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 شماره 
1567  »آرمان ملی« استراتژی  ایران و آمریکا 

در احیای برجام را بررسی می کند؛

»شرط در برابر شرط« 
به جای 

»توقف در برابر توقف«

صفحه 3

تناقض گفتار و عمل آمریکا 

نشست »بررســی امنیت و دفاع آسیا – پاســیفیک« این هفته در 
سنگاپور برگزار شد. مانند بسیاری از رویدادهای حوزه روابط بین الملل، 
کنش های مقامات نظامی چین و ایالات متحده در متن و حاشیه های 
این کنفرانس امنیتی بسیار پررنگ بود. روابط بین واشنگتن و پکن بر سر 
طیفی از مسائل، از جمله تایوان، اختلافات ارضی در دریای چین جنوبی 
و ایجاد محدودیت های جو بایدن، در صادرات تراشه های نیمه هادی، به 
شدت تیره شده است. ارتش آمریکا در هفته جاری در آخرین مورد ادعا 
کرد که نیروی دریایی چین »مانورهای ناامن« را در نزدیکی یک ناوشکن 
آمریکایی در حال عبور از تنگه حساس تایوان انجام داده است، این تنگه 
به عرض 1۸۰ کیلومتر جزیره تایوان را از قاره آسیا و سرزمین اصلی چین 
جدا می کند و از لحاظ ژئوپلیتیک بسیار راهبردی است. متقابلا پکن، 
واشنگتن را به ایجاد خطرات و تضعیف صلح و ثبات در منطقه با تشویق 
نیروهای استقلال طلب در تایوان، متهم می کند. اما فارغ از این اتهام زنی ها 
مورد محوری، نبود مذاکرات نظامی مستقیم میان دو قدرت بزرگ نظامی 
و اقتصادی رقیب که در بسیاری از موارد به دشمنی هم سرایت می کند، 
است. موضوعی که »لوید آستین«، وزیر دفاع  آمریکا در نشست سنگاپور 
به آن اشــاره کرد و گفت: »من عمیقا نگران هستم که چین تمایلی به 
تعامل جدی با ســازوکاری موثرتر برای مدیریت بحران بین دو ارتش 
نداشته است. با صحبت مستقیم می توانیم از سوء تفاهم ها و محاسبات 
نادرست که می توانند منجر به بحران یا درگیری شود، جلوگیری کنیم«. 
اما آنچه وزیر دفاع آمریکا فراموش کرد یا تمایل نداشت آن  را مطرح کند 
این بود که شخصیت حقیقی »لی شانگ فو«، همتای چینی او در سال 
۲۰1۸ به دلیل خرید تسلیحات از روسیه توسط آمریکا تحریم شد. سوی 
دیگر، وزیر دفاع چین در سخنرانی خود به موضوع مهمی اشاره و نسبت 
به ایجاد ائتلاف های نظامی مانند ناتو در آسیا و اقیانوسیه هشدار داد و 
گفت که این اتحادها فقط منطقه را در گردابی از اختلافات و درگیری ها 
فرو خواهند برد. اشاره چین به ایجاد ائتلاف و اتحادهای نظامی منطقه ای 
توسط آمریکا از جمله اتحاد AUKUS  با استرالیا و بریتانیاست که در 
سال گذشته در چارچوب این اتحاد، آمریکا و بریتانیا با پیشنهاد قرارداد 
فروش زیردریایی های اتمی به استرالیا، این کشور را تشویق کردند که 
قرارداد خرید زیردریایی از فرانسه را لغو و این موضوع خشم پاریس را از 
متحدان خود برانگیخت. دیگر نمونه از ائتلاف ها به رهبری ایالات متحده 
در منطقه آسیا و اقیانوسیه گروه کوادlQuad  شامل استرالیا، هند و ژاپن 
است که واشنگتن در مقابله با پکن ایجاد و پایه گذاری کرده است. بسیاری 
از تحلیلگران معتقدند که چین به طــور فزاینده ای خود را در محاصره  
آمریکا احساس می کند. آمریکا در بسیاری از خطوط ارتباطی دریایی 
چین نه فقط تنگه تایوان بلکه در دریای چین جنوبی و سایر آبراه های 
شرق آسیا، حضور فعال دارد. اما علیرغم تلاش های آمریکا برای کنترل 
پکن، نشانه ها حکایت از آن دارد که باز نگه داشتن راه های ارتباطاتی بین 

چین و آمریکا برای واشنگتن اهمیت ویژه ای دارد. 
ادامه در صفحه 2

آرمان ملی: صبح  دیروز موشــک هایپرسونیک 
»فتاح«، با حضور رئیس جمهوری و جمعی از مسئولان 
نیروهای مســلح در نیروی هوافضای سپاه پاسداران 
رونمایی شد. پیش از این در معرفی موشک فتاح اعلام 
شده بود این موشک سرعت بالایی دارد و در جو و خارج 
از جو می تواند  مانور دهد. این موشک جدید می تواند از 
همه سامانه های سپر موشکی عبور کند و سامانه های 
ضد موشکی دشمن را هدف قرار می دهد. این موشک 
با بهره مندی از قابلیت های تاکتیکی و برخورداری از 
پیشران سوخت جامد نازل متحرک مرحله دوم، توان 
دستیابی به سرعت های بســیار بالا و انجام مانورهای 
گوناگون در داخل و خارج از جو زمین با هدف غلبه بر 
انواع سامانه های دفاع هوایی دشــمن را دارد. برد این 
موشک 1۴۰۰ کیلومتر و سرعت آن پیش از اصابت به 
هدف 13 تا 1۵ ماخ اســت. این در حالی است که  روز 
گذشته یک رسانه صهیونیست با اشاره به رادارگریزی 
و سرعت بالای موشک هایپرسونیک »فتاح«، نوشت: 
این موشک برای رسیدن به اسرائیل، فقط به ۴۰۰ ثانیه 
زمان نیاز دارد.  روزنامه صهیونیستی »جروزالم پست« 
در گزارشی نوشت: ایران امروز از »فتاح« به عنوان اولین 

موشک هایپرســونیک خود رونمایی کرد. »جروزالم 
پســت« افزود: موشــک »فتاح« می تواند به سرعتی 
برابر با 13 تا 1۵ برابر ســرعت صوت برسد و می تواند 
از سامانه های دفاع موشکی عبور کرده و آنها را از بین 
ببرد. خبرگزاری رویتر  هم درباره رونمایی از موشک 
هایپرســونیک »فتاح«، تازه ترین دستاورد موشکی 
ایران نوشت: ایران، به گفته مقامات آن اولین موشک 
بالستیک هایپرسونیک ســاخت داخل این کشور را 
صبح سه شنبه رونمایی کرد،  اقدامی که احتمالا موجب 
تشدید نگرانی های غرب درباره توانمندی های موشکی 
ایران خواهد شد. رویترز با اشاره به این که رونمایی از 
این موشــک با حضور ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
ایران و فرمانده کل سپاه پاسداران ایران انجام شد، به 
بازتاب بخشی از توضیحات سردار امیرعلی حاجی زاده، 
فرمانده نیروی هوافضای ســپاه درباره این موشــک 
پرداخت و نوشت: موشک نقطه زن هایپرسونیک فتاح 
بردی 1۴۰۰ کیلومتری دارد و از ســامانه های ســپر 

موشکی عبور می کند. 
  دانش تنوع بخشی و تاکتیک پذیری سامانه ها

فرمانده کل سپاه پاسداران در حاشیه مراسم رونمایی 

از موشک هایپرسونیک فتاح اظهار کرد: واقعیت کشور 
ما جهش ها و پیشرفت های دفاعی از جمله موشکی و 
پهپادی است که با اســتفاده از فناوری های پیشرفته 
هوش مصنوعی و قابلیت های فنی در ساخت قطعات 
حساس انجام شده است. سردار حسین سلامی  گفت: 
به دانش تنوع بخشــی و تاکتیک پذیری سامانه ها در 
حوزه های مختلف رسیده ایم که از جمله آن ها موشک 
فتاح است که مانورپذیر و ماورای صوت است و از کمند 

سامانه های ضدموشک عبور می کند. 
  هیچ ضد موشکی برای  فتاح وجود ندارد

فرمانده هوافضای سپاه در آیین رونمایی از موشک 
هایپرســونیک فتاح اظهار کرد: موشــکی که دیروز 
رونمایی آن صورت گرفت، موشکی است که در دنیا 
کم نظیر اســت به نحوی که با رونمایی این موشک 
ایران جزو چهار کشور دارای این فناوری شد؛ موشک 
فتاح به دلیل فناوری که دارد هیچ ضد موشکی برای 
آن وجود ندارد در حالی که برای سایر سلاح ها مانند 
تانک، ناو، هواپیما و غیره موشک ضد آن وجود دارد و 
حتی برای سایر موشک ها هم ضدموشک هایی ساخته 

شده است.

آغاز نشست فصلی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی بار دیگر توجهات 
را به موضوع برنامه هسته ای ایران و واکنش مدیرکل آژانس بین المللی به همکاری 
با این آژانس درخصوص مســائل مورد اختلاف پادمانی مورد توجه قرار گرفته از 
این جهت که این نشست تا حدودی می تواند چشم انداز مذاکرات احیای برجام و 
یا توافقنامه جایگزین در خصوص چگونگی همکاری ایران با آژانس و کشورهای 
گروه 1+۵ را شــفاف کند. یکی از موضوعاتی که همچنــان می تواند دریچه ای 
برای احیای توافقنامه برجــام و یا توافقنامه جایگزین را همچنــان باز نگه دارد، 
موضوع همکاری های ایران با آژانس بین المللی انرژی هســته ای است. گزارش 
مدیرکل درخصوص بستن پرونده دو موضوع مورد اختلاف، یکی موضوع آلودگی 
سایت هایی در مریوان و موضوع غنی سازی ۸3 درصد نشــان می دهد که ایران 
توانسته تا حدودی راه را برای شکستن هرگونه بن بستی در همکاری با آژانس باز 
کند و این می تواند نویدبخش باشد از این جهت که شورای حکام و آژانس با توجه 
به این گزارش مدیرکل، بیانیه یا قطعنامه ای علیه ایــران صادر نخواهند کرد اما 
اینکه این مذاکرات تا چه حدی می تواند به روند مذاکرات احیای برجام کمک کند، 
هنوز هم با گمانه زنی های متفاوتی است از این جهت که نه آمریکا و نه اروپا درست 
است که بر موضوع دیپلماسی برای  کنترل برنامه هسته ای ایران تاکید می کنند 
ولی نقشه راهی را برای چگونگی اجرای این هدف ارائه نمی کنند و موضوع برجام 
را یک موضوع تمام شده اعلام کرده اند. همین مسئله باعث شده این گزینه مطرح 
باشد که توافقنامه های جایگزینی میان ایران و گروه 1+۵ می تواند به اجرا گذاشته 
شود. توافقنامه موقت و یا اینکه طرفین درخصوص یکسری دغدغه هایشان به یک 
توافقنامه ای دست پیدا کنند که هم برنامه های هســته ای ایران تا حدودی مهار 
شود و هم بخشی از تعهدات دولت های غربی درخصوص منافع اقتصادی ایران در 
چارچوب توافقنامه برجام تحقق پیدا کند. انتظار می رفت سفر سلطان هیثم به ایران 
گشایش هایی برای احیای برجام ایجاد کند اما بازگشت سلطان هیثم به مسقط و 
اینکه هنوز آمریکایی ها نظر صریحی را در خصوص چگونگی توافق با ایران برای 
مهار برنامه هسته ای اعلام نکرده اند این موضوع را مطرح می کند که شاید توافقنامه 
جایگزین و یا توافقات جایگزین برجام از هم اینک آغاز شده از این جهت که ایران با 
آژانس همکاری های لازم را خواهد داشت و کشورهای غربی نیز بخشی از پول های 
ایران را آزاد خواهند کرد و اگر ایران غنی سازی را متوقف کند در قبالش از یکسری 
معافیت های صادرات نفت برخوردار خواهد شد و پول ها به ایران بازخواهد گشت. 
اینگونه توافقات شاید فرصتی را برای احیای برجام و یا توافقی جایگزین در چگونگی 
رفع تحریم ها ایجاد کند اما باز آن شوک اقتصادی که ایران نیاز دارد تا بتواند از این 
طریق تورم را مهار کند و اعتماد را به بازارها برای جذب سرمایه گذاری برای ایران 
فراهم کند به نظر نمی رسد که ایجاد کند و فقط شاید این توافقات بتواند زمینه ای 
را برای گفت وگو و مذاکرات بیشــتر فراهم کند و این چیزی نیست که بازارهای 
ایران حداقل انتظار داشته باشند. این گمانه زنی ها و شرایط موجود انتظار نمی رود 
که در سال جاری نیز شاهد شوک های اقتصادی مثبتی برای هم رفع تحریم ها و 
هم همکاری های بیشتر با دیگر کشورها باشیم. به هر حال همه اینگونه توافقات 
و سفرهایی که انجام شده و قراردادها و موافقتنامه هایی هم که امضا شده همه به 
موضوع برجام و بازگشت ایران به اف ای تی اف مربوط می شود و این درحالی است که 

در داخل کشور هنوز اراده ای برای تصویب اف ای تی اف شاهد نیستیم. 

 محمد انیسی طهرانی
 کارشناس روابط بین الملل

هادی حق شناس 
اقتصاددان

نسیم حل چالش های خارجی
مرتضی مکی 

تحلیلگر مسائل بین الملل

هنوز نقشه راهی ارائه نشده است

اعتراف رسانه های غربی به توان موشکی ایران 

رونمایی از موشک هایپرسونیک »فتاح«

 علی بیگدلی: آمریکا توافق موقت را 
می خواهد، ایران توافق 2۰۱5

صفحه 4
لزوم توجه به هشدارهای یادگار امام)ره( 

تحقق جمهوریت در گرو مشارکت

 »آرمان ملی« شرایط الحاق ایران به گروه بریکس را بررسی می کند؛ 

شکست  بایکوت اقتصادی ایران با »بریکس«

توقف  بدون  آگاهی    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

 بقایی ماکان به مناسبت سالروز تولد شاعر: 
  نادر  نادرپور 

یک ادیب واقعی بود

صادق زیبا کلام در گفت و گو با »آرمان ملی«: 
بخش هایی از حاکمیت پیام 
نارضایتی های ۱۴۰۱ را گرفتند

صفحه 6صفحه 7

تقریبا بعد از استقرار این دولت و مذاکراتی که شروع شد و پیش نویس هایی که 
مبادله شد، به خصوص در آن یکسال اول اخبار مثبت و منفی زیادی به بازارها رسید 
و این اخبار آنقدر متواتر بود که گاهی اوقات قیمــت ارز را با ریزش و گاهی اوقات 
افزایش مواجه می کرد. اتفاقاتی که نیمه دوم سال گذشته رخ داد، منجر به این شد 
که تقریبا بازارها در شرایط نااطمیانی قرار بگیرند. در این دو، سه ماهه گذشته مجددا 
اخبار مثبت رسید و همه این خبرها و رفت و آمدها بر حول یک محور بود و آن یک 
محور هم تعیین تکلیف مسئله هسته ای ایران یا تعیین تکلیف قضیه برجام است. 
چون این قضیه تقریبا حدود دو سال است که در دستور کار این دولت قرار گرفته 
و البته شاید درست این باشد که بگوییم حدود سه سال است در دستور کار وزارت 
خارجه است از زمانی که رئیس جمهور جدید آمریکا آمد و همواره اخبار هم مثبت 
و منفی بوده و فراز و نشیب زیاد داشته در پاسخ به این سوال که چرا بازارها واکنش 
جدی نشان نمی دهند؟ به خاطر این است که از اینگونه اخبار فراوان شنیده اند. البته 
به نظر می رسد در شرایطی که قرار داریم با توجه به گزارش آژانس که گفته ایران 
همکاری کرده ولی نه همکاری کامل، طبیعتا موضوع پرونده هسته ای ایران را در 
مسیر حل شدن قرار داده است. در دو، سه ماه گذشته علاوه بر اخبار مثبتی که از 

آژانس می شنویم، احیای روابط بین ایران و عربستان و همچنین ارائه احیای روابط 
سیاسی بین ایران و مصر و بقیه کشورهای منطقه و همچنین برخی اخبارهایی که 
منتشر شده مبنی بر ملاقات نماینده ایران با رابرت مالی همه اینها بیانگر این است 
که در سیاست خارجی ایران یک اتفاقات مثبتی درحال شکل گیری است اما چون 
بازارها اطمینان کامل ندارند، بازارها هم در خوف و رجا هســتند که واکنش نشان 
بدهند یا واکنش نشان ندهند. لذا چون از اینگونه اخبار قبلا هم به خصوص نیمه اول 
سال گذشته و نیمه دوم دو سال قبل شبیه وضعیتی که الان در آن قرار گرفتیم، اخبار 
مثبت در ارتباط با حل پرونده هسته ای ایران منتشر شده بود ولی به سرانجام نرسید 
به نظر می رسد که بازار هم امروز اگر واکنش جدی نشان نمی دهد به خاطر تجارب 
دوسال گذشته است. اما به نظر می رسد اگر شرایط بر طبق آن چیزی که الان آژانس 
گفته و همچنین رفت و آمدهای هیات های دیپلماتیک به خصوص سفر سلطان عمان 
به ایران و همچنین برخی از مقامات عراقی به ایران که عراق، عمان و قطر از جمله 
مقامات دیپلماتیکی بودند که علاقه زیادی برای حل مسئله هسته ای ایران دارند 
یا بهتر بگوییم علاقه زیادی برای حل چالش بین ایران و غرب دارند، به نظر می سد 
که شــرایط خیلی متفاوت تر از نیمه اول سال گذشته است یا شرایط خیلی بهتر از 
زمانی است که دولت استقرار پیدا کرد. شاید مثلا در این مقطع زمانی که هستیم 
بیش از گذشته در شرایطی قرار گرفتیم که اسمش را برجام یا توافق موقت یا هر نام 
دیگری بگذاریم، به نظر می رسد شرایط مهیاست که گشایشی ایجاد شود تا موانع 
تجارت خارجی کشور و موانع نقل و انتقالات پولی کشور و اتفاقاتی که در دهه ۹۰ و 

تحریم هایی که رخ داد کمرنگ تر شود یا برداشته شود. 

   فرمانده هوا فضای سپاه: موشک فتاح قابل انهدام نیست

قضاوت ها نسبت به جمهوری اسلامی از روی کینه است
 آخرین حضور پرشور مردم به امید تغییر 

در انتخابات دور دوم روحانی بود

پاسخ ظریف به مخالفان درباره توافق ترکمانچای؛
 شکست در جنگ

 پیروزی در مذاکره!

صفحه 3

ظریف: دیدنی است که چگونه کلمات نکوهش 
ترکمانچای و جلوگیری از ترکمانچای ها به توجیه، 

تحسین و حتی تقدیس برگردانده شده اند

 منش بالانشینی او را از مردم دور می کرد 
اگر اخوان را شاعر روایی می نامند، نادرپور نیز 

صورتگر و تصویرپرداز ماهری است

  کارشناس اقتصاد سیاسی: ایران باید شرایط انطباق سیستم بانکی خود با دنیا را به روزرسانی کند
 تا  امکان حضور در کنار قدرت های نوظهور اقتصادی را بیابد 

صفحه 2

آیت ا...   موسوی تبریزی:  نمی توان جمهوریت و نقش مردم را در نظر نگرفت
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   به نظر تحولاتی در ارتباط با برجام در راه است. از حدود دو 
ماه قبل استراتژی توقف در برابر توقف از سوی رسانه ها در ارتباط 
با پرونده هسته ای و موارد مناقشه برانگیز بین ایران و آمریکا و 
همچنین ایران و آژانس مطرح شد و این موارد باعث شد بار دیگر 
رسانه ها در ارتباط با بازگشت به برجام و نگاه ایران و آمریکا به 
شیوه بازگشت به توافق وین، اخبار و تحلیل های مختلفی را ارائه 
دهند و فضای برجامی بر فضای غیربرجامی در رسانه ها غلبه پیدا 
کند. البته فرآیند به وجود آمده فعلی در ارتباط با شیوه بازگشت 
به برجام سابقه ای  دارد چون در گذشته بازگشت به برجام به نتیجه 
نرسید، این فرآیند متوقف شد. اکنون اما فضا تغییر کرده است و 
در طول ماه های گذشته روابط بین ایران و عربستان از سر گرفته 
شده است و از سوی دیگر گسترش روابط با سایر کشورهای عربی 
از جمله مصر مطرح است و روز گذشته سفارت ایران در عربستان 
بازگشایی شده و متقابلا سفارت عربستان در ایران هم بازگشایی 
خواهد شد. احیای روابط با عربستان و ایران با سایر امور هم اثر گذار 
شد به گونه ای که پادشاه عمان با اعلام پیام غربی ها به ایران آمد و به 
نظر می رسد میانجی گری سلطان عمان به نوعی دیدارهای مخفیانه 
و شاید در سطوح امنیتی بین ایران و غربی ها را همراه خواهد 
داشت و چه بسا این ملاقات ها از قبل هم در عمان مثل گذشته 
ادامه داشته است. همچنین آقای گروسی ضمن یک گزارش در 
آژانس بین المللی انرژی اتمی ابراز خوش بینی کرده است که موارد 
پادمانی و فراپادمانی بین ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
حل و فصل شود. از جمله اینکه دوربین های آژانس که در برخی 
از سایت ها جمع آوری و در برخی دیگر خاموش و برخی دیگر هم 
ضبط می کند اما در اختیار آژانس قرار نگرفته در تمام این موارد 
با آژانس همکاری شود. از سوی دیگر سوالات آژانس در ارتباط با 
برخی سایت ها هم پاسخ داده شده است. همچنین اخباری از آزاد 
شدن منابع ارزی ایران در برخی از کشورها از جمله کره جنوبی و 
عراق شنیده می شود. همچنین اعلام شده ایران احتمالا می تواند 
از منابع خود در صندوق بین المللی پول به منظور تامین نیازهایش 
استفاده کند. در خبری دیگر هم اعلام شده که در مجموع حدود 
۲۴ میلیارد دلار راهی ایران خواهد شد. به نظر می رسد تمام این 
موارد تحت میانجی گری پادشاه عمان به ایران حاصل شده است. 
از سوی دیگر ایران اعلام کرده که دیگر پهپادی در اختیار روس ها 
قرار نداده است و از این طریق تلاش کرده در ماه های گذشته یک 
موقعیت بی طرف در ارتباط با جنگ اوکراین و روسیه اتخاذ کند. 
این موارد را اگر در کنار هم قرار دهیم به این مساله خواهیم رسید 
که احتمالا توافقاتی در زمینه بازگشت به برجام در حال شکل 
گرفتن است ولو اینکه نتایج آن فعلا اعلام نشده است. حال باید 
دید این فرآیند طی شده به نتایج ملموس و به نفع منافع ملی 
می انجامد یا اینکه برخی از مخالفان داخلی و خارجی احیای برجام 
با سنگ اندازی می توانند این فرآیند را تخریب کرده و بر آن اثر 
منفی گذارند. این فرایند ها نشان می دهد اراده برای احیای برجام 
به وجود آمده است حال باید دید اراده طرفین یکی است و برجام 

در معرض احیا قرار خواهد گرفت یا نه!

 بازگشت امید به احیای برجام
 

یادداشـــت

  تسریع در رسیدگی به لایحه 
سازمان ملی مهاجرت 

وزیر کشور اظهار کرد: موضوع مهاجرین 
واتباع خارجی در ایران، با توجه به حضور چند 
میلیون اتباع خارجی، حائز اهمیت است. احمد 
وحیدی گفت: برای ساماندهی اتباع خارجی به 
یک سامانه هوشمند نیاز است که بتواند هم در 
شناسایی، هم در خدماتی که باید ارائه شود و 
هم در سایر حوزه ها مبنای عمل قرار گیرد. وی 
ادامه داد: این سامانه تهیه شده است تا بتواند 
به اتباع خارجی شناسه یکتا اختصاص دهد و 
متناسب با اطلاعات آن، نسبت به تهیه برنامه ها 
و کارهایی که باید انجام شود، اقدام خواهد شد. 
وحیدی خاطرنشان کرد: پس از توجیه رده های 
استانی، این سامانه عملیاتی خواهد شد. وی 
درباره لایحه سازمان ملی مهاجرت هم اظهار 
کرد: لایحه ایجاد سازمان ملی مهاجرت به 
مجلس شورای اسلامی رفته است و امیدواریم 
که با تلاش نمایندگان در تصویب این لایحه 

تسریع شود. 

پیگیری اجرای برنامه های 
تحولی دستگاه قضا 

معاون اول قوه قضائیه گفت: هدف از جلسات 
هفتگی هم اندیشی و همفکری بین معاونین 
مختلف قوه قضائیه و در صورت لزوم ارائه 
مشورت به رئیس قوه قضائیه است و جلسه با 
رؤسای سازمان های تابعه به صورت مستقل در 
همین راستا و با هدف همفکری و هم اندیشی 
بین معاون اول و رؤسای این سازمان ها برگزار 
خواهد شد. حجت الاسلام محمد مصدق بیان 
کرد: هدف ما این است که این جلسات تداوم 
داشته باشد و با رویکرد تحول و تعالی، اجرای 
برنامه های قوه قضائیه در سازمان های تابعه 
با قدرت و انسجام پیگیری شود. وی تصریح 
کرد: یکی از محور های کار ما مشورت و هم 
اندیشی مستمر با رؤسای کل دادگستری ها 
برای رصد و نظارت بر اجرای برنامه های قوه 
قضائیه است و در فواصل زمانی مشخص با 
رؤسای کل دادگستری ها جلساتی برگزار 
می شود و علاوه بر پیگیری آخرین وضعیت 
اجرای برنامه ها، پیشنهاد های تحول آفرین 

دریافت و پیگیری می شود. 

حمایت از امنیت و اقتدار جامعه 
نایب رئیس مجلس در دیدار با سردار حاجیان 
فرمانده انتظامی استان کرمانشاه اظهار کرد: 
پلیس با وجودی که مسئولیت بسیار سنگینی 
در حوزه تامین نظم و امنیت دارد و دشمنان 
نیز هجمه های زیادی وارد می کنند، توانسته 
سربلند از ماموریت های محوله خارج شود. 
عبدالرضا مصری گفت: نگاه اعتقادی نیروهای 
پلیس به انجام درست وظایف محوله و شرافت 
و شهامت آنها در اجرای کارها و ماموریت ها 
باعث شده است امروز امنیت جامعه در سطح 
قابل قبولی باشد. وی از حمایت مجلس از 
پلیس جمهوری اسلامی خبر داد و افزود: همه 
ما بر این اعتقاد هستیم که حمایت از پلیس به 
معنای حمایت از امنیت و اقتدار جامعه است که 
از این پس بیشتر در دستور کار نمایندگان ملت 

در مجلس انقلابی قرار خواهد گرفت. 

 تناقض گفتار و عمل آمریکا 
  ادامه از صفحه یک / ســفر »ویلیام برنز«، 
رئیس سازمان سیا  در ماه می به چین که اولین بار 
توسط نشریه فایننشال تایمز گزارش شد، در حالی 
انجام گرفت که واشنگتن تلاش می کند تنش ها 
را با پکن کاهش و خطــوط ارتباطاتی را در میان 
هراس از اینکه برداشــت نادرست بین دو قدرت 
جهانی ممکن است به طور تصادفی به درگیری 
منجر شود، باز نگه دارد. رویارویی شدید که به قول 
وزیر دفاع چین اگر انجام گیرد یک فاجعه »غیر 
قابل تحمل« برای جهان خواهد بود. انتقاد وزیر 
دفاع ایالات متحده مبنی بر امتناع چینی ها برای 
گفت و گوهای مستقیم نظامی، در حالی است که 
آمریکا به تحریکات غیرمستقیم خود علیه پکن 
ادامه می دهد، سفر آستین به هند بعد از نشست 
سنگاپور، نمونه دیگر است. دولت هند می گوید 
که هند و آمریکا نقشــه راه همکاری در صنعت 
دفاعی را برای چند سال آینده ترسیم کرده اند، 
اقدامی که انتظار مــی رود جاه طلبی های تولید 
دفاعی دهلی نو را تقویت کند. واشنگتن در حال 
تلاش برای تعمیق روابط با بزرگترین واردکننده 
تسلیحات در جهان است و روابط عمیق تر نظامی 
و فناوری با این کشور آسیای جنوبی )هند( را به 
عنوان وزنه تعادل کلیدی برای تســلط چین در 
منطقه می بیند. تجارت دفاعــی  آمریکا با هند 
در ســال ۲۰۰۸ نزدیک به صفر بود اما در سال 
۲۰۲۰ به بیش از ۲۰ میلیارد دلار افزایش یافت 
که شامل هواپیماهای گشــت دریایی دوربرد، 
هواپیماهای حمل و نقل ســی 13۰، موشک ها و 
هواپیماهای بدون سرنشین بوده است. »راهول 
بیدی« تحلیلگر امور دفاعی معتقد اســت، هند 
به دنبال خرید 1۸ پهپاد مســلح طولانی پرواز از 
شرکت جنرال اتومیکز است که این هواپیماهای 
بدون سرنشین را احتمالا در امتداد مرزهای ناآرام 
با چین، پاکستان و منطقه استراتژیک اقیانوس 
هند مستقر خواهد کرد. موارد متعددی از اقدامات 
واشــنگتن مشاهده می شــود که پکن احساس 
می کند که آمریکا یک ســخن می گوید و نوعی 
دیگر عمل می کند، می گوید که تلاش نمی کند 
پیشرفت چین را از مســیر خود خارج کند، اما از 

سوی دیگر با آن مقابله می کند.

         سیدجلال ساداتیان
 سفیر اسبق ایران در بریتانیا

جوابیــــه

ویـــژه

 

 

 

 

  نام هیچ فردی برده نشده است
روز سه شنبه بود که گزارشی تحت عنوان مخاطب زدایی به 
سبک صدا وسیما در روزنامه »آرمان ملی به چاپ رسید و در 
این گزارش به نوع برخورد صدا وسیما و مدیران آن با چهره های 
محبوب و شناخته شده و پر مخاطب پرداخته شد. با این حال 
آنچه که مسلم است در این گزارش تلاش بر این بوده تا با نظری بر 
سخنان اخیر ریاست محترم سازمان صدا وسیما آقای پیمان جبلی 
در جمع دانشجویان دانشگاه امام صادق)ع( در خصوص بازگشت 
برخی از سلبریتی ها به تلویزیون؛ نوع برخورد و رویکردی که این 
سازمان و مدیران آن با برخی چهره ها و برنامه های محبوب داشته 
است مورد بحث و بررسی قرار گیرد. لذا اساسا این نوشته قصدی 
مبنی بر سیاه نمایی یا اهانت نسبت به ریاست محترم صدا وسیما 
نداشته است و صرفا در راستای تنویر افکار عمومی در جهت 
نوع برخورد صدا وسیما با چهره ها و سلبریتی ها بوده است. در 
همین راستا نیز روز گذشته قائم مقام، مدیر اطلاع رسانی و امور 
رسانه های سازمان صدا وسیما جوابیه ای را در پاسخ به این گزارش 
ارسال نموده اند که در ادامه می آید. پیرو درج مطلبی تحت عنوان 
»مخاطب زدایی به سبک صداوسیما« که در صفحه ۲ شماره 
1۵66 آن روزنامه به تاریخ سه شنبه 16خرداد 1۴۰۲ منتشر 
شده لازم به تاکید است چهارشنبه هفته گذشته رئیس سازمان 
صداوسیما در جمع دانشجویان دانشگاه امام صادق علیه السلام نام 
هیچ فردی را نه در ماجرای عدم حضور سلبریتی ها در رسانه ملی و 
نه در هیچ بخش دیگری مطرح نکرد و سخنان و سوالات پیرامون 
محتوا و ساختار و رویکردهای دوران تحول بود. متاسفانه با وجود 
پخش زنده این سخنرانی از طریق چندین سایت، برخی جریان ها 
مدعی شدند دکتر جبلی نام برخی چهره ها را در ماجرای عدم 
حضور سلبریتی ها در صداوسیما بیان کرده است که اصلًا چنین 
نبوده است. مقتضی است براساس قانون مطبوعات و به منظور 
روشن شدن اذهان عمومی متن فوق عیناً در همان صفحه به 

چاپ برسد. 

 نسبت به برجام متعهدیم!
نماینده اتحادیه اروپا در سازمان های بین المللی در وین در 
بیانیه ای درباره فعالیت های هسته ای ایران ابراز نگرانی کرده 
و گفت: اتحادیه اروپا به عنوان یک اولویت مهم امنیتی از نظر 
دیپلماتیک و سیاسی روی ازسرگیری اجرای محدودیت های 
ضروری برنامه هسته ای ایران سرمایه گذاری می کند تا 
اطمینان حاصل شود که ایران به یک سلاح اتمی دست پیدا 
نمی کند. خطر اشاعه تسلیحات هسته ای در منطقه در نتیجه 
پیشرفت هسته ای ایران افزایش یافته است. نماینده اتحادیه 
اروپا در ادامه این بیانیه درباره اجرای توافق هسته ای)برجام( 
گفت: اتحادیه اروپا نسبت به برجام متعهد است. ما متاسفیم 
که ایران تصمیمات لازم را نگرفته و اقدامات لازم را انجام 
نداده است. در عوض، به توسعه چشم گیر برنامه هسته ای 

خود ادامه می دهد.

 آرمان ملی: رئیس جمهور 
در مراسم رونمایی از موشک 
ابرفراصـــوت )هایپرسونیک( 
فتاح گفت: اولین مولفه قدرت و 
اقتدار ملت ایران در طول نهضت 
اسلامی تا به امروز ایمان است که 
پیش روندگی انقلاب و مردم عزیز 
را به رغم توطئه های دشمنان 
تضمین کرده است. سید ابراهیم 
رئیسی  پاسداشت ایمان، امید و 
اقتدار ملی را امری مهم توصیف 
و با اشاره به دستاوردهای بزرگ 
و افتخار آمیز نیروی هوافضای 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
که در سایه اهتمام به این مولفه ها 
حاصل شده است، تصریح کرد: 
صنایع دفاعی و موشکی در ایران 
اسلامی بر پایه علم و دانش روز 
بومی شده و وارداتی نیست که 
و  پیشرفته  صنعت  این  بتوان 
راهبردی را به حاشیه راند. وی 
با اشاره به وضعیت دفاعی امروز 
کشور و مقایسه آن با دوران 
دفاع مقدس، خاطرنشان کرد: 
صنعت موشکی و دفاعی ما امروز 
در حالی پیشرفته است که در 
دوران دفاع مقدس قدرت دفاعی 
چندانی نداشتیم، اما با همت و 
مجاهدت فرزندان این سرزمین 
قدرت بازدارندگی امروز برای 
ایران عزیز افتخار آمیز است. 
رئیسی قدرت و توان بازدارندگی 

ایران را برای منطقه نقطه امنیت و 
صلح پایدار دانست و افزود: برخی 
مسئولان کشورهای منطقه در 
دیدارهای اخیر عنوان می کردند 
ایران یار روزهای سخت است و 
اگر نبود تلاش های حاج قاسم 
سلیمانی و نیروی قدس سپاه و 
دفاعی که ایران از ما برابر هجوم 
تکفیری ها و داعشی ها داشت، 
امروز از کشورشان چیزی باقی 
نمانده بود. وی با بیان اینکه حوزه 
نظامی،  قدرت  و  بازدارندگی 
دفاعی و موشکی ایران نه در 
سطح تهاجم، بلکه در سطح ذهن 
و فکر دشمن هم امتداد دارد، 
تاکید کرد: این قدرت موشکی 
معنایش آن است که منطقه از شر 
اشرار و تعرض بیگانگان در امان 
بماند و بارها گفته ایم که پیام آن 

برای مردم منطقه پیام امنیت 
و برای کسانی که فکر 
تعرض به کشور را 
دارند، اقتدار برای 
ملت  از  حمایت 
مظلومان  و  ایران 

عالم است. 

رئیسی با تاکید بر اینکه قدرت 
ایران در واقع قدرت منطقه و 
ملت های مظلوم و پیام آن عزت، 
استقلال و بازدارندگی است، 
افزود: گاهی بیان شده است که 
ساخت موشک برای چیست؟ 
مورد  تا  می سازیم  موشک  ما 
تعرض دشمنان قرار نگیریم؛ در 
موشک  برای  موشک  حقیقت 
برای  نه  است  نزدن دشمنان 
موشک زدن ما. رئیس جمهور با 
تبیین نقش شهید حسن تهرانی 
مقدم در تولید قدرت موشکی 
برای ایران اسلامی و سختی ها 
و دشواری های او در این مسیر 
یادآور شد: شهید تهرانی مقدم 
بعد از شهادت شناخته شد، روزی 
که او حرکت در این مسیر را آغاز 
کرد می گفتند با این تحریم ها 
او همه  اما  امکان دارد؟  مگر 
تحریم ها را دور زد و آنها را 
بی اثر ساخت و به رغم همه 
تهدیدها و تحریم ها این کار 
بزرگ را انجام داد و توان 
امنیتی کشور را ارتقا بخشید. 
رئیسی با تمجید از بالندگی 
حوزه صنعت دفاعی و 
هسته ای کشور گفت: 
رونمایی امروز پیامی 
هم به سایر صنایع 
کشور دارد که 
چگونه صنایع 

دفاعی و هسته ای به رغم تهدیدها 
و تحریم های دشمنان پیشرفت 
کرده است اما در سایر بخش ها 
شاهد چنین پیشرفت و بالندگی 
نیستیم؟ لذا ضروری است این 
تلاش و تجربه به سایر صنایع نیز 
لبریز شود تا شاهد رشد و بالندگی 
آنها نیز شویم. وی تاکید کرد: 
مطمئناً در صنعت خودروسازی و 
دیگر صنایع می توان از دستاوردها 
و درس های حوزه فناوری دفاعی 
استفاده کرد و با انجام کارهای 
زندگی  در  ماندگار  و  بزرگ 
داد.  انجام  گره گشایی  مردم 
رئیس جمهور ایمان و امید را از 
پیشران های اصلی پیشرفت کشور 
قلمداد و با تاکید بر لزوم وحدت، 
انسجام و همدلی همه ظرفیت ها 
از جمله دولت و نیروهای مسلح 
در این راستا، بیان کرد: دشمن 
از یکپارچگی و هم افزایی موجود 
که پیشرفت های کشور را رقم زده 
است عصبانی است و خشم خود را 
در برخی عرصه ها بروز می دهد. 
به  خطاب  پایان  در  رئیسی 
دشمنان تصریح کرد: ممکن است 
شما از قدرت نظامی و دفاعی و 
رفاه در زندگی مردم ما خشمگین 
شوید، اما آنچه برای ما مهم و حائز 
اهمیت است کسب رضای خدا و 
تولید و آفرینش اقتدار برای نظام 

و کشور عزیزمان است. 

رئیس جمهور: 

پیشرفت موشکی کشور با تهدید دشمن متوقف نخواهد شد
 نمی توان ایران را به انزوا

کشاند

  وزیر امور خارجه ایران با اشاره 
به این که سیاست جهانی برای 
به انزوا کشاندن ایران با شکست 
مواجه شده است، گفت که ایران 
چارچوب های  از  بهره بردن  با 
مختلف چندجانبه گرایی از جمله 
از طریق عضویت در گروه بریکس 
و سازمان همکاری شانگهای از 
ظرفیت های آن ها برای ارتقای 
همکاری ها بهره مند خواهد شد. 
حسین امیرعبداللهیان عنوان کرد: 
ما قویا با یک جانبه گرایی مخالفیم و 
در عین حال از فرصت های موجود 
چندجانبه گرایی  چارچوب  در 
بیشترین استفاده را می کنیم. افزون 
بر این، ایران از وضعیت ژئوپلیتیک 
و ژئواکونومیکی و ژئواستراتژیکی 
در منطقه بهره مند می شود. وی 
ادامه داد: ایران در یکی مسیرهای 
ترانزیتی اصلی قرار دارد که شمال 
را به جنوب و شرق را به غرب مرتبط 
می سازد. ما از طیف کاملی از مزایا و 
امکانات بهره مندیم و طرفین دیگر 

نیز از این تعامل بهره می برند. 

    آرمان ملی: نوه امام خمینی)ره( طی 
سخنانی در مراسم سی و چهارمین بزرگداشت امام 
خمینی)ره( در نجف، اظهار داشت: بزرگداشت 
امام خمینی)ره( تنها بزرگداشت یک شخص 
 . نیست؛ بلکه بزرگداشت یک شخصیت است.
حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی خمینی گفت: 
نکته ای که به ذهنم رسید اینجا به آن اشاره کنم، 
مسأله »تزکیه نفس« و »تربیت نسل« است. امام 
از جوانی در مسیر تزکیه نفس گام برداشت و در 
کنار مراحل عرفان نظری، عرفان عملی را هم پیش 
برد. سید علی خمینی بیان کرد: امروز ما متوجه 
می شویم که تربیت نسل ها چقدر دشوار است. کار 
بزرگ امام تحول و تربیتی بود که در نسل ها ایجاد 
کرد و آنها را به صحنه های مختلف آورد. نوه امام 
خمینی)ره(، یادآور شد: امروز که خود ما متکفل 

شده ایم بچه های مردم را تربیت کنیم، می فهمیم 
که آن مرد بزرگ چه کار کرد. یک نوار کاست او 
چنان تأثیری می گذاشت و چنان تحولی در نسل ها 
ایجاد می کرد که کارهای کارستان می کردند.. وی 
تأکید کرد: بدون شک بخشی از تأثیری که امام 
روی جوانان گذاشت معلول وجود پاک امام بود؛ اما 
فقط این نبود. ما پیش از انقلاب برای کار فرهنگی 
خود را محدود به نهادها نکرده بودیم. فعالیت های 
فرهنگی مردم برخاسته از یک حس غیرت 
دینی بود جامعه ما احساس کرده بود که باید در 
مواجهه با تبلیغات شرق و غرب، جوانان خودمان 
را حفظ کنیم؛ در مواجهه با استکبار و ظلم، باید 
جوانان خودمان را بیدار کنیم. وی با اشاره به 
اتفاقات تلخی که سال گذشته در کشورمان افتاد، 
گفت: من همیشه معتقد هستم هر اتفاق خوبی 

که می افتد در کنارش آفاتی هست و انسان باید 
هوشیار باشد که دچار آن آفات نشود؛ هر اتفاق 
تلخی هم که می افتد، در کنارش جوانه ها و نقاط 
مثبتی هست که انسان باید هوشیار باشد و از آنها 
استفاده کند. نوه امام خمینی)ره( با بیان اینکه ما 
کارهای فرهنگی را آن طور که باید و شاید جدی 
نگرفته ایم، تصریح کرد: ما فرهنگ را به نهادها 
سپرده بودیم و فرهنگ را نهادی کرده بودیم؛ در 
حالی که فرهنگ نهادی نیست. کاری که نهادها 
می توانند انجام بدهند، اگر بتوانند انجام بدهند و 
موفق شوند، این است که راهبری و برنامه ریزی 
کنند. فرهنگ از قلب به قلب منتقل می شود. 
فرهنگ با عشق و محبت منتقل می شود. فرهنگ 
از استاد به شاگرد منتقل می شود؛ نه از وزیر به 

مدیرکل. 

 سیدعلی خمینی:

 کارهای فرهنگی را جدی نگرفته ایم

لزوم توجه به هشدارهای یادگار امام)ره( 

تحقق جمهوریت در گرو مشارکت
  آیت ا... سید حسین موسوی تبریزی در گفت وگو با»آرمان ملی«: نمی توان جمهوریت و نقش مردم را در نظر نگرفت

 محمدعلی ابطحی: تضعیف جمهوریت نگرانی عمومی نخبگان است

 مقابله با
 تهدیدات سایبری 

  تکذیب 
دسترسی بدون فیلتر 

 رئیس سازمان پدافند غیر عامل 
اظهار کرد: تجربه اتفاقات سال 
گذشته به ما می گوید که باید خود 
را برای مقابله با تهدیدات مبتنی بر 
جنگ ترکیبی آماده کنیم و این 
امر مستلزم اتخاذ نظام حکمرانی 
پدافندی مدرن مبتنی بر رویکرد 
پیشگیرانه و هوشمندانه در برابر 
تهدیدات ترکیبی نوین است که 
باید از طریق آسیب شناسی نقاط 
ضعف و برطرف کردن آن و تقویت 
نقاط قوت و با نگاهی به مشارکت و 
دفاع جمعی به انجام برسد. سردار 
غلامرضا جلالی با اشاره به اینکه 
تجربه نشان داده که در برخی 
موضوعات مانند کرونا، موضوع 
حکمرانی، بین المللی است، گفت: 
برای مثال در مقابله با کرونا هیچ 
کشوری نمی توانست تک و تنها با 

چنین چالشی مقابله کند. 

 سخنگوی دولت اظهار داشت: 
۴۴ ساله  دشمن علیه ما  جنگ 
قرار بود ایمان مردم را کور کند و 
نشان دهد مسیر انقلاب ما ناکارآمد 
است؛ نتیجه این منازعه چه شد؟ 
آیا ایران منزوی شد؟ نه، نتیجه 
شد آزادی دیپلمات ایرانی از اروپا 
بعد از پنج سال، نتیجه شد حضور 
ایران در پیمان های اقتصادی و 
نتیجه شد ارتباط با عربستان و 
کشورهای همسایه و جهان. علی 
بهادری جهرمی گفت: طبق قانون 
اساسی اداره امور کشور با آرای 
عمومی است. اصلی ترین سرمایه 
جمهوری اسلامی مردم است. وی 
با بیان اینکه ادعای دسترسی بدون 
فیلتر فرزندان مقامات صحت ندارد، 
گفت: در خصوص ادعای دسترسی 
بدون فیلتر فرزندان مقامات به 
چیزی  چنین  پلتفرم ها،  برخی 
وجود خارجی ندارد. اگر دیده اید، 
به بازرسی ویژه رئیس جمهور اعلام 
کنید، برخورد خواهد شد. هیچ کدام 
از فرزندان مقامات نباید دسترسی 

به اطلاعات خاص داشته باشند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: احیای 
جمهوریت نکته ای بوده که طی سال های 
سیاسی  و چهره های  گذشته شخصیت ها 
بر آن تاکید داشته اند. مساله ای که پس از 
برخی برخوردها و مواجهه ها در انتخابا ت های 
گوناگون بسیار بیشتر از گذشته مطرح می شود. 
در حالی که اگر در نگاه حضرت امام)ره( نیز این 
مساله را جست وجو کنیم به وضوح درمی یابیم 
که ایشان نیز در همه امور )جمهور( یعنی 
مردم را در اولویت قرار می دادند و از همین رو 
نیز در جمهوری اسلامی ابتدا جمهوری ذکر 
می شود و پسوند اسلامی در پی جمهوریت 
نظام می آید. لذا مساله اهمیت جمهوریت نظام 
امری است انکار ناپذیر. چنانکه سیدحسن 
خمینی یادگار امام)ره( نیز در مقاطع مختلفی 
نسبت به بحث جمهوری و لزوم پاسداری و 
توجه به آن اظهاراتی داشته است. چنانکه 
در دیدار با اعضای ستاد مرکزی بزرگداشت 
حضرت امام با اشاره به تعبیر رهبری مبنی 
بر اینکه »اگر انتخابات خدای ناکرده کمرنگ 
باشد کشور لطمات بسیار سنگینی می خورد«، 
می گوید: »ما جمهوری اسلامی« هستیم 
و امارت اسلامی، خلافت اسلامی و حتی 
حکومت اسلامی نیستیم. وی همچنین در 
سالگرد رحلت حضرت امام اظهار می دارد: 
»قید »جمهوریت« اتکای به آحاد مردم 
است. فراموش نکنیم و فراموش نکنید که 
امام مبارزات خودشان را هرگز از مسیری غیر 
از »بیداری دل ها« طی نکردند. در طول عمر 
۴۰ و چند ساله انقلاب هم همواره این اتکا به 
باور عمومی مردم بوده است. امام به این معنا 
پایه گذار جمهوری اسلامی است که جمهوری 
اسلامی یک نظامی برآمده از خواست های 
مردم است و لذا باید حفظ جمهوریت این 
مجموعه را نصب العین خودمان قرار بدهیم.« 
نوع مواجهه جامعه با رویکردهای حاکمیت 
و فرایندهای انتخابی نیز به وضوح نشان داده 
که چه میزان خود را به عنوان جمهور در 
تصمیم گیری ها دخیل می دانند. بنابر این هر 

چه به سمت اهمیت دادن به نقش مردم و ایجاد 
فضایی برای مشارکت بیشتر ملت حرکت شود 
جمهوریت نظام پررنگ تر و برجسته تر نمایان 
خواهد گردید. چنانکه مقام معظم رهبری 
نیز در بر شمردن مولفه های انتخاباتی پرشور 
تاکید ویژه ای بر مشارکت مردم داشته و دارند. 
انتخابات مجلس دوازدهم که پایان سال جاری 
برگزار خواهد شد و میزان مشارکت مردم 
آزمونی است برای اینکه چه میزان تحقق 
جمهوریت مدنظر قرار خواهد گرفت. قدر 
مسلم هر چه شاهد حضور سلایق، کثرت 
جریان های سیاسی و از آن مهم تر مشارکت 
بالای مردم در انتخابات باشیم تحقق بیشتری 
از عینیت بخشی به جمهوری اسلامی مشاهده 

خواهیم کرد. 
 عمل به قانون اساســـی تحقق 

جمهوریت نظام 
مدرسین  و  محققین  مجمع  دبیرکل 
حوزه علمیه قم در خصوص لزوم پاسداشت 
جمهوریت اظهار داشت: امام)ره( در زمانی 
که در پاریس بودند، خدمت آیت ا... طالقانی 
بودیم که صحبت بود جمهوری اسلامی چگونه 
می تواند با هم جمع شود که مرحوم آقای 
طالقانی گفتند خوب است که از خود حضرت 
امام بپرسیم که مقصودشان از جمهوری 
اسلامی چیست. امام نیز در پاسخ گفتند: مراد 
از جمهوری اسلامی یعنی همین مردم و همه 
مردمی که در ایران شرکت می کنند حق دارند 
در رابطه با تشکیل، ادامه و کمک به نظام و یا 
ایرادهایی که هست اظهار نظر کنند. آیت ا... 
سید حسین موسوی تبریزی به »آرمان ملی«  
گفت: امام)ره( گفت؛ ما همین جمهوری که در 
تمام دنیاست را می خواهیم. معنای اسلامیت 
نیز این است که مردم از اسلام دور نشوند و 
خلاف اسلام قانون نگذارند. لذا جمهوریت و 
اسلامیت نظام کاملا روشن است، اما برخی 
از هر عبارتی بخواهند سوءاستفاده کنند 
مساله دیگری است. مسلما باید جمهوریت 
و نقش مردم را در نظر بگیریم مگر عده ای 

که می خواهند شرایط را به نفع خودشان به 
هم بریزند. لذا امام)ره( از همان اول حتی در 
برابر رد برخی کاندیداها ایستاد. دادستان 
اسبق کل کشور گفت: آنچه که جمهوریت 
است اینکه همه کسانی که در ایران زندگی 
می کنند و ملیت ایران را دارند حق دارند در 
امورات مختلف نظر دهند و در امورات کشور 

نیز مشارکت فعال داشته باشند. 
 نقش مردم دارد کمرنگ می شود

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در تحلیل 
خود از تاکید یادگار امام بر جمهوریت اظهار 
داشت: این موضوع تنها نظر ایشان نیست. 
ترکیب جمهوریت و اسلامیت جوهر انقلاب 
اسلامی و جمهوری اسلامی ست. این جوهره 
در مواردی تضعیف شده است به خصوص 
در بخش جمهوریت آن. محمدعلی ابطحی 
با استناد به مشارکت پایین در دو انتخابات 
گذشته گفت: نمونه اش انتخابات های گذشته 
بود که میزان کمی استقبال کردند. از ابتدا 
هم بر اساس همین چارچوب مردمی بودن 
شکل گرفته بود.« عضو مجمع روحانیون مبارز 
بیان کرد: نگرانی آقای سیدحسن خمینی 
یک نگرانی جدی میان اکثر نخبگان سیاسی 
است. اینکه نقش مردم دارد کمرنگ می شود. 
انقلاب اسلامی ماهیتا و از اول بر اساس نظرات 
مردم شکل گرفت و این توجه به نظرات مردم 
باید همیشه با اهمیت بماند. این فعال سیاسی 
جمهوری  بنیانگذار  مشهور  جمله   درباره 
اسلامی درباره ضرورت توجه به هر دو بخش 
جمهوریت و اسلامیت، تصریح کرد: جمهوری 
اسلامی نه یک کلمه کم و نه یک کلمه زیاد. 
این جوهره جمهوری اسلامی است و بدون 
هرکدام از ماهیت می افتد. وجهه اصلی نظام در 
همین دو بخش است. جمهوریت و اسلامیت 
ماهیت این نظام است و از آرمان های اصلی 
امام)ره( بود. ابطحی درباره عواقب بی توجهی 
به هشدارهای سیدحسن خمینی تاکید کرد: 
هرچه نقش مردم کمتر شود، حکومت کردن 

سخت تر می شود. 



خانواده محسن رضایی در آسمان!
رضایی این روزها چه می کند؟

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: محسن رضایی این 
روزها چه می کند؟ برخی ادعای جدایی او از دولت را دارند، 
برخی دیگر از برنامه های انتخاباتی او خبر می دهند. در دولت 
سیزدهم کرسی معاونت اقتصادی ریاست جمهوری به 
محسن رضایی رسید و به دلیل مشخص نبودن چارت وظایف 
و شناور بودن وظایف این معاونت، قدرت آن تا حد زیادی به 
نحوه رابطه معاون و رئیس مربوط است. آفتاب نیوز نوشت: 
»بر اساس گفته فعالان اصولگرای نزدیک به محافل سیاسی 
و دولت و دیگر شواهد، این معاونت، اما در دولت تازه تا حد 
زیادی به نهادی تشریفاتی بدل شده است. عدم حضور معاون 
اقتصادی در سخنرانی ها و جلسات مهم و به حاشیه رفتن وی 
با حضور مدیر پر نفوذی مانند مخبر، از چشم صاحبنظران 
نیز پنهان نمانده است. عدم حضور او در برنامه هایی مانند 
رونمایی از برنامه هفتم توسعه، برنامه اعلام مواضع دولت 
در سال مهار تورم و رشد تولید و ده ها رویداد اقتصادی دیگر 
مشهود است. علاوه بر این دولت، سیداحسان خاندوزی وزیر 
اقتصاد را به عنوان سخنگوی اقتصادی خود برگزید، پستی 
که به طور سنتی باید در اختیار معاون اقتصادی قرار بگیرد تا 

مواضع اقتصادی همه وزارتخانه ها را اعلام نماید.«

  حال سردار به هم خورد
 ظاهرا این روزها خانواده رضایی با موضوعات مربوط 
به پرواز عجین  شده اند و حواشی زیادی پدید آمده است. 
عرشه نیوز نوشته است: »محسن رضایی می خواهد قید 
دولت را بزند و خود را برای انتخابات مجلس آماده کند. 
محسن رضایی با انتشار یک فیلم جدید در فضای مجازی، 
خبرساز شد. فیلمی از حضور محسن رضایی در هواپیما و 
بیهوش شدن محسن رضایی در فضای مجازی منتشر شده 
است. ماجرای سوارشدن محسن رضایی در هواپیمای F۵ از 
حال رفتنش خبرساز شد. ماجرای سوارشدن محسن رضایی 
در هواپیمای F۵ از حال رفتنش و... از زبان امیرسرتیپ 
محمود ضرابی، دبیر کانون خلبانان نیروی هوایی خبرساز 

شده است.«
 

  داماد رضایی هم خبرساز شد
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اظهار داشت: قبل 
از دوره کرونا یک پرواز در هفته بین تهران و دوشنبه 
انجام می شد که پس از کرونا تعداد پروازها در این مسیر 
به دو پرواز در هفته رسید. طبق اخبار منتشر شده تیمی 
از هیات مدیره بانک شهر در تاریخ ۲. ۵. ۲۰۲3 با پرواز 
اختصاصی عازم دوشنبه پایتخت تاجیکستان می شوند، پس 
از انتقادات فراگیر از این سفر با پرواز اختصاصی، »محمد 
مهدی احمدی« مدیر عامل بانک شهر که از قضا داماد 
»محسن رضایی« است، گفت: دلیل انجام این سفر با پرواز 
اختصاصی این بود که پیش از این پرواز، پرواز مستقیمی بین 
تهران- دوشنبه وجود نداشت. مدیرعامل بانک شهر مدعی 
شد: »پیش از این سفر پرواز مستقیمی به تاجیکستان از 
ایران وجود نداشت و به همین دلیل این پرواز انجام شد و 
اساسا دلیل سفر ما این بود که پرواز مستقیم تهران - دوشنبه 
راه اندازی شود و پس از این سفر و از یک هفته گذشته 
پروازهای مستقیم ایران و تاجیکستان راه اندازی شده است. 
در واقع، یکی از دستاوردهای این سفر راه اندازی پروازهای 
مستقیم بین ایران و تاجیکستان بود.« اما پس از این ادعای 
مدیرعامل بانک شهر، »محمد محمدی بخش« رئیس 
سازمان هواپیمایی کشوری درباره ادعای مدیر عامل بانک 
شهر تاکید کرد: برقراری پرواز بین دو کشور با مذاکرات 
و توافقات سازمان هواپیمایی دو کشور انجام می شود و 
مذاکرات در این سطح پیگیری می شود. درباره پرواز ایران و 
تاجیکستان هم قبلا پرواز وجود داشت. وی ادامه داد: قبل 
از دوره کرونا یک پرواز در هفته بین تهران و دوشنبه انجام 
می شد که پس از کرونا تعداد پروازها در این مسیر به دو پرواز 
در هفته رسید. معاون وزیر راه و شهرسازی بیان داشت: 
)پیش از تاریخ ذکر شده انجام پرواز اختصاصی مدیرعامل 
بانک شهر( یک ایرلاین در هفته دو پرواز به دوشنبه داشت. 
که اخیرا )بعد از سفر مدیرعامل بانک شهر( یک ایرلاین دیگر 

هم انجام پرواز در این مسیر را آغاز کرد.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: سناریوهای 
اصولگرایان برای بقا در مجلس دوازدهم به تدریج 
در حال اجراست. به خوبی می دانند عملکرد مجلس 
اصولگرای یازدهم قابل دفاع نبوده و این کارنامه 
زنگ خطری برای عدم اقبال جامعه به کاندیداهای 
این جریان سیاسی است. اصولگرایان به خاطر دارند 
که حضورشان در مجلس یازدهم با رأی حداقلی و 
در غیاب کاندیداهای جریان اصلاحات و اعتدال 
بوده است پس اگر شرایط برگزاری انتخابات تغییر 
و کاندیداهایی از همه جریانات حضور داشته باشند، 
اصولگرایان به راحتی نمی توانند به بهارستان برسند. 
در چنین شرایطی تخریب رقیب راهکاری است 
که به ذهن برخی اصولگرایان می رسد. اتهام زنی  
هم معمولا نخستین ایده ای است که به ذهن 
بخشی از اصولگرایان برای تخریب رقبایشان 
می رسد. چند وقتی است پروژه دزدی از سعدآباد 
در زمان ریاست جمهوری روحانی را مطرح 
می کنند. ساختمان حافظیه ریاست جمهوری 
محل برگزاری جلسات ریاست جمهوری بوده 
است و بر همین اساس ادعاهایی درباره دزدی از 
سعدآباد مطرح می شود! چند روز پیش فرش ها 
گم شدند و حالا تلویزیون! افشای ماجرای مفقود 
شدن ۴۸ تخته  فرش دستباف نفیس و گران قیمت 
با انتشار گزارش خبرگزاری فارس شروع شد. بنابر 
گزارش فارس ارزش مالی نسبی این فرش ها بر 
اساس قدمت تاریخی آن، نوع طراحی، مکتب 
هنری و خصوصیات فیزیکی، مبلغی معادل 1۲۷ 
میلیارد تومان اعلام و گفته شده طی بازه سال های 
13۹۲ الی 13۹۵ از ساختمان خارج شده است. 
یکی از شاهدان که در همان دوران در ساختمان 
حافظیه مسئولیت داشته است در این خصوص 
می گوید: »سال 13۹۵ فرش ها را با یکدستگاه 

وانت مزدا بردند منزل... .« زمان زیادی نگذشت که 
فرش ها پیدا شدند! مسعود سپهرزاد، رئیس اتحادیه 
فروشندگان فرش دستباف خبر ناپدیدشدن 
فرش های موزه سعدآباد را تکذیب کرد و اضافه 
کرد: فرش ها از کاخ سعدآباد به موزه فرش ایران در 
چهارراه فاطمی انتقال داده شدند و اظهارنظر وزیر 
پیشین درباره بی ارزش بودن این فرش ها ریشه 
در ناکاربلدی وی دارد. من در سفری که به ایتالیا 
داشتم در یکی موزه های آنجا یک خط را نمایش 
می دادند و یک کارشناس ساعت ها درباره آن خط 
که داوینچی آن را کشیده است برای گردشگران 
سخن می گفت و گردشگران برای دیدن آن باید 
حداقل ۲۵ یورو هزینه می کردند. وی تاکید کرد: 
دیدن فرش های ایرانی ۵ متری که ۵۰۰ سال پیش 
بافته شده اند بدون تردید حس و حال خوب برای 

گردشگران ایجاد می کند.
 

   روایت واعظی از ادعای دزدی
روز گذشته فصل جدیدی از ادعای دزدی از 
سعدآباد گشوده شد. محمود واعظی در گفت وگو 
با خبرنگار »ایلنا«، درخصوص پرونده  فرش های 
ساختمان حافظیه سعدآباد با بیان اینکه مدعی این 
پرونده، نهاد ریاست جمهوری در دولت دوازدهم 
بود، گفت: از ابتدای دولت یازدهم گزارش هایی 
درباره مفقودشدن چند تخته فرش در ساختمان 
حافظیه در فاصله سال های ۹۰ تا ۹۲ دریافت شد. 
نهاد ریاست جمهوری نیز به عنوان مدعی، به وسیله 
بازرسی ویژه نهاد پیگیری کرد و حتی پرونده به 
اطلاع نهادهای نظارتی خارج از دولت هم ارسال 
شد. او افزود: پرونده فرش ها در حال پیگیری 
بود. حتی برخی اخبار حکایت از آن داشت که 
به مرحله صدور رای نیز رسیده است که برخی 

خبرگزاری ها، با انتشار خبری مخدوش و مغشوش 
و با اتکا به شنیده ها و منابع آگاه، خبرسازی هایی 
را با هدف متهم کردن دولت قبل شروع کردند. 
رئیس دفتر رئیس جمهور سابق اظهارداشت: در 
این خبرسازی ها با هدف منحرف کردن روند 
رسیدگی به پرونده، اتهام هایی علیه مقامات ارشد 
دولت روحانی و نزدیکانش مطرح شده که مستند 
به هیچ مدرک و شواهدی نیست. واعظی با تاکید 
بر اینکه طرح مجدد و رسانه ای موضوع مفقودی 
فرش ها از اساس سیاسی و با اهداف انتخاباتی 
است، بیان داشت: پس از شکست ادعای سرقت 
فرش ها و انبوه خبرهای ضد و نقیض در این باره، 
اتهام سرقت تلویزیون های کاخ سعدآباد را مطرح 
کردند. البته هرچه به انتخابات اسفندماه نزدیک 
شویم، از این دست خبرها و حتی ادعاهای بزرگ تر 
و کشفیات جدیدتر بیشتر خواهد شد. او ادامه 
داد: متاسفانه رویه ای باب شده که برای حذف 
همه رقبای احتمالی، انبوهی از اتهامات و ادعاها 
و آمارسازی ها علیه افراد و جریان های دیگر منتشر 
می شود و یکی از جدی ترین اهداف این پروژه، 
دولت سابق است. گویی هر نوع تهمت و افترایی 

علیه دولتمردان سابق مباح است. 

نسبت مشایی با گم شدن هدایای   
خاتمی!

ادعاهای دزدی در زمان ریاست جمهوری 
روحانی بدون شک با اهداف سیاسی و همان طور 
که واعظی اشاره کرد مربوط به انتخابات مجلس 
دوازدهم است. ادعاهای دزدی و اشاره به 
رئیس جمهور مستقر پیش از این هم سابقه داشته 
است. در اوایل دهه ۹۰ که محمود احمدی نژاد 
رئیس جمهور بود، موضوع سرقت اموال به ویژه 

هدایای اهدایی به سیدمحمد خاتمی مطرح 
شد. ماجرای کم شدن 11 قلم از هدایای سران 
کشور ها به رئیس جمهور خاتمی، که در سایت 
انتخاب، جماران و… به نقل از یک مقام آگاه 
بازتاب داشت، یک مقام آگاه به جزئیاتی در این 
مورد از ساختمان دولتی یادمان ریاست جمهوری 
در سعدآباد اشاره کرد و گفت: در دوره ای که 
اسفندیار رحیم مشایی، رئیس دفتر رئیس جمهور 
بود در اقدامی غیرقانونی و سلیقه ای، سازمان 
اسناد و کتابخانه ملی را از مسئولیت »موزه هدایای 
ریاست جمهوری سید محمد خاتمی« خلع ید 
کرد و عملا مدیریت موزه هدایای رئیس جمهور 
به معاونت تشریفات دفتر رئیس جمهور، واگذار 
شد. در این دوره به جز مصادره هدایای دو دوره 
ریاست جمهوری محمد خاتمی، اتفاق ناگوار 
دیگری نیز رخ داد که متاسفانه در سکوت خبری 
پیگیری نشد؛ گم شدن یازده قلم هدایای نفیس 
و منحصر به فرد سران کشور های خارجی به 
رئیس جمهوری اسلامی ایران سیدمحمد خاتمی 
از جمله مدال زرین شهروندی عربستان و قطر 
اهدایی پادشاهان عربستان و قطر به آقای خاتمی 
و.(!، هر چند این خبر با تکذیب کارکنان معاونت 
تشریفات ریاست جمهوری مستقر در سعدآباد 

روبه رو شد. 

    فقط هدایای احمدی نژاد ماند!
 نکته قابل تامل دیگر خروج شبانه هدایای 
احمدی نژاد در شب تحلیف رئیس جمهور روحانی 
مرداد 13۹۲ از موزه هدایای ریاست جمهوری در 
سعدآباد به مقصد ساختمان لادن در ولنجک )دفتر 
کار احمدی نژاد( بود که تا امروز معلوم نیست این 

هدایا کجا رفته و سرنوشت آن ها چه شده است. 
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گــــزارش

ده ها لایحه در مجلس در حال بررسی است
معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: دولت مردمی در حوزه 
سیاست خارجی اقدامات بسیار اساسی انجام داده که منافع 
اقتصادی آن به تدریج حاصل می شود. در حالیکه دولت قبل 
نقطه قوت خود را سیاست خارجی می دانست اما مردم شاهد 
بودند که حتی برجام به رغم همه دلخوشی دولت سابق به 
غرب و تلاش های یکطرفه ای که انجام شد به فرجام نرسید، 
اما امروز دولت مردمی با سیاست متوازن و همسایگی، سطح 
روابط و تبادلات اقتصادی با کشورهای همسایه و منطقه را 
چندین برابر قبل افزایش داده است. سید محمد حسینی 
اظهار امیدواری کرد در سال پایانی مجلس، موضوع همدلی و 
هم افزایی که رهبر فرزانه انقلاب دائما بر آن تأکید دارند مورد 
توجه همه نمایندگان قرار گیرد و به دولت در تصویب برنامه 
هفتم و ده ها لایحه ای که در حال رسیدگی است و نیز تکمیل 
کابینه با رای اعتماد به وزرای پیشنهادی کمک کنند تا بتوان 

خدمت بیشتری به مردم ارائه داد. 

خبـــــر

ذره بین

واعظی: پس از سرقت فرش ها، دزدی تلویزیون ها را مطرح کردند

رفتن به مجلس از روی فرش های 

سعد آباد!
   تکلیف هدایای احمدی نژاد معلوم نشد

پاسخ ظریف به مخالفان درباره توافق 
ترکمانچای: امان از سلطه سیاسی کاری 

 شکست در جنگ، پیروزی
 در مذاکره!

ظریف: دیدنی است که چگونه کلمات 
نکوهش ترکمانچای و جلوگیری از 

ترکمانچای ها به توجیه، تحسین و حتی 
تقدیس برگردانده شده اند

وزیر خارجه سابق ایران نوشت: »نوشته 
کوتاه چند روز پیش بنده به بحث و نقدهای 
فراوانی انجامیده که امری مبارک است. 
اما دیدنی است که چگونه کلمات نکوهش 
ترکمانچای و جلوگیری از ترکمانچای ها به 
توجیه، تحسین و حتی تقدیس برگردانده 
شده اند. امان از سلطه سیاسی کاری حتی 
13 خرداد ظریف  بر واژگان فارسی!«. 
نوشت: »چند سال پیش در برابر پرسشی 
انتخاب  »خودمان  دادم:  پاسخ  سخت، 
کردیم.« بسیاری از آن سخن رنجیدند. 
با پوزش از اینکه شاید پاسخگویی با بیان 
بینجامد:  افزون تر  رنجش  به  روشن تر 
مرحوم پروفسور روح ا... رمضانی، متخصص 
برجسته سیاست خارجی ایران در آمریکا، 
سیاست خارجی پانصد سال گذشته ایران 
را چنین آسیب شناسی می کند.» ایران در 
پی به دست آوردن دوباره قلمرویی بود که 
زمانی در تصرف داشت و اغلب نمی توانست 
در  امکانات  و  اهداف  این  میان  فاصله  
دسترس برای تحقق آن ها را درک کند 
ما در طول تاریخ اهدافمان را بر اساس 
آرزوهایمان چیده ایم و به توانایی هایمان 
توجهی نکرده ایم. گرایش تاریخی ما برای 
رسیدن به آرزو ها بدون در نظرگرفتن 
امکانات، نه تنها در سیاست خارجی نمایان 
است، بلکه در شکل گیری خطوط متراکم 
خودرو پشت هر تونل کم عرض نیز دیدنی 
است. در ۷۵ سال برنامه ریزی توسعه ما، 
منابع نابود شده و توسعه نیز حاصل نشده، 
چون بیشتر برنامه ها به جای ترسیم مسیر 
جبران عقب ماندگی ها متناسب با امکانات و 
فرصت ها، حدیث آرزومندی  مسئولان کشور 
بوده اند. آگاهانه یا ناخودآگاه ما مردم انتخاب 
کرده ایم آنان را که به دنبال آرزوهایمان 
بوده اند بستاییم و آنان را که در حد امکانات 
کوشیده اند تا از گستره خسارات ناشی از 
حرکات آرزومندانه بکاهند، »سازشکار« و 
حتی »خائن« بنامیم. راستی نه تنها ما مردم 
بلکه نخبگان ما کدامیک را بیشتر نکوهش 
می کنند: آنها که با آرزوی بازپس گرفتن 
سرزمین از دست رفته در قرارداد گلستان، 
از سرزمین و حتی  بیشتری  بخش های 
استقلال ایران را به باد دادند، یا آن ها که 
با قرارداد ترکمانچای دست کم قسمتی از 
سرزمین تازه از دست رفته را بازپس گرفتند؟ 
برای پیشگیری از ترکمانچای ها باید »انتخاب 
کنیم« که آرزوهایمان را در چارچوب امکانات 
دنبال کنیم. ولی حتی در واژه هایمان هم 
توجه به امکانات را ناشایست می دانیم. چرا 
»سازش کار« منفی و »سازش ناپذیر« مثبت 
است؟ مگر سازش جز به معنی دستیابی به 
نقطه  اشتراک و توازن برای حرکت به سوی 
آرمان هاست؟ مگر می توان از روش دیگری به 
آرمان ها رسید؟ داشتن آرزو به زندگی جهت 
می دهد، اما توجه به توانایی ها حرکت به 
سمت آرمان ها را ممکن می سازد. نیاز امروز 
ما درک درست و »انتخاب« هوشمندانه 
است. ظریف آنچه سال ها پیش رخ داده را 
به نقد کشید و به نوعی هشدار داد که اقدامی 
صورت نگیرد که جبرانش سخت باشد. برخی 
منظور او را مذاکرات هسته ای تعبیر کردند 
یا گفت وگو با کشورهایی که چشم به منابع 

غنی ایران دارند.

   نقش تعیین کننده انتخاب خودمان
»انتخاب خودمان« که ظریف به طرح 
آن پرداخت بیش از آرزو باید با واقعیت 
همراه باشد چرا که آرزو کردن تنها سبب 
افزایش انتظارات و تصمیمات غلط می شود. 
قراردادی که ظریف به آن اشاره کرده جز 
خدشه دار کردن غرور ملی ایرانیان و سلطه 
هر چه بیشتر بیگانگان بر سرزمین ما، حاصلی 
دیگر نداشته است و تاکید ظریف بر دقت 
در تصمیم گیری ها برای عدم تکرار این 
ننگ است. مهم ترین مساله که بعد از انعقاد 
این قرارداد به وقوع پیوست حضور پررنگ 
امپراتوری روسیه در دریای خزر و ادعای 
حاکمیت روسیه بر کرانه های خاوری آن 
بود، این ادعا سبب شد تا قرارداد دیگری 
به نام »آخال« بین دو کشور امضا شود و 
روسیه بر آن منطقه نیز نفوذ کند. مجید 
تفرشی، پژوهشگر تاریخ در ارزیابی محتوای 
یادداشت اینستاگرامی ظریف، وزیر خارجه 
سابق نوشت: با سوءمحاسبه از توان و اهداف 
خودمان چالش و گفت وگو نکنیم. هنر مذاکره 
و فن دیپلماسی را بلد باشیم. نگاهمان به حل 
معضلات، کنونی میان مدت و راهبردی 
باشد. اگر با حریف گفت وگو نکنیم سوژه 
گفت وگوی حریفان خواهیم شد. در دور 
دوم جنگ های ایران و روس نیروهای روسیه 
تا آستانه تهران پیشروی کرده و در آستانه 
فتح کامل ایران بودند. بهتر این بود که جنگ 
نمی کردیم، بهتر این بود شکست نمی خوردیم 
ولی گزینه بهتری از ترکمانچای منفور ملعون 
نبود. دم پذیرش آن توافق ننگین و ظالمانه 

یعنی که ایران امروز وجود نداشت. 

نمی شود 
برای مردها 
زندان 
درست کنیم

حجت الاسلام مصباحی مقدم، 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با اشاره به اینکه نمی شود برای مردها 
زندان درست کنیم و به آن ها بگوییم 
که به زن ها نگاه نکنند، اضافه کرد: 
»اینکه مردها باید چشم خودشان را 
حفظ کنند و به نامحرم نگاه نکنند یک 
حکم الهی است. در سوره نور آمده 
که خداوند به پیامبر گفته است که به 
مومنان بگو که نگاه شان به روی زنان 
خیره نباشد و این در مورد زنان هم 
صدق می کند. اما این بدین معنا نیست 
زنان در کشور کشف حجاب و ولنگاری 
کنند و انتظار داشته باشند که مردها 
به آن ها نگاه نکنند! مگر می شود زنان 
حجاب نداشته باشند بدن و سرشان 
لخت باشد آن وقت به مردان بگوییم 

که نگاه نکنید؟! 

حضور 
احمدی نژاد 
در انتخابات 
بعید است

احمدی نژاد  انتخاباتی  برنامه 
چیست؟ حسن بیادی، فعال سیاسی 
اصولگرا می گوید: بعید می دانم شخص 
احمدی نژاد در انتخابات کاندیدا شود و 
از یک گروه خاص حمایت کند، جای 
تامل است. چون با این نوع و روش 
انتخابات و بحران تایید صلاحیت ها 
بعید می دانم با هوش سیاسی که از او 
سراغ دارم، به چنین تصمیمی برسد. 
حسن بیادی اظهار داشت: بعضی از 
افراد متصل به قدرت و ثروت در جامعه 
بزرگ اصولگرایی انشقاق ایجاد کردند 
حتی جامعه روحانیت مبارز و بسیاری 
از دلسوزان انقلاب را کنار زدند و به 
طوری که در این چند دوره اخیر چنین 
احساس و برداشت می شد که نکند که 
انتخابات فرمایشی شده و حتی رای 

مردم هم دستاوردی نداشته است.

 انتقاد 
پناهیان 
از دولت 
روحانی 

هنوز به تخریب روحانی و دولت او 
می پردازند. علیرضا پناهیان، استاد 
حوزه علمیه می گوید: اگر وادادگی 
دولت قبلی را در مدیریت و اجرا ادامه 
می دادیم، الان در کشور قحطی به 
وجود می آمد البته نباید ضعف های 
موجود را هم نادیده گرفت. پناهیان 
با بیان اینکه یکی از عوامل عدم 
مشارکت بیشتر مردم در انتخابات، 
احزاب هستند، افزود: نمی دانم چرا 
احزاب همیشه خودشان را جای مردم 
جا می زنند! به گفته او، احزاب سیاسی، 
دوقطبی اصلاح طلبان و اصول گرایان 
را در جامعه ایجاد کرده اند؛ تا وقتی 
انتخابات این دو قطبی کاذب را دارد، 
مشارکت کاهش می یابد و در مردم، 
یأس ایجاد می شود؛ احزاب هستند که 

در ایران سیاه نمایی می کنند! . 

»آرمان ملی« استراتژی  
ایران و آمریکا در احیای 
برجام را بررسی می کند؛

»شرط در 
برابر شرط« 
به جای 
»توقف 
در برابر 
توقف«؛ 

آرمان ملی- احسان اسقایی: ایران و آمریکا از 
استراتژی توقف در برابر توقف به استراتژی شرط در 
برابر شرط رسیده اند. بعد از اینکه خبرهایی از پیدا و 
پنهان مذاکرات برای احیا رسانه ای شد، تحلیلگران 
حوزه هسته ای احتمال دادند که ایران و آمریکا به 
منظور رسیدن به یک نقطه آغازین برای پایان دادن 
به وضعیت تعلیق گونه برجام، به یک توافق موقت 
خواهند رسید و استراتژی توقف در برابر توقف را 
اجرایی خواهند کرد. مبنای این تحلیل نیز گره های 
به وجود آمده در مذاکرات بود. ایران خواستار 
بسته شدن پرونده های خود در آژانس شد و آمریکا 
این بسته شدن را به توافق ایران با آژانس گره زد. 
این روند موجب شد بازگشت به برجام با تاخیر 
روبه رو گردد. به طوری که خبرهایی از مرگ برجام 
هم شنیده شد اما بعدها با عنوان شدن طرحی تحت 
عنوان توقف در برابر توقف، کارشناسان از لزوم 
رسیدن ایران و آمریکا به یک نقطه مشترک سخن 
به میان آوردند که در برابر تعلیق برخی اقدامات 
ایران، آمریکا نیز تعلیق برخی اقدامات مخرب 
برجام را آغاز کند. در این معنا که ایران گام های 
برداشته شده در برابر بدعهدی های آمریکا را تعلیق 
کند و در برابر آمریکا نیز تحریم نفتی ایران را تعلیق 
نماید. به نظر می رسد تا این لحظه بر اساس گزارشات 
آژانس، ایران همکاری های پیش رونده ای با بازرسان 
داشته است و این در معنای تعلیق اقدامات ایران 
است و از سوی دیگر بر اساس آمارهای مختلف 
فروش نفت ایران نیز در ماه های گذشته با افزایش 
روبه رو شده. هر چند فعلا خبری از انتقال این منابع 
ارزی به داخل نیست اما برخی منابع خبری روز 
گذشته از انتقال ارزهای ایرانی در خارج از کشور به 

داخل در آینده نزدیک خبر دادند. 

   از توقف در برابر توقف تا شرط در برابر شرط
 روز گذشته سخنگوی وزرات خارجه آمریکا به 
دیدار های دو ایرانی و آمریکایی واکنش نشان داد. 
ودانت پاتل، سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا 
در نشست خبری خود در پاسخ به اینکه آیا ادعای 
منابع مطلع در گزارش اخیر روزنامه فایننشال تایمز 
مبنی بر دیدارهای متعدد رابرت مالی، نماینده ویژه 

آمریکا در امور ایران را با سعید ایروانی، نماینده 
ایران در سازمان ملل درباره آزادسازی زندانیان 
دو تابعیتی آمریکایی از ایران تایید می کند یا نه، 
گفت: چیزی برای اعلام کردن در این زمینه ندارم. 
همان طور که قبلا از من شنیده اید، ما وسیله ارتباط 
برقرارکردن با ایران و انتقال پیام هایی به آن را که 
در راستای منافع آمریکا باشند، را در اختیار داریم. 
پاسخ مرموز سخنگوی وزارت خارجه آمریکا این 
فرضیه را در اذهان مجسم می کند که احتمالا جز 
تبادل زندانیان مذاکراتی هم در مورد برجام وجود 
داشته است چرا که اگر مذاکرات تنها در ارتباط 
با تبادل زندانیان بود، سخنگو باید اصل مذاکره 
برای انتقال زندانیان را تایید می کرد. از سوی دیگر 
یکی از مشاوران تیم هسته ای ایران که بارها اخبار 
مختلفی را در مورد احیای برجام و شروط ایران 
برای بازگشت به توافق وین رسانه ای کرده است، 
تاکید کرد که ایران شروطی دارد که در ابتدا باید آن 
شروط تامین شود؛ آنگاه به برجام باز خواهد گشت. 
محمد مرندی، در این ارتباط بیان داشت: توافق 
هسته ای آماده و در انتظار امضای اروپایی هاست و 
زمان آن فرا رسیده است، تا زمانی که همه پرونده ها 
در آژانس بین المللی انرژی اتمی حل و فصل نشود، 
تهران این توافق را امضا نخواهد کرد. این استراتژی 
بارها از سوی مقامات ایرانی اعلام شده است که 
چون ایران، آمریکا را بدعهد می داند و آمریکا از 
برجام خارج شده و به تعهدات خود عمل نکرده 
است، باید در ابتدا به برجام بازگردد، آن گاه ایران 
اقدامات و تعهدات آنان را راستی آزمایی کند و در 
مرحله بعد تهران به تعهدات برجامی خود قبل از 

خروج آمریکا از برجام بازگردد. 

   شروط آمریکا
از سوی دیگر برخی کارشناسان معتقدند که اگر 
ایران برجام را بسته ای برای رفع تحریم ها می داند، 
آمریکا نگاه دیگری به برجام دارد و آن را طرح اقدام 
مشترک می داند. طرحی که اگر چه الف ابتدایی آن 
در ارتباط با مساله هسته ای است اما آمریکا مسائلی 
مانند موشکی و منطقه و نوع نگاه ایران به تقسیمات 
قدرت در منطقه را در نظر دارد. از این جهت به نظر 

می رسد آمریکا اگر بخواهد غیر از مساله هسته ای 
به سایر پرونده ها ورود کند، ایران عملا اجازه پازل 
چینی طبق برنامه ریزی آمریکا را نخواهد داد. از این 
منظر اگر آمریکایی ها به دنبال بازگشت به برجام 
باشند باید بازگشت به برجام را در متون امضا شده 
با ایران تعریف کنند و بازخوانی برجام و آفرینش 

برجام 2 یا ۳ را باید کنار بگذارد. 

    ایران و توافق موقت
یک کارشناس روابط بین الملل در این ارتباط به 
»آرمان ملی« گفت: استراتژی توقف در برابر توقف 
و حتی استراتژی شرط در برابر شرط به علت آن 
مطرح می شود که ایران خواستار بازگشت به توافق 
2۰۱5 است. در حالی که آمریکایی ها نمی خواهند 
زیر بار آن توافق بروند! از این رو آمریکایی ها به دنبال 
آن هستند که در برابر شروط ایران و شروط اعلام 
شده خود، چاره دیگری را جست و جو کنند. از این 
منظر است که احتمالا توافق موقت را پیشنهاد 
داده اند چنین توافقی موجب خواهد شد در پرونده 
هسته ای فضای بهتری حاکم شود. هرچند به نظر 
می رسد ایران خواستار بازگشت به توافق 2۰۱5 
است نه توافق موقت. علی بیگدلی بیان داشت: 
آمریکایی ها تلاش دارند مسائل موشکی، امنیتی و 
پهپادی را در توافق موقت بگنجاند و ایران به هیچ 
وجه زیربار آن نمی رود. بسیاری معتقدند اساسا 
برجام موقف حتی در زمینه هسته ای به نفع ایران 
نیست، اما نباید اینگونه تحلیل کرد چرا که حدود 
یکسال به انتخابات آمریکا باقی مانده است و عملا 
آمریکا در ماه های آینده نمی تواند وارد توافقات 
بزرگ با سایر کشورها شود. لذا بایدن نمی تواند 
در این فاصله زمانی غیر از قرارداد موقت، قرارداد 
جامعی را امضا کند چون اختلافات شدیدی بین 
بایدن و کنگره و سنا در ارتباط با ایران وجود دارد. 
ضمن اینکه ایران باید این احتمال را بدهد که 
ممکن است در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
یک جمهوری خواه جایگزین بایدن شود، لذا ایران 
می تواند با استفاده از یک توافق نو حتی کوتاه مدت 
مسائل اقتصادی خود را با آوردن دلارهای نفتی حل 

کند. ایران باید از این موقعیت استفاده کند. 

بیگدلی: آمریکا توافق 
موقت را می خواهد، ایران 
توافق 2۰۱5
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  جایگاه های سوخت 
تا چه تاریخی کارت سوخت دارند؟

رئیس صنف جایگاه داران سوخت کشور گفت: تا مردادماه 
در هر جایگاه سوخت یک کارت سوخت اضطراری وجود 
خواهد داشت و کلان شهرها نیز در اولویت آخر قرار دارند. 
اسدا... قلی زاده با اشاره به آخرین وضعیت اجرای طرح 
استفاده از کارت های سوخت شخصی در جایگاه های سوخت، 
اظهار کرد: در حال حاضر در هر سکو از جایگاه های سوخت 
یک کارت اضطراری وجود دارد اما تا مردادماه در هر جایگاه 
تنها یک کارت سوخت وجود خواهد داشت، لذا تقاضای 
ما از مالکان خودرو همراه داشتن و استفاده از کارت های 
شخصی است. وی با تاکید بر اینکه بر اساس آمار میزان 
استفاده از کارت های سوخت شخصی افزایش یافته است، 
گفت: پیش بینی می شود تا دو ماه آینده استفاده از کارت های 
سوخت شخصی به حداکثر برسد. رئیس صنف جایگاه داران 
سوخت کشور افزود: در شرایط کنونی میزان استفاده از 
کارت های سوخت شخصی نسبت به قبل از شروع طرح، 
1۰ برابر افزایش یافته است و نسبت به افزایش بیشتر آن 
نیز امیدواریم. قلی زاده با بیان اینکه کلان شهرها در اولویت 
آخر قرار دارند، گفت: تا مردادماه این موضوع در تمام شهرها 
اجرایی می شود، اما کلان شهرها در لیست نهایی هستند 
اکنون در کلان شهرها روال مانند گذشته است اما تا مرداد 
ماه هر جایگاه یک کارت اضطراری خواهد داشت. به گزارش 
ایسنا، وی با بیان اینکه تاکنون در جایگاه ها با مشکل و چالش 
اساسی مواجه نشده ایم، گفت: هرچند در ابتدا چالش هایی 
وجود داشت اما با همکاری مردم و جایگاهداران شرایط به 

خوبی پیش رفته است. 

 آخرین وضعیت تخصیص سهام عدالت 
به جاماندگان

وزیر امور اقتصاد و دارایی ضمن تشریح آخرین وضعیت 
تخصیص سهام عدالت به جاماندگان گفت: در حوزه مبادلات 
مالی، بانکی و تسویه های بین المللی و مسائل ارزی با شرکای 
راهبردی کشور درحوزه کشورهای استراتژکی همسو و 
همسایه که مورد تاکید رئیس جمهور هم است به توافقات 
خوبی رسیده ایم. سید احسان خاندوزی در حاشیه پانزدهمین 
نمایشگاه صنعت مالی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه دولت 
از ابتدی شروع کار خود در ظرفیت هایی که می توان به شکل 
قانونی از رمزارزها برای کمک به شرایط تجاری کشور استفاده 
کرد اصرار داشت، عنوان کرد: در این راستا یک متن خوبی 
با همکاری سایر نهادها از جمله بانک مرکزی و وزارت نیرو 
تهیه و ارسال شد، این متن در نوبت تصویب هیات دولت قرار 
دارد، بعد از تصویب آن می توان یک گام جدید را در عرصه 
استفاده از رمزارزها. یکی از محورهایی که در برنامه هفتم 
مورد نظر دولت و مجلس است، تعیین تکلیف رمزارزهاست. 
وی در ادامه با تاکید بر اینکه فعالان بازار سرمایه در عمل در 
طول یک سال و نیم گذشته مشاهده کرده اند توافق خوبی 
بین دولت و مجلس وجود دارد، عنوان کرد: بازار سرمایه 
یکی از ظرفیت های اساسی نظام مالی کشور است. زمانی 
که دولت شروع به کار کرد حدود ۷6۰ نهاد مالی فعال 
بود امروز بیش از ۹3۰ نهاد مالی فعال هستند. در یکی از 
شفاف ترین دوره های بازار سرمایه یکی از مطالبات جدی 
فعالان اقتصادی پیش بینی پذیر بودن، عدم تغییر مکرر 
مقررات و آیین نامه های فعالیت های تولیدی است که چشم 
انداز سوداپری صنایع بورسی را در کشور تضمین کند. 
وزیر اقتصاد ادامه داد: امیدواریم با همکاری مجلس با نگاه 
بلندمدت به مصوبات در حوزه شاخص های کلیدی قیمتی 
در صنایع کلیدی کشور و دور شدن از قیمت گذاری های 
غیرکارشناسی که موجب افت چشم انداز سودآوری صنایع 
بزرگ کشور می شود اخبار خوبی برای سال جاری داشته 
باشیم. به گزارش ایسنا، خاندوزی در ادامه درمورد تخصیص 
سهام عدالت به جاماندگان توضیح داد: موضوع تخصیص 
سهام عدالت به خانواده های تحت پوشش کمیته امداد، 
بهزیستی و نهادهای حمایتی سال گذشته مصوب شد، اما از 
آنجا که سهام لازم در اختیار قرار نگرفت به سال جاری موکول 
شد و مجلس مصوب کرد در قانون سال جاری این فرصت 
ادامه پیدا کند. وی افزود: امیدواریم آیین نامه اجرا شدن 
قانون بودجه سال جاری در این خصوص به زودی مصوب 
شود و بعد میزان سهام عدالتی که برای هر خانواده اختصاص 

پیدا خواهد کرد اعلام می شود. 

 شگرد جدید ایران خودرو 
برای کاهش قیمت پژو 207

ایران خودرو قرار است موتور پژو ۲۰6 که تولیدش متوقف 
شده، را برای کاهش قیمت تمام شده بر روی پژو ۲۰۷ نصب 
و با قیمت جدید راهی بازار کند که اخیراً ایران خودرو در 
اطلاعیه ای اعلام کرده است تمامی مدارک و مستندات بهای 
تمام شده تولید پژو ۲۰۷ با موتور TU3 به نهادهای مرتبط 
قیمت گذاری ارسال شده و به محض اعلام قیمت، فراخوان 
دعوت از مشتریان برای تکمیل وجه و تحویل خودرو آغاز 
خواهد شد. علاوه بر این تأکید کرده که تولید پژو ۲۰۷ با 
موتور TU3 در حال انجام شدن و تعهدات سررسید شده نیز 
آماده واگذاری است و به محض اعلام قیمت، به ایفای تعهدات 
و واگذاری خودروها اقدام خواهد شد. بر اساس این اطلاعیه 
ایران خودرو، ظاهرا قرار است موتور پژو ۲۰6 که قبلا در این 
شرکت تولید می شد و امروز با توقف تولید روبه رو شده است 
را برای کاهش قیمت تمام شده بر روی پژو۲۰۷ نصب کنند. 
ایران خودرو با این شگرد می تواند ضمن دریافت قیمتی 
جدید، خودروی پژو ۲۰6 را با شکل و شمایلی جدید به نام پژو 
۲۰۷ راهی بازار می کند، خودرویی که فقط در ظاهر تغییرات 
اندکی با پژو ۲۰6 دارد و عملًا مصرف کننده محصول جدیدی 
را خریداری نکرده است. به گزارش تسنیم، بررسی ها نشان 
می دهد ایران خودرو در محصول پژو۲۰6 تیپ ۵ از موتور 
TU۵ با حجم موتور 16۰۰ و در محصولات پژو۲۰6 تیپ ۲ و3 
از موتور TU3 با حجم 1۴۰۰ استفاده می کرد. با نصب موتور 
TU3 بر روی خودروی پژو ۲۰۷ مصرف کننده عملًا با توان و 
گشتاور کمتر موتور و مشکلات زیادی از جمله کشش ضعیف 
در سربالایی مواجه خواهد شد. این مساله در آینده مصرف 

کننده را در استفاده از این خودرو دچار چالش خواهد کرد. 

اخبار

 بورس بعد از تعطیلات چگونه 
گذشت؟

آرمان ملی: بورس تهران روز گذشته اولین 
روز بعد تعطیلات خود را پشت سر گذراند اما 
با توجه به تعطیلات آخر هفته و همچنین 
برگزاری نمایشگاه صنعت مالی انتظار حرکات 
پر قدرت از بازار طی این هفته را نمی توان 
داشت روز گذشته در کلیت بازار قدرت در 
دست خریداران بود و خریداران در بعضی 
گروه ها مثل گروه خودرویی و بانکی در بزرگان 
و گروه دارویی و نهادهای مالی در کوچک ترها 
تقاضا کاملا بر عرضه چیرگی داشت و در نیمه 
دوم معاملات رنج های مثبت مکرر در گروه 
خودروی، منجر به صف خرید شدن نمادهای 
خودرو و خساپا شد. شاخص هم وزن با پنج هزار 
و 111 واحد افزایش به ۷۷6 هزار و ۴1۴ واحد 
و شاخص قیمت با ۲ هزار و ۲1۲ واحد رشد به 
۵13 هزار و 3۰۴ واحد رسید همچنین بیش 
از ۹ میلیارد و ۹۲۷ میلیون سهم، حق تقدم و 
اوراق بهادار به ارزش ۷۸ هزار و ۸1۲ میلیارد 
ریال معامله شد. بانک ملت )وبملت(، ایران 
خودرو )خودرو(، پتروشیمی پارس)پارس(، 
نفت و گاز و پتروشیمی تامین)تاپیکو( و 
سایپا )خساپا( تاثیر مثبت بر شاخص بورس 
داشتند در مقابل پرداخت الکترونیک )پی باد(، 
کمک فنرایندامین )خکمک( و بهساز کاشانه 
تهران)ثبهسار( تاثیر منفی بر شاخص بورس 
داشتند. بر پایه این گزارش، پرداخت الکترونیک 
)پی باد(، گسترش سرمایه گذاری ایران خودر 
کمک  )وبملت(،  ملت  بانک  )خگستر(، 
فنرایندامین )خکمک(، ایرانخودرو )خودرو(، 
سایپا )خساپا( و بهساز کاشانه تهران)ثبهسار( 
در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند و شاخص 
فرابورس نیز روز گذشته 131 واحد افزایش 
داشت و به ۲۸ هزار و ۹۴۴ واحد رسید که 
در این بازار بیش از ۵ میلیارد و ۸3۲ میلیون 
برگه سهم و اوراق مالی دادوستد شد و تعداد 
دفعات معاملات دیروز فرابورس بیش از 3۵۲ 
هزار و 616 نوبت بود. بیمه پاسارگاد)بپاس(، 
آهن و فولاد غدیر ایرانیان)فغدیر(، ایران 
خودرو دیزل)خاور(، پتروشیمی تندگویان 
)شگویا( و فرابورس بیش ترین تاثیر مثبت بر 
شاخص فرابورس داشتند و سرمایه گذاری صبا 
تامین)صبا( و پتروشیمی زاگرس)زاگرس( با 
تاثیر منفی بر این شاخص همراه بودند. ارزش 
معاملات خرد همان چیزی است که باید در 
این روزها به دقت رصد شود تا از زمان بازگشت 
بازار آگاه شویم. هر گاه ارزش معاملات خرد 
در چند روز متوالی رشد کرد و به اعداد بالایی 
رسید، می توان گفت که دوباره روزهای خوب 
بورس آغاز شده و بازار رو به بالا حرکت خواهد 
کرد اما در این روزها که ارزش معاملات زیر 
1۰ هزار میلیارد تومان باقی مانده، نمی توان 
خیلی به وضعیت بازار امیدوار بود. در روز شنبه 
این هفته که آخرین روز معاملاتی بورس بود، 
ارزش معاملات خرد به 6۲۰۰ میلیارد تومان 
رسید که رقم بسیار کمی است. البته باید این 
را در نظر گرفت که روز شنبه، بین دو تعطیلی 
دو روزه بود و در چنین روزهایی طبیعی است 
که ارزش معاملات پایین بیاید. حالا می توان 
انتظار داشت که ارزش معاملات خرد دوباره 
به بالای ۸ هزار میلیارد تومان بازگردد اما 
این رقم، چیزی نیست که باعث خوشحالی 
بورسی ها شود. ارزش معاملات خرد باید به 
بالای  13 -1۲هزار میلیارد تومان برسد تا بتوان 
گفت که بازار دوباره در حال تکان خوردن است. 
شنبه سرمایه گذاران حقیقی حدود 3۰ میلیارد 
تومان پول جدید وارد بازار کردند که این هم 
رقم امیدوارکننده ای نیست. ضمن اینکه رقم 
خروج پول در روزهای گذشته، نسبت به رقم 
ورود پول برتری داشته است همچنین شاخص 
قدرت خریداران حقیقی نیز شنبه عدد 1. ۲۸ 
را ثبت کرد که با توجه به مثبت بودن بازار، عدد 
بدی نیست اما برای روز گذشته با توجه به روند 
معاملات روز شنبه می شد بازاری مثبت را پیش 
بینی کرد که به دلیل تمایل دلار به کاهش 
قیمت، این موضوع به صورت موقت اثر منفی بر 
بورس می گذارد و با این حساب می توان گفت 
که دیروز احتمالا شاهد بازاری متعادل خواهیم 
بود. روز گذشته پس از یک افت پرشتاب، حالا 
بورس در حال حرکت در مسیر افقی است. بازار 
سهام مدتی است که در مسیر افقی حرکت 
می کند و به اصطلاح خود بورسی ها، رنج می زند. 
در این شرایط، بازار چند روز مثبت می شود 
و چند روز منفی. قدرت خریداران گاهی کم 
می شود و گاهی زیاد. پول گاهی اوقات وارد 
بازار می شود و گاهی از آن خارج می شود. اما 
تنها چیزی که در یک مسیر مشخص حرکت 
می کند، ارزش معاملات خرد است و ارزش 
معاملات خرد در این شرایط، کاهشی شده و 
اصلا رو به بالا حرکت نمی کند. نه در روزهای 
منفی و نه در روزهای مثبت، ارزش معاملات بالا 
نمی رود بلکه با یک شیب آرام، در حال کم شدن 
است و حالا زیر 1۰ هزار میلیارد تومان تثبیت 
شده است. اتفاقی که همراه شد با خبر موثری 
که در پایان معاملات راجع به طرح مجلس برای 
اصلاح نقش شورای رقابت در صنعت خودرو 
منتشر شد که در صورت اصلاح نقش شورای 
رقابت باید دید آیا دوباره خودرو به بورس کالا 
باز خواهد گشت و از کمند قیمت گذاری رها 
خواهد شد یا باز به گونه دیگری این صنعت به 
بند کشیده خواهد شد و در هرصورت به نظر در 
صورت تغییرات دوباره در نحوه عرضه خودرو و 
قیمت گذاری آن بازار سهام با تکانه های جدیدی 
روبه رو شود که صعودی یا نزولی بودن این 

تکانه ها به تصمیمات آینده بستگی دارد. 

   آرمان ملی: حضور ایران در گروه بریکس به نظر اکثر 
کارشناسان امکان ائتلاف بزرگ فراقاره ای را برای کشور فراهم 
می کند که در سایه آن می تواند رویداد دلارزدایی را به صورت 
عملی تجربه کند و احتمال دور زدن تحریم ها و دسترسی به 
بازارهای وسیع را نیز مهیا سازد هرچند برخی صاحب نظران و 
تحلیل گران بر این باور هستند که بدون احیای کامل برجام و 
لغو تحریم های آمریکا علیه ایران و پذیرش قوانین بین المللی 
مالی، امکان بهره برداری کامل از مزایای اقتصادی عضویت در 
بریکس برای کشور امکان پذیر نیست، اما ایران برای رهایی از 
تنگناهای اقتصادی به دنبال استفاده از مکانیزم های مالی است 
که در بریکس بر پایه دلارزدایی استفاده می شود که در این 
میان حمایت چین و روسیه از ایران مزیتی محسوب می شوند 
که در کنار حمایت دیگر کشورها چون هند و برزیل نیز به امید 
دستیابی به بازار بزرگ ایران نیز برای ایران شرایط خوبی برای 

حضور در بریکس را فراهم می سازد. 
 دلارزدایی با حضور در بریکس

عبدالرضا فرجی راد، کارشناس اقتصاد سیاسی در این 
خصوص به »آرمان ملی« گفت: گروه بریکس شامل کشورهایی 
با اقتصاد نوظهور است که در منطقه خود به عنوان یک قدرت 
اقتصادی مطرح می شوند مانند چین، روسیه، هندوستان، 
آفریقای جنوبی و برزیل که از جمله این کشورها با اقتصاد روبه 
رشد هستند. به عقیده کارشناسان هرچند شرط عضویت ایران 
در بریکس، داشتن ظرفیت های اقتصادی در عرصه بین المللی 
و لزوم رعایت بسیاری از قوانین بین المللی از جمله به توان 
امکان داد و ستد های بین المللی می توان اشاره کرد اما بریکس 
یکی از اهداف خود را مقابله با تحریم های یک جانبه دلار اعلام 
کرده و همچنان از شرایط داد و ستد اعضای حاضر در گروه با 
دلار برخوردار است که در حال تقویت ظرفیت های کشورهای 
عضو برای مقابله احتمالی با تحریم های دلار و دلارزدایی است. 
او افزود: روسیه به دلیل تحریم ها ناشی از جنگ با اوکراین در 
شرایط مطلوبی به سر نمی برد اما چنانچه موفق به لغو تحریم ها 
به هر شکلی شود اعضای گروه بریکس این کشور را به عنوان 
یک قدرت قَدَرِ اقتصادی می شناسند و در راستای حرکت در 
مسیر چندجانبه گرایی در دنیای کنونی و تعاملات اقتصادی 

قابلیت های این گروه را افزایش خواهند داد. 
 امکان پذیرش ایران در بریکس؟

این کارشناس اقتصادی ادامه داد: اقتصاد سالم، رشد حداقلی 
اقتصاد، ظرفیت مطلوب تعاملات مالی بین المللی از شرایط 
اولیه عضویت در بریکس است که در حال حاضر ایران از این 
ویژگی ها فاصله دارد از سوی دیگر نپذیرفتن FATF، اعِمال 
تحریم های شدید علیه ایران نیز از جمله موانع حضور حتمی و 
موثر ایران تلقی می شود، چرا که بریکس و اعضای برتر آن مانند 
برزیل، هند پذیرفتن قوانین معاملات و مبادلات بین المللی و 
پایبندی به آن را از جمله ابزار رشد و توسعه اقتصادی می دانند 
و بر این باور هستند که هر یک از اعضا با وجود داشتن این 
شرایط می توانند به رشد گروه بریکس کمک کنند. او اضافه 
کرد: ایران و عربستان اخیراً درخواست عضویت در این گروه 
را ارائه کرده اند و به نظر می رسد عربستان با توجه به تحولات 
مثبتی که در حوزه اقتصادی داشته مانعی برای الحاق به این 
گروه نداشته باشد، اما ایران با وجود تحریم ها و موانعی چون 
FATF و شاخص رشد اقتصادی منفی در سال های اخیر برای 
پیوستن به این گروه با مشکل مواجه شود هرچند ایران نیز به 
دلیل اینکه دارای ظرفیت های قدرت منطقه ای و بازار خوبی 
را داراست نیز از مزایایی چند برخوردار است و در حقیقت 
تحریم های آمریکا علیه ایران و مخالفت غرب با کشور نیز از 
جمله شرایطی است که احتمالا حضور ایران در بریکس را 
هموار می کند، اما بدیهی است ایران نیز باید شرایط انطباق 
سیستم بانکی خود با دنیا را به روزرسانی کند تا بتواند با دیگر 
پروتکل های موجود در این بخش امکان حضور در این گروه را 
پیدا کند تا احتمال حضور در کنار قدرت های نوظهور اقتصادی 

در بریکس را بیابد. 
 الزام آراستگی ایران به قوانین مالی دنیا

این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: الحاق ایران به بریکس 
برای ایران امتیازی محسوب می شود که علاوه بر اینکه شرایط 
توسعه معاملات اقتصادی با رویکرد دلارزدایی را هموار می کند 

امکان افزایش نرخ رشد اقتصادی در سایه افزایش تعاملات و 
مبادلات اقتصادی را افزایش می دهد. از سوی دیگر ایران بازار 
خوبی برای کشورهای عضو داراست که پیش از این در اختیار 
کشورهای غربی قرار داشت و در صورت الحاق به بریکس 
کشورهای عضو امکان حضور در این بازارها را دارند. فرجی راد 
توضیح داد: حذف یا کاهش تحریم ها و پذیرفتن بسیاری از 
قوانین مالی دنیا به حضور و فعالیت ایران در بریکس کمک 
می کند و می تواند از ظرفیت های پنهان و آشکار این امر به 
نحو احسن بهره ببرد، هرچند بریکس در مقابل دلار مقاومت 
می کند اما از این ظرفیت به عنوان یک ذخیره پنهان در مواقع 
ضروری بهره خواهد جست. او بیان کرد: چین به عنوان یک 
ابرقدرت اقتصادی در معاملات خود با بسیاری از کشورها از 
جمله امارات از یوآن به عنوان ارز مورد توافق دو کشور استفاده 
کند و بدیهی است روسیه، چین، آفریقای جنوبی، برزیل از 
الحاق ایران به بریکس با در نظر گرفتن الزامات تعریف شده در 
این گروه خوشحال خواهند شد و به توسعه مبادلات اقتصادی 
با ارز ملی خودشان روی خواهند آورد که برای طرفین از 
مطلوبیت لازم برخوردارخواهد بود و به این ترتیب ایران نیز تا 
حد زیادی به محدودیت های ناشی از تحریم غلبه خواهد کرد. 

 بریکس موتور شتاب توسعه اقتصادی ایران
کارشناسان معتقدند: در حالی که چین و روسیه پیش تر 
 )BRICS( حمایت خود را از عضویت ایران در پیمان بریکس
که متشکل از برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی 
است، اعلام کرده بودند حمایت هند از این موضوع می تواند 
ایران را یک گام به عضویت در این بلوک اقتصادی نزدیک تر 
کرده و به تبع آن کاتالیزوری برای تقویت مناسبات تجاری 
ایران با سایر کشورها، درهم شکستن تحریم های ناعادلانه 
غربی و دسترسی ایران به بازارهای گسترده نیازمند انرژی 
چون هند و چین باشد چرا که بریکس در میان کشورهای 
اصلی غرب آسیا و شمال آفریقا موسوم به منطقه »وانا« به 
رسمیت شناخته می شود و ایران مراحل ابتدایی پیوستن به 
بریکس را آغاز کرده است اما کشورهای بی شماری از جمله 
آرژانتین، ترکیه، عربستان، الجزایر، مصر، امارات و ملل دیگر 
نیز در انتظار ورود به این سازمان هستند. این گزارش می افزاید: 
با توجه به روابط گرم و دوستانه میان تهران و اعضای بریکس، 
ایران می تواند از جایگاه بین المللی این ساختار برای مانورهای 
ژئوپلیتیک خود از جمله احیای برجام استفاده کند و افزون 
بر این، پیوستن ایران به این اتحادیه دسترسی به بازارهای 
گسترده تری در آسیا و جنوب را در پی خواهد داشت.  در این 
راستا، ایران قصد دارد به احیای جاده باستانی ابریشم نیز کمک 
کند و مسیر تجاری که اکنون به عنوان بخشی از طرح چینی 
یک کمربند_ یک جاده عمل می کند و به این ترتیب با احیای 
جاده ابریشم، ایران قادر خواهد بود شمار مسیرهای تجاری به 
سمت آسیای مرکزی و از طریق آن را افزایش دهد و به همین 
سبب چندین توافق نامه ترانزیتی و حمل و نقلی با کشورهای 

تاجیکستان، ترکمنستان و قزاقستان امضا کرده است. 

 بریکس دروازه ایران برای دلارزدایی
کارشناسان بر این باورند که در صورت ادامه رشد تعاملات 
تجاری میان روسیه، هند و چین به عنوان سه عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا، سازمان همکاری شانگهای و بریکس، 
احتمال راه اندازی یک مکانیسم مبادلات مالی مشترک برای 
مقابله با تحریم ها قوت خواهد گرفت و در صورت بهره مندی 
ایران از عضویت در بریکس، تهران نیز با توسل به این مکانیزم از 
مزایای دلارزدایی در تعاملات مالی بهره مند خواهد شد، چراکه 
یکی از اهداف بریکس انفصال از دلار به عنوان ارز معیار تجارت 
بین المللی است. به گفته روسیه تشکیل صندوق ذخیره ارزی 
بین المللی براساس ارز کشورهای عضو در جریان است و این در 
حالی است که پورنیما آناند، رئیس مجمع بین المللی بریکس 
پیش تر اعلام کرده بود روسیه و هند در تجارت خود دیگر به 
دلار آمریکا نیاز ندارند چرا که برای انجام تسویه حساب های 
متقابل به ارزهای ملی روی آورده اند. از سوی دیگر به واسطه 
حضور این 3 کشور به عنوان شرکای تجاری اصلی ایران 
در بریکس و احتمال ایجاد چنین کانال مالی میان اعضای 
این اتحادیه، ایران در صورت عضویت در خانواده بریکس با 
دست بسیار پرتری به مقابله با تحریم ها خواهد رفت. یکی از 
مهم ترین مزایای پیوستن به این مجمع، به خصوص برای ایران 
و روسیه که مشمول تحریم های غرب هستند بانک کشورهای 
بریکس است که »بانک توسعه نوین« نام دارد و این بانک، که 
یک بانک توسعه چندملیتی توصیف شده، دارای سامانه اعلام 
پرداختی برای کشورهای عضو است که در واقع عملکردی 
همانند سوئیفت، سامانه مالی ارتباطات بین بانکی جهانی، 
دارد بریکس با ایجاد بانک توسعه جدید و ذخیره ارزی مشترک 
سعی در مقابله با نهادهای مالی غربی مانند بانک جهانی و 
صندوق بین المللی پول دارد و موقعیت جغرافیایی منحصر 
به  فرد ایران و ظرفیت های آن در حوزه های انرژی، ترانزیت 
و تجارت باعث  شده تا اعضای بریکس توجه ویژه ای به ایران 
به  عنوان مسیر طلایی برای اتصال شرق به غرب داشته باشند. 
به طور کلی ایران به عنوان مسیر طلایی اتصال ترانزیتی شرق 
به غرب، سخت مورد توجه چین به عنوان یکی از بزرگ ترین 
صادر کنندگان کالا به اقصی نقاط جهان از جمله خاورمیانه 
و اروپاست تا از طریق ایران، یکی از امن ترین، ارزان ترین و 
کوتاه ترین مسیرهای صادرات خود را ایجاد کند و مواد خام 
مورد نیاز خود را از ایران و دیگر کشورهای حوزه خاورمیانه از 
طریق مسیر ایران تامین کند، همچنین سه کشور ایران هند و 
روسیه به خوبی به اهمیت استراتژیک کریدور شمال- جنوب 
واقف هستند زیرا این راهرو قاره ای سبب افزایش همگرایی 
در منطقه ای وسیع از هند تا اروپا می شود و می تواند زمینه 
تغییرات وسیع در ژئوپلیتیک اوراسیا شود همچنین ایران 
به عنوان پل ارتباطی بین شمال و جنوب با بهره مندی از 
موقعیت ژئوپلیتیکی منطقه آزاد چابهار می تواند به عنوان یک 
بازیگر اصلی در کنار هند و روسیه ظاهر شود و موجبات رونق 

اقتصادی خود را فراهم آورد.

 »آرمان ملی« شرایط الحاق ایران به گروه بریکس را بررسی می کند؛ 

شکست بایکوت اقتصادی ایران با »بریکس«
   کارشناس اقتصاد سیاسی: ایران باید شرایط انطباق سیستم بانکی خود با دنیا را به روزرسانی کند تا بتواند با دیگر پروتکل های موجود 

در این بخش امکان حضور در گروه بریکس را پیدا کند تا احتمال حضور در کنار قدرت های نوظهور اقتصادی را بیابد 

  در حالیکه برخی نمایندگان مجلس مکرراً 
از روش واردات بدون انتقال ارز برای واردات 
خودرو دفاع می کنند که طبق بررسی ها، 
استفاده از این روش به نوسانات نرخ ارز و 
افزایش تورم در کشور دامن می زند و چند 
سالی است که مسأله واردات بدون انتقال ارز، 
به موضوع مورد مناقشه میان واردکنندگان و 
بانک مرکزی برای تأمین ارز مورد نیاز جهت 
تأمین نیازهای وارداتی تبدیل شده است که 
در همین راستا، برخی نمایندگان مجلس 
طی هفته های گذشته تلویحا و یا به صراحت، 
استفاده از رویه واردات بدون انتقال ارز را برای 
واردات خودرو پیشنهاد می دهند و بر اساس 
دیدگاه این افراد، سرمایه ارزی ایرانیان خارج 
از کشور می تواند ارز لازم برای واردات خودرو 
یا هر کالای دیگری را تأمین کند و در واقع این 
افراد معتقدند از آنجا که واردات خودرو به ایران 
قطعا جذابیت اقتصادی بیشتری نسبت به 
سپرده گذاری در بانک های خارجی و دریافت 
سود ۴ درصدی دارد، بنابراین با اتخاذ این 
روش هم ارز لازم برای واردات خودرو تأمین 
شده و هم به منابع ارزی دولت و بانک مرکزی 
فشاری وارد نمی شود. اما آیا این استدلال 

صحیح است؟
 واردات بدون انتقــــال ارز به چه 

معناست؟
مهر نوشت قبل از بررسی موضوع باید در 
خصوص روش »واردات بدون انتقال ارز« 
توضیحاتی ارائه داد؛ چرا که ممکن است این 
شائبه ایجاد شود که در این رویه، واردات بدون 
خارج شدن ارز از کشور یا به صورت کاملًا 
ریالی انجام می شود. در این خصوص باید 
توضیح داد که به وارداتی که ارز آن از سوی 
بانک مرکزی تأمین نمی شود، اصطلاحاً واردات 
بدون انتقال ارز اطلاق می شود؛ به عبارتی 
در این نوع واردات، مشخص شدن منشأ ارز 
اهمیت ندارد. در برداشتی سطحی از موضوع، 
اینکه بانک مرکزی در دوران کمبود منابع 
ارزی و تحریم، از تأمین ارز لازم برای برخی 
کالاهای وارداتی معاف شود و واردکننده خود 
ارز لازم برای خرید کالای وارداتی را تهیه 
و تأمین کند، برای حاکمیت امری مطلوب 
تلقی می شود؛ اما جالب است بدانید که بانک 
مرکزی در این سال ها اصلی ترین و جدی ترین 
مخالف آزادسازی واردات بدون انتقال ارز 
بوده است. عبدالناصر همتی، رئیس کل اسبق 

بانک مرکزی در اواسط سال ۹۹ در این زمینه 
می گوید: »مخالفت بانک مرکزی با واردات 
بدون انتقال ارز، دقیقا به معنای جلوگیری از 
وارداتی است که بدون بررسی ضرورت ورود 
آن به کشور و بی توجه به ملاحظات و تعهدات 
ارزی، توسط واردکنندگان انجام می شود، 
محدودیت های ارزی و ضرورت تقویت تولید 
ملی دلایل محکمی برای ممنوعیت واردات 

بدون انتقال ارز است. 
 چرا بانک مرکزی مخالف واردات 

بدون انتقال ارز است؟!
بر اساس نظر کارشناسان اقتصادی، امکان 
تأمین منابع لازم برای واردات بدون انتقال 
ارز، از چند طریق بیشتر وجود ندارد؛ در نگاه 
نخست که البته بسیار خوش بینانه به نظر 
می رسد_ »ارزهای خانگیِ ایرانیان خارج از 
کشور« تأمین کننده اصلی ارز لازم برای این 
واردات است؛ اما چنانچه نگاه واقع بینانه تری 
به موضوع داشته باشیم، امکان تأمین منابع 
لازم برای این نوع واردات از محل »ارز حاصل 
از فروش محصولات قاچاق خروجی« و یا 
»ارز حاصل از تخلفات برخی تجار در عدم 
بازگردانی ارز صادراتی« وجود دارد. علاوه 

بر این تخلفات دیگری مانند »کم اظهاری 
صادرات« و »بیش اظهاری واردات« هم از 
این قاعده مستثنی نیستند. در واقع اعطای 
مجوز واردات بدون انتقال ارز، بزرگ ترین 
موهبت و کمک به متخلفان و مجرمانی است 
که از بازگردانی ارز حاصل صادرات سرباز 
زده و یا با تخلفات خود به طور نامشروعی 
درآمد ارزی کسب نموده و در خارج از کشور، 
نگهداری می کنند؛ در عین حال این افراد 
یا رأسا با استفاده از ارزهای خود، اقدام به 
واردات خودرو می کنند که طبیعتاً چون منابع 
ارزی را از بانک مرکزی دریافت نکرده اند در 
نرخ گذاری، ارز بازار آزاد را ملاک ارزش کالاهای 
وارداتی خود می دانند و یا اینکه ارز خود را با 
بالاترین نرخ ممکن به واردکنندگان خودرو 
می فروشند. طبیعتاً ایجاد چنین چرخه ای به 
نفع متخلفان بوده و به نوعی سیکل اقدامات 
متخلفانه را تکمیل می کند؛ چراکه با کور کردن 
نهاد نظارتی و عدم الزام به مشخص کردن منشأ 
ارز، بازگشت ارز حاصل از اقدامات مجرمانه به 
جریان اقتصاد رسمی را امکان پذیر می کند و 
طبعاً با چنین رویه ای، شاهد افزایش اقدامات 

متخلفانه هم خواهیم بود. 

واردات خودرو بدون انتقال ارز به کجا رسید؟



  گیتی معینی که زمانی از بازیگران پرُکار 
تلویزیون محسوب می شد، مدتی است در قاب 
تصویر دیده نمی شود و دلیل این اتفاق را مطرح 
نشدن پیشنهاد از سوی تلویزیون عنوان می کند. 
گیتی معینی بیان داشت: مدت هاست از طرف 
تلویزیون کسی به من پیشنهاد کار نداده است. 
این بازیگر در گفت وگویی با ایسنا در پاسخ به 
پرسشی درباره حال این روزهایش گفت: خدا 
را شکر حالم خوب است و می گذرد. معتقدم 
در هر شرایطی باید شکرگزار خداوند باشیم؛ 
وگرنه ناسپاسی است. وقتی از او می پرسیم 
چرا مدتی است در تلویزیون دیده نمی شوید؟ 
پاسخ داد: تلویزیون دیگر جای از ما بهتران 
شده است. مدت هاست از طرف پروژه های 
تلویزیونی پیشنهادی به من نشده است و دعوتی 
هم نشده ام. در حال حاضر فقط یک تئاتر به نام 
»هوندا آدیداس« دارم که مشغول بازی در آن 
هستم. یک فیلم سینمایی هم با آقای عطاران 
داشتم که به زودی اکران خواهد شد. معینی 
در پاسخ به اینکه اگر کار خوبی پیشنهاد شود 
و از طرف تلویزیون دوباره دعوت به همکاری 
شوید بازی می کنید؟ خاطرنشان کرد: بله حتما 
هستم. کار خوبی پیشنهاد شود قطعا در خدمت 
مردم کشورم خواهم بود. کار و حرفه ما همین 
است. مگر می شود نباشیم. فقط من با خشونت 
مخالفم. اگر کارهایی با خشونت و نقش منفی 
به من پیشنهاد شود اصلا قبول نمی کنم. اولین 
کارم هم اگر یادتان باشد »آینه عبرت« بود که 
بعدها خیلی از آن متنفر شدم چون دوست ندارم 

مردم با نفرت به من نگاه کنند. از همان موقع 
رسما اعلام کردم که به هیچ عنوان کاری را که 
مردم دوست نداشته باشند انجام نمی دهم چون 
همیشه دوست دارم در کارهایم خودم باشم، 
نمی خواهم ادا دربیاورم. در ادامه وقتی از او 
می پرسیم صحبتی به عنوان پیشکسوت دارید؟ 
اظهارکرد: به درد دل های ما اهمیت چندانی 
نمی دهند. به عنوان مثال پیامی برای مسکن 
آمده بود که هرچه سوال می کنیم می گویند باید 
به سامانه مراجعه کنید. با خودشان نمی گویند 
شاید آدم سواد ندارد، شاید سامانه ندارد یا اصلا 
ما پیر شده ایم و بلد نیستیم. کسی نیست ما را 
درست راهنمایی کند. قشر هنرمند همیشه 
مظلوم واقع شده است. هنرمندانی هستند که 
تنها منبع درآمدی شان همین شغل بازیگری 

است و خیلی هایشان فقط با همین شغل امرار 
معاش می کنند و حقوق دیگری ندارند. این 
انصاف نیست که ما قدر هنرمندانمان را ندانیم. 
این بازیگر قدیمی درباره وضعیت این روزهای 
تلویزیون چنین گفت: اینکه وضعیت تلویزیون، 
مثل سابق نیست به این خاطر است که هر 
فردی از راه آمده، مجری شده است. خیلی از 
مجریان خوبمان را کنار گذاشتند. حالا من 
کاری ندارم به برخی ها که حاشیه داشته اند اما 
در نهایت ما خیلی مجریان قوی و توانمند داریم 
که می توانند کارهای خوبی ارائه بدهند. خواهش 
می کنم آنها را برگردانید. بازیگر سریال های 
مادربزرگ ها«، »پلیس جوان«،  »مدرسه 
»خانه به دوش«، »سه دونگ سه دونگ« 
و »خوش نشین ها« که نسبت خویشاوندی 
نزدیکی با رضا عطاران دارد، سپس در پاسخ به 
این پرسش که آیا واقعا رضا عطاران از تلویزیون 
قهر کرده است؟ اظهارداشت: رضا عطاران 
کارگردان و بازیگر بسیار باسواد و بااخلاقی است. 
باید با او کار کنید تا ببینید چقدر مرد است و مرام 
دارد. مردم هم واقعا دوستش دارند. در تلویزیون 
به او بی مهری شده است؛ این در حالی است که ما 
باید این شخصیت ها را حفظ کنیم. این بازیگر در 
عین حال گفت: اگر بخواهند رضا عطاران بیاید 
فقط باید مردم از ته دل بخواهند و تاکید کنند که 
کارهای عطاران را می خواهند. رضا عطاران در 
کارهایش واقعیت های تلخ جامعه را به شکل طنز 
به تصویر می کشد. به قول »چارلی چاپلین« که 

می گفت با بغض می نویسم و با خنده می خوانم.

تئاتــــر
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a r m a n m e l i . i r

رو بــــه رو

  رادیو نمایش در هفته جدید دو سریال 
جدید »تلفن« و »بر آب های آبی آرام« را 
به روی آنتن می برد. »تلفن« و »بر آب های 
آبی آرام« از جمله سریال های جدید رادیو 
نمایش هستند که در هفته پیش رو به روی 
آنتن خواهند رفت. »تلفن« به کارگردانی 
سعیده فرضی، تهیه کنندگی مهدیه تقی زاده، 
صدابرداری رضا طاهری، افکتوری نرگس 
موسی پور، گویندگی مهرداد مهماندوست 
و با هنرمندی مینو جبارزاده، مهدی نمینی 

مقدم، سیما خوش چشم، سوسن مقصودلو، 
عبدالعلی کمالی، مریم باقری، فروغ انصاری، 
نوشین حسن زاده، علی شجره، امیر زنده دلان، 
مونا صفی، ماندانا اصلانی، ماندانا محسنی و 
مهرخ افضلی از شنبه، ۲۰ خرداد ماه ساعت دو 
بامداد از رادیو نمایش پخش می شود. همچنین 
سریال رادیویی »بر آب های آبی آرام« هم از 
شنبه، ۲۰ خرداد ساعت ۲3 و 3۰ به روی آنتن 
می رود. »بر آب های آبی آرام« به کارگردانی 
رامین پورایمان، تهیه کنندگی ملیحه مرادی 

جعفری، افکتوری نرگس موسی پور، گویندگی 
بهروز رضوی، صدابرداری جعفر جودتی و با 
هنرمندی شمسی صادقی، سیما خوش چشم، 
مونا صفی، ماندانا محسنی، نازنین مهیمنی، 
مینو جبارزاده، عباس شادروان، مهدی نمینی 
مقدم، محسن بهرامی، بهادر ابراهیمی، محمد 
مجدزاده، بیوک میرزایی، محمدرضا قلمبر، 
حمید یزدانی، مجید حمزه، سینا نیکوکار و 
احمد لشینی به تازگی در اداره کل هنرهای 

نمایشی رادیو تولید شده است.

پخش 2 سریال جدید در رادیو نمایش

برگزاری آیین نکوداشت 
بابک بیات 

جواد  نوروزبیگی:
شرایط اکران خوب شده است 
 فیلم »تصور« نخستین ساخته بلند 
بهراد است که سال گذشته در  علی 
جشنواره فیلم کن رونمایی شد و اولین 
تجربه حضور سینمای ایران در بخش 
هفته منتقدین جشنواره کن در ۲۰ سال 
اخیر بود. »تصور« با بازی لیلا حاتمی 
و مهرداد صدیقیان ساخته شده و قرار 
است پس از گذشت یکسال از حضور در 
برخی جشنواره های خارجی، از چهارشنبه 
1۷ خردادماه در سینماهای کشور اکران 
شود. این فیلم در شرایطی روی پرده 
می رود که گیشه سینماها تقریبا در قُرق 
فیلم های کمدی است و همین موضوع 
برخی صاحبان فیلم های در نوبت اکران 
را از نمایش فیلم ها منصرف کرده است 
اما تهیه کننده »تصور« معتقد است که 
سینما در همین شرایط به فیلمی همچون 
»تصور« نیاز دارد. جواد نوروزبیگی در 
گفت وگویی با ایسنا در مورد اینکه آیا 
»تصور« نسبت به نسخه جشنواره کن 
دچار ممیزی هایی شده است؟ بیان کرد: 
ممیزی  چندانی اتفاق نیفتاده؛ بررسی های 
لازم در شورای پروانه نمایش صورت گرفت 
و براساس تعامل  بین کارگردان و شورا 
فیلم آماده اکران شده است. او افزود: 
به نظرم شرایط اکران الان خوب شده 
و سینماها وضع بهتری دارند و بیش از 
این صلاح نیست که اکران فیلم »تصور« 
به تعویق بیفتد. وی ادامه داد: ما ترجیح 
می دادیم فیلم را زودتر اکران کنیم ولی 
نگران حضور کم تماشاگران در سینما 
در ماه های گذشته بودیم به همین دلیل 
فاصله ای یکساله  میان نمایش فیلم در 
جشنواره کن و اکران عمومی به وجود 
آمد. نوروزبیگی در پاسخ به اینکه آیا مانند 
برخی همکارانش بابت همزمانی اکران 
فیلمش با یک کمدی 16۰ میلیاردی 
نگرانی دارد؟ ادامه داد: اتفاقا من از وضعیت 
سینماها و گیشه خیلی خوشحالم چون 
سینما  به  مخاطب  که  می دهد  نشان 
می رود. نوروزبیگی در پایان تاکید کرد: 
آنچه ما به عنوان یک محصول هنری تولید 
می کنیم بالاخره باید در سینما عرضه شود 
و باید از کسانی که فیلم هایی ساختند که 
مردم را به سالن های سینما می کشاند 
قدردانی کرد. در این دو ماه و نیمی که از 
شروع سال 1۴۰۲ گذشته تعداد مخاطبان 
سینما امیدوارکننده بوده و ان شاءا... که از 

این پس هم ادامه داشته باشد.

 ولی عهد عربستان سعودی و رئیس جمهور ونزوئلا 
در جده درباره مسائل مورد اهتمام مشترک با یکدیگر 
گفت و گو کردند. به گزارش فارس، »محمد بن سلمان« 
ولی عهد عربستان سعودی و »نیکلاس مادورو« 
رئیس جمهور ونزوئلا در جده با یکدیگر دیدار و گفت وگو 
کردند. در این دیدار که در کاخ »السلام« در جده برگزار 
شده است، »عبدالعزیز بن سلمان« وزیر انرژی، »فیصل 
بن فرحان« وزیر خارجه، »فیصل بن فاضل الابراهیم« 
وزیر اقتصاد و برنامه ریزی، »عبدالعزیز بن ترکی« وزیر 
ورزش، »عبدا... بن بندر« رئیس گارد ملی، »عبدالرحمن 
بن عبدالمحسن الفضلی« وزیر محیط زیست، آب و 
کشاورزی، »مساعد بن محمد العیبان« مشاور امنیت 
ملی و »خالد بن علی الحمیدان« رئیس سازمان 
اطلاعات عربستان سعودی حضور داشته اند. اما در 
طرف مقابل، »ایبان ادواردو« وزیر خارجه، »پدرو 

رافائل« وزیر نفت، »فردی نانز« معاون رئیس جمهور در 
امور ارتباطات، فرهنگ و گردشگری و وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، »جورجی الیسر« رئیس دفتر ریاست 
جمهوری، »داوید بیلاسکس« سفیر ونزوئلا در ریاض، 
»سیلیا فلوریس« همسر و »نیکولاس ارنستو مادورو« 
پسر مادورو، رئیس جمهور ونزوئلا را در این سفر همراهی 
کردند. رسانه های سعودی اشاره کردند که دو طرف 
در این دیدار درباره مسائل مورد اهتمام مشترک و 
فرصت های همکاری با یکدیگر گفت و گو کرده اند. تیم 
مطبوعاتی ریاست جمهوری ونزئلا در آستانه سفر به 
عربستان، در حساب کاربری خود در شبکه توئیتر 
اعلام کرده بود که تقویت ائتلاف سیاسی و دیپلماتیک 
و انرژی در دستور کار هیأت ریاست جمهوری قرار دارد. 
مادورو در صدر هیأتی از وزرای این کشور وارد عربستان 

شده بود.

 همزمان با تداوم درگیری های مسلحانه در سودان، 
گزارش های رسانه ای از وقوع انفجارهای گسترده و پی در پی 
در غرب پایتخت این کشور حکایت دارند. به گزارش الجزیره، 
درگیری های مسلحانه میان نیروهای ارتش و شبه نظامیان 
پشتیبانی سریع در مناطق مختلف سودان به ویژه پایتخت این 
کشور همچنان ادامه دارد. در همین خصوص منابع خبری از به 
گوش رسیدن صدای انفجارهای قدرتمند و پی در پی در جنوب  
ام درمان واقع در غرب خارطوم پایتخت سودان خبر می دهند. 
به تازگی نیز حزب کمونیست سودان اعلام کرده است که 
نیروهای پشتیبانی سریع این کشور، با حمله به روستایی در 

شمال این کشور، ۵۵ نفر را کشته و خانه ها را سوزانده اند. به 
گفته این حزب، نیروهای پشتیبانی سریع سودان به روستای 
الحمی را واقع در حدود 3۵ کیلومتری در شهر الابیض در استان 
کردفان شمالی یورش برده و پس از مقاومت مردم روستا، 
منازل آنها را آتش زده و دست کم ۵۰ نفر را کشته اند. همچنین 
به گفته این حزب، علاوه بر این ۵۵ نفر، تعدادی نیز زخمی و 
مفقود شده اند. حزب کمونیست سودان، این حمله را معادل 
نسل کشی توصیف کرده و نیروهای پشتیبانی سریع و ارتش 
سودان را مسئول کشتار غیرنظامیان دانسته است. نیروهای 
پشتیبانی سریع و ارتش سودان از 1۵ آوریل )۲6 فروردین( 

وارد درگیری های خشونت آمیز و مرگبار شده اند که در جریان 
آن تاکنون بیش از هزار و ۸۰۰ نفر جان خود را از دست داده اند. 
همچنین بنا به گزارش های سازمان ملل متحد، بیش از 1.۲ 
میلیون سودانی در داخل این کشور آواره شده اند و بیش از ۵۰۰ 
هزار نفر دیگر به خارج از سودان گریخته اند. هلال احمر سودان 
نیز اعلام کرده بود که تداوم درگیری ها در این کشور، داوطلبان 
جمعیت هلال احمر این کشور را مجبور به دفن نمودن 1۸۰ 
کشته، بدون اجرای فرآیند تشخیص هویت، نموده است. این در 
حالی است که دو طرف درگیری ها در سودان، بارها بر حمایت 

خود از غیرنظامیان تأکید کرده اند.

بن سلمان و مادورو دیدار کردند

انفجارهای گسترده در پایتخت سودان 

بیـــن المـــلل
 

 
خبــــر

 ادامه اتهام زنی های باکو و ایروان 
درباره نقض آتش بس

 باکو و ایروان باوجود تلاش در عرصه دیپلماتیک برای 
رسیدن به صلح بار دیگر همدیگر را به نقض آتش بس در 
خطوط مرزی متهم کردند. به گزارش فارس، وزارت های 
دفاع جمهوری آذربایجان و ارمنستان همدیگر را به نقص 
آتش بس در مواضع مرزی متهم کردند. به گزارش خبرگزاری 
»آذرتاج« وزارت دفاع جمهوری آذربایجان مدعی شد که 
نیروهای ارمنستانی با سلاح های مختلف به سوی مواضع این 
کشور در نقاط مرزی شلیک کردند. وزارت دفاع جمهوری 
آذربایجان مدعی شد اقدامات مهندسی ارمنستان در 
مناطقی چون »آغ دام«، »خوجاوند« و »فضولی« شد که 
به دنبال اقدامات فوری نیروهای این کشور تحرک نیروهای 
ارمنستان متوقف شد. در ۹ نوامبر ۲۰۲۰، »ولادیمیر 
پوتین« رئیس جمهور روسیه، »الهام علی اف« رئیس جمهور 
جمهوری آذربایجان و »نیکول پاشینیان« بیانیه مشترکی 
را در خصوص آتش بس کامل در قره باغ کوهستانی به امضا 
درآوردند. سپس رهبران سه  کشور چندین بیانیه مشترک 
در خصوص وضعیت در این منطقه به تصویب درآوردند. 
در نهایت در 11 ژانویه ۲۰۲1، سه طرف موافقت کردند که 
کارگروهی را در سطح معاونان وزیر خارجه ایجاد کنند تا بر 
برقراری روابط حمل و نقلی و اقتصادی در منطقه تمرکز 
کنند. وزارت دفاع ارمنستان ادعای طرف مقابل را رد کرد. به 
گزارش خبرگزاری »آرمناپرس« وزارت دفاع ارمنستان اعلام 
کرد که بیانیه باکو در زمینه تیراندازی به مواضع جمهوری 

آذربایجان و تحرکات مهندسی »نادرست« است. 

 سخنگوی وزارت خارجه چین: 
اقدام تحریک آمیز آمریکا را بی پاسخ 

نمی گذاریم
سخنگوی وزارت امورخارجه چین در پاسخ به خبرنگاران 
درباره عبور ناایمن کشتی های آمریکایی و چینی از کنار هم 
در تنگه تایوان گفت: این اقدام تحریک آمیز ابتدا از سوی 
طرف آمریکایی آغاز شد و بی پاسخ نمی ماند. به گزارش 
ایرنا، وانگ ون بین، سخنگوی وزات امورخارجه چین بیان 
داشت: واقعیت این است که اقدامات تحریک آمیز ابتدا از 
سوی آمریکا انجام شد و چین واکنشی مطابق با قوانین 
مرتبط به این موضوع نشان داد. چین به آزادی کشتیرانی و 
عبور هواپیماهای تمامی کشورها براساس قوانین بین المللی 
احترام می گذارد. وی در ادامه افزود: اقداماتی که از سوی 
ارتش چین انجام شد گام های لازم در واکنش به اقداماتی 
صورت گرفت که موجب نگرانی شده بود. این اقدامات کاملا 
قانونی، امن و حرفه ای بود. شی یی سخنگوی فرمانده شرقی 
ارتش مردمی چین هم گفت: »سربازان ارتش چین همواره 
در شرایط آماده باش هستند و تمامی اقدامات ضروری 
برای واکنشی قاطعانه در برابر تهدیدها و تحریک ها را در 
دستورکار خود دارند و از تمامیت ارضی ملی این کشور و 

امنیت و صلح و ثبات منطقه دفاع می کنند.« 

سرگئی لاوروف:  

کوتــــاه غرب به دنبال گشودن جبهه دوم علیه روسیه است

 وزیر خارجه روسیه با بیان اینکه اروپا 
مسیر جنگ با مسکو را انتخاب کرده، گفت که 
برنامه های ضدروسی غرب اما موفق نخواهد 
شد. »سرگئی لاوروف« وزیر امور خارجه 
فدراسیون روسیه به صورت تلویحی کشورهای 
اروپایی را مسئول شروع جنگ اوکراین 
توصیف کرد. لاوروف طی بازدید از پایگاه 
۲۰1 ارتش روسیه در سفر به تاجیکستان 
بیان داشت: »غرب به دنبال گشودن جبهه 
دوم علیه روسیه از جمله در آسیای مرکزی 
است.« به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک«، 
وی با کنایه به ادعای آمریکا برای برقراری 
آرامش و صلح در افغانستان همزمان با حمایت 
از گروه های تروریستی القاعده و داعش، 

تصریح کرد: »روسیه مصمم است از قوانینی 
که ایالات متحده به دنبال تحمیل آن است 

پیروی نکند.« رئیس دستگاه دیپلماسی 
روسیه درباره ارائه هواپیماهای جنگی توسط 

کشورهای غربی به کی یف اظهار داشت: 
»ارسال جنگنده های اف16 با قابلیت حمل 
سلاح هسته ای به اوکراین، بحران را تشدید 
می کند.« طبق این گزارش، لاوروف توضیح 
داد: »مفهوم سیاست خارجی ما می گوید که 
اروپا راه جنگ با ما را انتخاب کرده است. ما 
البته اهمیتی نمی دهیم که با آنها در کنار هم 
زندگی کنیم، اما اگر این یک جنگ است، پس 
باید به اهداف خود برسیم.« وی ضمن اشاره به 
دستورکار ضد روسیه کشورهای غربی، افزود: 
»شما از برنامه هایی که غرب نه تنها در حال 
ایجاد آن است بلکه آشکارا در رابطه با کشور 
ما اعلام می کند، مطلع هستید. ما هیچ شکی 

نداریم که این نقشه ها محقق نمی شود.

روسیه:
  اوکراین مسئول انفجار سد 

»کاخوفکا« است
 سخنگوی دولت روسیه ضمن رد ادعاها درباره دست داشتن این 
کشور در انفجار سد کاخوفکا تأکید کرد که ارتش اوکراین به دلیل 
شکست های اخیر این خرابکاری را انجام داده است. به گزارش 
اسپوتنیک، »دیمیتری پسکوف«، تأکید کرد که ارتش اوکراین 
عامل  انفجار سد »کاخوفکا« است. وی دراین باره گفت: روشن 
است که این خرابکاری به این واقعیت ربط دارد که نیروهای مسلح 
اوکراین ۲ روز پیش عملیات های بزرگی را آغاز کردند و شکست 
خوردند. پسکوف در ادامه افزود: روسیه ادعاها درباره بمب گذاری 
)مسکو( در سد کاخوفکا را رد می کند؛ این حادثه خرابکاری عمدیِ 
رژیم کی یف بود و مقامات اوکراینی باید مسئولیت پیامدهای آن 
را بپذیرند. رسانه های روسیه و اوکراین اعلام کردند که نیروگاه 
برق آبی در منطقه خرسون در جنوب اوکراین منفجر شده و 
هم اکنون جریان شدید آب در حال پیشروی به سمت مناطق 
مسکونی است. کی یف و مسکو، یکدیگر را به انفجار این سد متهم 
کرده اند. نیروگاه برق آبی کاخوفکا در سال 1۹۵6 تاسیس شده 
و یکی از اجزای حیاتی تامین انرژی اوکراین محسوب می شود. 
به گفته شرکت دولتی انرژی برق آبی اوکراین، خسارت ناشی از 
این انفجار »قابل تعمیر نیست. وزارت کشور اوکراین اعلام کرده 
که حدود 16 هزار منزل مسکونی در استان خرسون، در مناطق 
»سیل خیز« واقع شده و در معرض خطر قرار دارند. تاکنون ۸ هزار 

و ۸۵ نفر از مردم این منطقه تخلیه شده اند. 

 سازمان اطلاعات ترکیه 
رئیس جدید خود را شناخت

 دفتر اطلاع رسانی ریاست جمهوری ترکیه اعلام کرد که 
»ابراهیم کالین« به عنوان رئیس جدید سازمان اطلاعات ملی 
ترکیه منصوب شده است. بعد از اعلام لیست کابینه دولت جدید 
ترکیه به ریاست »رجب طیب اردوغان« و معرفی وزرای این کشور، 
سازمان اطلاعات و امنیت ملی ترکیه نیز رئیس جدید خود را 
شناخت. دفتر اطلاع رسانی کاخ ریاست جمهوری ترکیه اعلام کرد 
که اردوغان، »ابراهیم کالین« سخنگوی خود در دولت قبلی را به 
عنوان رئیس سازمان اطلاعات ملی )MiT( ترکیه منصوب کرده 
است. به نوشته خبرگزاری »رویترز«، کالین یکی از معتمدین 
طولانی مدت اردوغان است که از سال ۲۰1۴ به عنوان سخنگوی 
ریاست جمهوری و مشاور سیاست خارجی رئیس جمهور ترکیه 
خدمت کرده و معمولا به عنوان نماینده اردوغان به مذاکره با 
مقام های خارجی می رفت. پیش از این، ریاست سازمان اطلاعات 
ترکیه از سال ۲۰1۰ برعهده »هاکان فیدان« بود که روز شنبه 
توسط رئیس جمهور ترکیه به عنوان وزیر امور خارجه جدید 
این کشور منصوب شد. کالین دارای مدرک دکتری تخصصی 
در زمینه مطالعات اسلامی از دانشگاه »جورج واشنگتن« و یکی 
از بنیانگذاران اندیشکده »بنیاد تحقیقات سیاسی، اقتصادی و 
اجتماعی« موسوم به سِتا در آنکارا است. طبق این گزارش، وی 
در سال های اخیر هدایت چند طرح دیپلماتیک دولت ترکیه را 

بر عهده گرفته است.

 آیین نکوداشت زنده یاد بابک بیات 
موسیقیدان و آهنگساز مطرح کشور 
با حضور چهره های نام آشنای شعر 
و موسیقی، در بیستمین ماه نشست 
عنوان  با  زمستان،  ادبی  کانون 
»درآستانه«، روز جمعه )1۹ خرداد( 
ساعت 1۵ با اجرای سجاد عزیزی 
آرام به عنوان کارشناس مجری در 
فرهنگسرای ارسباران برگزار می شود. 
بابک بیات یکی از تاثیرگذارترین 
آهنگسازان موسیقی ایران است. او 
آثار بسیاری چه برای خوانندگان و چه 
برای فیلمسازان سینمایی و تلویزیونی 
ساخته و جوایز مهمی را نیز برای آنها 
دریافت کرده است. این هنرمند فقید 
در طول 3۰ سال فعالیت، 13 بار برای 
ساخت موسیقی متن فیلم، نامزد 
دریافت سیمرغ بلورین شده که سه 
بارِ آن سیمرغ روی دستانش نشسته 
و فیلم هایی که وی روی آن موسیقی 
ساخته، در تاریخ سینمای ایران 
ماندگار شده اند. برنامه »درآستانه« 
با محوریت انتخاب بهترین شاعر، 
بهترین ترانه سرا و بهترین خواننده و 
با حضور و داوری برترین چهره های 
هنری در بخش های مختلف؛ اکبر 
آزاد، مریم اسدی، داود رحمت الهی 
)داوران ترانه(، بهنام صبوحی، مهدی 
یغمایی، محمدرضا مقدم، قاسم افشار، 
محمدرضا چراغعلی و نیکان )داوران 
موسیقی پاپ( در راستای تولید آثار 
نو و فاخر ادبی و موسیقایی برگزار 
می شود و در خلال برنامه، بامداد بیات 
و ستار سهرابی به اجرای موسیقی 
خواهند پرداخت. علاقه مندان برای 
حضور در این برنامه می توانند به 
فرهنگسرای ارسباران واقع در خیابان 
شریعتی، بالاتر از پل سیدخندان، 

خیابان جلفا مراجعه کنند.

 نمایش های روی صحنه تئاتر
 تالارهای اصلی، چهارسو، قشقایی، سایه و کارگاه نمایش 
طی روزهای پیش رو میزبان ۸  اثر نمایشی مختلف هستند. 
در تالار اصلی نمایش »گربه نره و روباه مکار« به نویسندگی و 
کارگردانی اوشان محمودی و بازی بی تا عزیزی، علی تاریمی، 
محمد شهریار، آیت بی غم، میترا مسائلی، مجید عراقی، آتوسا 
جلیلی، مهیار ورزگان، حسام زرنوشه، لیلی نبی الهی، هیوا 
حقانی، علیرضا دهقانی، میلاد خیرخواه، مریم بصیری فر، 
ریحانه غفوریان، نیلوفر فتاحی، مبینا شادمان ساعت 1۹و3۰ 
به مدت زمان ۸۵ دقیقه و قیمت بلیت ۹۰ تا 1۵۰ هزار تومان 
روی صحنه می رود. در تالار چهارسو نمایش »خدای جهنم« 
به نویسندگی سم شپارد، ترجمه میلاد قطبی، کارگردانی 
سیاوش جامع و بازی بهرام سروری نژاد، مهدی رحیمی سده، 
اعظم عرفانی و سیاوش جامع ساعت 1۸و1۵ با مدت زمان ۸۵ 
دقیقه و قیمت بلیت 1۰۰ هزار تومان پیش روی مخاطبان 
قرار می گیرد. »بی صورت فلکی« عنوان دیگر نمایش تالار 
چهارسو به نویسندگی نیاز اسماعیل پور و کارگردانی مریم 
باقری است که ساعت ۲۰و1۵ با مدت زمان 6۵ دقیقه و قیمت 
بلیت 11۰ هزار تومان روی صحنه می رود. وحید آقاپور، الهه 
پورجمشید، نادیا فرجی، بهداد قادری، آیلار نوشهری، شهناز 
نوروزی با همراهی امیر غفار منش بازیگران این اثر نمایشی 
هستند. نمایش »نقطه ویرگول« به نویسندگی دنیا سمن و 
امیرسفیری، کارگردانی امیرسفیری و بازی دنیا سمن هم 
هر روز ساعت 1۸و3۰ با مدت زمان ۵۰ دقیقه و قیمت بلیت 
۹۰ هزار تومان در تالار قشقایی پذیرای مخاطبان است. در 
همین تالار نمایش دیگری با نام »زوج ناجور« به نویسندگی 
نیل سایمون، کارگردانی محمدحسین پیوندی و بازی کیمیا 
جواهری، همایون حیدرزاده، مینا زرنانی، عدنان فراهانی، 
فرشید قلی پور، وحید کریمی، حسین کشفی اصل، انوش 
معظمی ساعت ۲۰و 1۵ با مدت زمان ۷۵ دقیقه و قیمت 
بلیت 1۰۰ هزار تومان میزبان مخاطبان تئاتر است. در تالار 
سایه نیز نمایش »قصه های درگوشی« به نویسندگی امیررضا 
کوهستانی، کارگردانی حسین حیدری پور و بازی ایمان دبیری 
و مرجان آقانوری ساعت 1۸و ۴۵ با مدت زمان 6۵ دقیقه و 
قیمت بلیت1۰۰ هزار تومان روی صحنه می رود. »پروانه و 
یوغ« به نویسندگی محمد چرمشیر و کارگردانی امیرمحمد 
شهنی دشت گلی نیز عنوان دیگر نمایش تالار سایه مجموعه 
تئاترشهر است که ساعت ۲۰و3۰ به مدت زمان 6۰ دقیقه و 
قیمت بلیت 1۰۰ هزار تومان با بازی امیرحسین سرداریان، 
یاشار بیک زاده، مهتاب وجدانی، مریم کیا، البرز احمدخانی 
و دریا سادات رضوی زاده میزبان علاقه مندان تئاتر است. 
در کارگاه نمایش نیز نمایش »مجلس شبیه لیربیچاره« به 
نویسندگی حسین جمالی، کارگردانی ملیکا رضی و بازی 
محسن قصری، پیمان یاقوتی، صفورا کاظم پور، حمیدرضا 
حسینعلی، سانیا آقایی، یگانه عطار علیایی، کیمیا جهانگیری 
ساعت 1۹ با مدت زمان ۷۰ دقیقه و قیمت بلیت 6۰ هزار تومان 

همچنان به اجرای خود در این تالار ادامه می دهد.

 گیتی  معینی:

نقش منفی بازی نمی کنم
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IAEA(  و  مدیرکل آژانس بین المللی انرژی هسته ای)
همکارانش در این سازمان باز هم به سیاسی کاری متهم شده اند. 
این بار اما از سوی اسرائیلی ها که به شدت نگران هرگونه توافق 
تهران و آژانس درباره اختلاف هایی هستند که ممکن است 
در آینده نزدیک ایجاد شود. »رافائل کروسی« در کنفرانس 
مطبوعاتی اش که دوشنبه 1۵ خرداد 1۴۰1)پنجم ژوئن( 
برگزار شد، از شدت این اتهام که این بار ساخته و پرداخته 
اسرائیلی هاست، کلافه شد. او خطاب به خبرنگارانی که به 
نمایندگی از اسرائیل، کارزار اتهام »سیاسی کاری« آژانس را در 
گزارش فصلی خود به شورای حکام آژانس دنبال می کردند، با 
تأکید گفت که نهاد زیر مدیریت او تنها براساس »استانداردهای 
فنی« عمل می کند و در این باره، داوری هایش کاملا بی طرفانه 
است. اسرائیلی ها سخت نگران هرگونه توافق یا مجالی هستند 
که موضوع فعالیت های هسته ای ایران را از چارچوب مفهومی 
دلخواه آنان خارج کند که جنبه »امنیتی« نزد جامعه جهانی 
داشته باشد. از این رو هرگونه تعدیل در نگرش جامعه جهانی 
به توانمندی هسته ای ایران، مخالف سیاست راهبردی اسرائیل 
در این باره خواهد بود. کوشش اسرائیلی ها تحریک هرچه بیشتر 
علیه برنامه  هسته ای ایران به عنوان »تهدید امنیتی« نه تنها برای 
تل آویو، بلکه منطقه و جامعه جهانی است. اگرچه اسرائیلی ها به 
مدد برخی جریان های افراطی و زیاده گویی های آنان توانسته اند تا 
حدود زیادی بر افکار عمومی جامعه بین المللی تأثیر بگذارند، اما 
انعطاف های بزنگاهی تهران – به ویژه در آستانه نشست های فصلی 
شورای حکام آژانس – از بار حملات تبلیغاتی علیه توانمندی 
هسته ای ایران کاسته است. گزارش فصلی »رافائل گروسی« به 
نشست ژوئن، نه آنگونه که تل آویو را نگران توافق فوری آژانس بر 
سر اختلاف هایش با تهران کند و نه به معنای تشدید اختلاف ها 
بر سر پرسش ها و ابهام های موجود درباره فعالیت های هسته ای 
ایران است. مدیر کل IAEA در گزارش خود بر این مهم تصریح 
دارد که هنوز ایران به نقطه بی بازگشت در توانمندی برای تولید 
بمب اتم نرسیده ولی پرسش هایی کلیدی درباره مسائل پادمانی 
و میزان تعهدات برجامی تهران با توجه به برخی ابهام ها در باره 
سه سایت هسته ای باقی است. او اعلام کرده که پیشرفت هایی در 
همکاری تهران با آژانس صورت گرفته است؛ از جمله مجاب کردن 
این نهاد از سوی مقام های ایرانی درباره غنی سازی نزدیک به ۸۴ 
درصدی اورانیوم، نصب دوربین های آنلاین در تأسیسات هسته ای 
و ادامه مراودات با تهران برای پیدا کردن پاسخ به ابهام هایش 
درباره خلأهای اطلاعاتی از میزان پیشرفت های ایران در زمینه 
امکان دستیابی تهران به فناوری بیشتر که آژانس آن را تهدید 
می خواند. او تصریح کرده که ارزیابی آژانس هیچ تغییری با گذشته 
نکرده بلکه همکاری های تازه تهران، امکانی برای تعامل سازنده 
را می تواند فراهم کند. به این ترتیب، پیشرفت در تعاملات میان 
تهران و آژانس، نمی تواند به تحقق حل اختلاف های مدت دار جاری 
انجامیده، بلکه در ارزیابی واقعی، می توان وضع جاری را یک گام به 
سمت حل اختلاف ها تعبیر کرد. البته گروسی در گزارش فصلی 
خود به افزایش ۲۵ درصدی غنی سازی اورانیوم از سوی ایران 
اشاره کرده و نیز پرسش های به جامانده در باره دو خلأ اطلاعاتی از 
فعالیت های هسته ای، چشم انداز نزدیک شدن به حل اختلاف ها 
را همچنان در پرده ابهام نگه داشته است. گروسی خلأ اطلاعاتی 
نخست را پیامد برچیدن دوربین های نظارتی آژانس از تأسیسات 
هسته ای از سوی ایران می خواند. دومین خلأ، نبود تصاویر روشن 
از آنچه در تأسیسات یاد شده در فاصله زمانی ۲۰۲۲ تا ۲۰۲3 
میلادی رخ داده است. او بر این باور است که پر شدن خلاء های 
اطلاعاتی به مثابه جفت و جور شدن پازلی است که در صورت 
انجام، خواهد توانست به اختلاف ها پایان دهد. مدیرکل تصریح 
می کند که هر آنچه آژانس در مدت اخیر انجام داده، براساس دستور 
کار بیانیه ماه مارس گذشته شورای حکام بوده است. گروسی در 
گزارش خود، به جز موضوع غنی سازی بیش از ۸3/۷۸ درصدی، 
هیچ یک از توضیحات مقام های ایرانی را برای مثال درباره ادعای 
آزمایش های انفجاری در سایت مریوان و پیدا شدن اورانیوم ضعیف 
شده نپذیرفته است. او می گوید؛ ما هنوز راهی نداریم که توضیحات 
تهران را نه رد و نه ثابت کنیم. از این رو مدیرکل، کار را به آینده 
تعاملات میان تهران و آژانس وا می گذارد. با نگاه به گزارش اخیر 
مدیرکل IAEA و آنچه شورای حکام بر این اساس بیانیه پایانی خود 
را تنظیم خواهند کرد، می توان انتظاری دوگانه داشت: واکنش به 
گزارش فنی و مطابق با ادعای گروسی درباره فنی و متعهدبودن آن 
به اصول آژانس. یا انتشار بیانیه ای از روی مصلحت و با هدف ایجاد 
فرصت برای امکان ادامه تعاملات سازنده میان تهران و آژانس. 
هردو احتمال بالا به پیش بینی دور کردن نقطه جوش در روابط 
تهران با جامعه جهانی در مقطع کنونی نزدیک تر است. این همانی 
است که اسرائیلی ها را به صرافت اتهام زنی علیه مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی هسته ای انداخته است. اسرائیلی ها ایجاد فرصت 
بیشتر برای تهران را نمی پسندند. گمانه ها در باره این که تهران 
در صورت عقب راندن خطر تصمیم تهدیدزای احتمالی شورای 
حکام، چه راهکاری را پس از این دنبال خواهد کرد، مجال دیگری 
می طلبد. پاسخ به پرسش هایی مانند این که انعطاف های مقطعی 
بعد از این هم کارساز خواهد بود؟ یا چاره ای اساسی برای حل 
اختلاف ها باید جست به انتخاب  استراتژیک تهران بستگی دارد. 

گروسی در برابر اتهام سیاسی کاری 
 
 

یادداشت

 از تحکیم پیمان شانگهای 
تا نگرانی از روابط ایران و روسیه

سیاست خارجی دولت سیدابراهیم رئیسی 
را می توان نمودی از حکمت و نگاه به آینده 
دانست زیرا برخلاف دولت قبل، تمام امید خود 
را به یک قطب جهان نبسته و تلاش کرده است 
تا با هر کشوری که منافع، احترام و ظرفیت های 
رشد ایران را برآورده می کند در چارچوبی 
متوازن روابط برقرار سازد. رئیس جمهور ایران 
در گردهمایی روسای نمایندگی های جمهوری 
اسلامی ایران در خارج از کشور دکترین سیاست 
خارجی دولت را »تعامل با همه کشورها مبتنی 
بر عدالت و تعادل« توصیف و تصریح کرد: در 
گذشته برخی  تصور می کردند سرنوشت کشورها 
در عرصه جهانی به دست چند کشور معدود رقم 
می خورد و لذا باید خطوط سیاست خارجی خود 
را با آنان هماهنگ کرد، اما ما معتقدیم که باید 
با هر کشوری به تناسب ظرفیت ها و اقتضائات 
آن همکاری کرد و در تعیین خطوط سیاست 
خارجی خود منتظر اخم و لبخند کسی نیستیم. 
رئیسی بدون آنکه همه تخم مرغ ها را در سبد 
برجامِ اروپایی - آمریکایی قرار دهد و برخلاف 
بی اعتنایی های گذشته نسبت به شرق، ایران را 
به عنوان بازیگری تاثیرگذار در تشکیل جهان 
چندقطبی معرفی کرد. در این چارچوب یکی از 
پایه های اصلی سیاست خارجی دولت سیزدهم 
نگاه ویژه به همسایگان، تقویت و نقش آفرینی 
در سازمان های منطقه ای همچون شانگهای و 
بریکس و غیره بوده است. اگر نگاهی به سفرهای 
خارجی دولت سید ابراهیم رئیسی در بیش از 
۲۰ ماه حضور وی در مسند ریاست جمهوری 
بیندازیم شاهد هستیم که از مجموع 1۲ سفر 
خارجی وی، تنها یک سفر به کشورهای غربی 
و آن هم جهت حضور در مجمع عمومی سازمان 

ملل در نیویورک صورت گرفت. 
 دیپلماسی در خدمت عضویت و تحکیم 

پیمان شانگهای
یکی از مهم ترین پیمان های منطقه ای که در آن 
کشورهای غربی کمترین نقش را دارند »سازمان 
همکاری شانگهای« است. به اعتقاد بسیاری از 
کارشناسان این سازمان که از سال های ابتدایی 
قرن ۲1 اعلام وجود کرد، با توجه به عضویت 
روسیه، چین و هند در آن نقش بسیار مهمی 
در شکل دهی به آینده جهان چند قطبی خواهد 
داشت. با همین دیدگاه رئیسی به فاصله نسبتا 
اندکی پس از ریاست جمهوری، دو سفر مهم را 
برای تسهیل عضویت ایران در این پیمان انجام 
داد. همچنین دو سفر دیگر رئیسی به پکن و 
مسکو نیز اقدامی در جهت تقویت این ائتلاف 
ارزیابی می شود. جمهوری اسلامی ایران از سال 
۲۰۰۵ تقاضای عضویت در این سازمان را مطرح 
کرد اما در هر دوره موضوعی داخلی یا بین المللی 
سد راه تهران بود. با آنکه از زمان عضویت ناظر ایران 
در این سازمان سه رئیس جمهور در کشورمان 
تغییر کردند اما در نهایت در دولت سیزدهم، با 
دو حضور رئیسی ابتدا در نشست سال ۲۰۲1 در 
تاجیکستان، ایران به عنوان نهمین عضو اصلی 
این سازمان مورد پذیرش قرار گرفت، و سپس در 
اجلاس سمرقند ازبکستان تعهدات عضویت دائم 
به طور رسمی امضا شد. ایران نیز به عنوان عضو 
دائم جدید در ۲۵ شهریور 1۴۰1 )16 سپتامبر 
 U. S.« ۲۰۲۲( به این سازمان پیوست. اندیشکده
Institute of Peace« در گفت وگو با »کنت 
کاتزمن« تحلیلگر سابق CIA و کارشناس مسائل 
ایران و خاورمیانه بر این اعتقاد است: اولویت های 
رئیسی کاهش تنش با همسایگان ایران و تقویت 
روابط با قدرت های آسیایی به ویژه چین و روسیه 
بوده است. رئیسی همچنین بر گسترش تجارت 
ایران با کشورهای آسیای مرکزی تمرکز کرده 
زیرا بر این باور است که آنها تحریم های شدید 
ایالات متحده را رعایت نمی کنند. این تحلیلگر 
با بیان اینکه رئیسی در عرصه دیپلماسی فعال 
بوده و در مدت کوتاهی بعد از ریاست جمهوری 
سفرهای مهم منطقه ای را به عمان، قطر، روسیه، 
تاجیکستان و ترکمنستان انجام داد تصریح کرد 
اولین سفر خارجی رئیسی به تاجیکستان بود، 
جایی که در اجلاس سازمان همکاری شانگهای 
در سپتامبر ۲۰۲1 شرکت کرد. ایران با تلاش های 
وی توانست 1۵ سال پس از ارائه درخواست، به 
عضویت این بلوک اقتصادی و امنیتی منطقه ای 

به رهبری چین و روسیه دربیاید. 
 نگرانی غرب از روابط راهبردی تهران 

- مسکو
حضور در مسکو سومین سفر خارجی ابراهیم 
رئیسی پس از نشست های دوشنبه و عشق آباد بود؛ 
به اعتقاد تحلیلگران این سفر به عنوان تلاشی قابل 
توجه در عضویت و پیونددهی پیمان شانگهای و 
اتحادیه اورآسیایی بوده است. ایران و روسیه به 
عنوان دو کشوری که هدف شدیدترین تحریم های 
غرب قرار دارند در سفر اواخر دی ماه 1۴۰۰ 
رئیس جمهوری کشورمان 1۴ سند همکاری را 
امضا کردند که نهایی کردن مباحث برای پیوستن 
ایران به اتحادیه اروآسیایی و تعیین تکلیف کریدور 
شمال - جنوب و ساخت راه آهن رشت - آستارا 
در کنار پیوند نزدیک تر ساختار تجاری و مالی 
دو کشور از مهم ترین مباحث بوده است. موسسه 
»واشنگتن برای سیاست خاورنزدیک« در تحلیلی 
تعمیق روابط ایران روسیه را مایه نگرانی دانست و 
افزود در چند هفته گذشته، مقامات ایالات متحده 
و انگلیس شاهد تعمیق روابط نظامی بین روسیه 
و ایران بوده اند. در میانه های دسامبر گذشته 
»ویلیام برنز« رئیس سیا، در مصاحبه ای به »پی. 
بی. اس نیوز« با صراحت نزدیکی تهران به مسکو 
را تهدیدی واقعی برای ایالات متحده و بسیاری از 

دوستان و شرکای آن ارزیابی کرد. 

 جلال خوش چهره 
تحلیلگر مسائل بین الملل

 ارزیابی شما به لحاظ تاریخی از 
مقاطع مختلف انتخابی که نوع نگاه 
مردم و حاکمیت متغیر بوده چگونه 

است؟
من معتقدم که در ایران یک نظام 
ایدئولوژیک حاکم بوده و از همان سال های 
۵۸ و ۵۹ این ایدئولوژی به گفتمان غالب 
بدل شد در قالب آنچه که جهان به نام 
جمهوری اسلامی ایران می شناسد. در ابتدا 
این ایدئولوژی با همراهی کسر قابل توجهی 
از مردم روبه رو بود یا در بهترین حالت با 
اعتراضات و مخالفت هایی روبه رو نبود و 
نظام چندان مشکلی نداشت و به راحتی 
از آن ایدئولوژی، افکار و آرمان هایش در 
داخل و خارج کشور دفاع می کرد. اما به 
تدریج انتقادات نسبت به آن ایدئولوژی 
به وجود آمد و آن ایدئولوژی با ناکامی های 
اقتصادی در عرصه داخلی و خارجی روبه رو 
شد. البته ابعاد آن چندان گسترده نبود 
هر چند که در دهه 6۰ هم نارضایتی های 
وجود داشت اما چندان زیاد نبود. اکثریت 
از همان ایدئولوژی حاکم دفاع می کردند. 
اما از دهه دوم انقلاب نارضایتی ها بیشتر 
شد . در انتخابات است که تفکر اصلی 
حکومتی ظاهر می شود و می خواهند 
نمایندگان مجلس، دولت و رئیس جمهور 
از آن تفکر باشند. در دهه 6۰ رئیس جمهور 
و کسانی که در مجلس بودند از همان تفکر 

بودند و ۵۰تا 6۰ درصد نیز از آن تفکر حمایت می کردند و 
رای می دادند. آخرین باری که این اتفاق افتاد در انتخابات 
سال 13۷۲ در دور دوم مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی 
بود که حدود 13 میلیون به آن دولت رای دادند و مجالس 
چهارم و پنجم نیز به همان تفکر رای داده می شد تا انتخابات 
دوم خرداد ۷6. من معتقدم انتخابات دوم خرداد ۷6 یک 
نقطه عطف بود برای اینکه برای اولین بار این تفکر با یک نه 
از سوی بخش بزرگی از مردم مواجه شد. چیزی که از ابتدای 
انقلاب تا آن زمان چیزی حدود 16 سال اتفاق نیفتاده بود. 
گفتمان غالب گفت آقای ناطق نوری نامزد اصلح است اما 
مردم رفتند به شخصی به اسم آقای خاتمی رای دادند. اگر 
چه او هم روحانی بود. لذا من فکر می کنم این دوگانگی برای 
اولین بار در دوم خرداد ۷6 خود را نشان داد. درست است 
که این روند برای اولین بار در دوم خرداد ۷6 شکل گرفت 
و ظاهر شد اما تاکنون افتان و خیزان با ما بوده است. بعد۸ 
سال آقای احمدی نژاد آمد و آن سرخوردگی هایی که مردم 
احساس کردند از اینکه اصلاحات موفق نشد و آقای خاتمی 
و همکارانش نتوانستند گام هایی را بردارند در حمایت از 
آقای احمدی نژاد خود را نشان داد. یک بار دیگر بین آنچه 
که حکومت فکر می کرد و در دور اول آقای احمدی نژاد از 
۸۴ تا ۸۸ باز بین 1۷ میلیون از مردم یگانگی به وجود آمد. اما 
آن نارضایتی که قبل از آقای احمدی نژاد به وجود آمد ظاهر 
شد که در قالب اعتراضات سال ۸۸خود را نشان داد. دور دوم 
احمدی نژاد نیز به دلایلی بین پایگاه سیاسی او و اصولگراها 
شکاف به وجود آمد و به هشت سال روحانی رسیدیم. در ۸ 
سال روحانی این شکاف به نحوی بیشتر شد برای اینکه در 
۸ سال روحانی هم در سال ۹۲و هم در سال ۹6 یک روزنه 
امیدی پیدا شد که به موجب انتخاب آقای روحانی یک 

گشایشی به وجود  آید.

 برخی معتقدند مردم با امید بالایی در انتخابات ۹۶ 
شرکت کردند اما اتفاقات همان سال یا سال های بعد 
نشان داد که آنچه مد نظر مردم است چندان محقق 

نخواهد شد نگاه شما به این موضوع چگونه است؟
من معتقدم آخرین بار که مردم در انتخابات شرکت کردند 
به این امید که تغییری به وجود  آید انتخابات دور دوم روحانی 

بود. لذا معتقدم چهار سال دوم آقای 
روحانی از ۹6 تا 1۴۰۰ نقطه عطف دیگری 
بود که مردم در سال ۹6، ۲۴ میلیون 
به آقای روحانی و 1۷ میلیون به آقای 
رئیسی رای دادند و بالای 6۰ درصد در 
انتخابات شرکت کردند. این نشان می دهد 
که قطعا اگر مردم به این نتیجه رسیده 
بودند که هیچ امیدی نیست نمی آمدند 
۲۴ میلیون رای بدهند. شما اگر معتقد 
باشید که هیچ فایده ای ندارد و هیچ اصلاح 
و تغییری نمی شود به وجود آورد، نمی روید 
در انتخابات شرکت کنید. همچنانکه در 
انتخابات 1۴۰۰ شاهد بودیم و همان طور 
که دیدیم کمتر از 3۰ درصد در تهران و 
شهرهای بزرگ در انتخابات شرکت کردند. 
از انتخابات سال 1۴۰۰ که عبور کنیم من 
معتقدم اعتراضات سال 1۴۰1 نقطه عطف 
سوم بود. نقطه عطف اول در سال ۷6 بود. 
نقطه عطف دوم انتخابات سال ۹6 بود هر 
چند که آن زمان نیز مخالفتها را جدی 
نگرفته بودند. چنانکه دیدیم مردم در دوم 
خرداد۷6 به آقای خاتمی رای دادند و در 
۲۹ اردیبهشت ۹6، ۲۴ میلیون به آقای 
روحانی رای دادند، اما هنوز حاکمیت پیام 

را دریافت نکرده بود. 

 شرایط اجتماعی جامعه در سال 
گذشته به نحوی پیش رفت که اگر 
در مقاطع قبلی در ۹۶ یا ۹۸ نارضایتی های مردم 
سویه های اقتصادی داشت؛ در ۱۴۰۱ به سمت و سوی 
دیگری رفت؛ ارزیابی شما از علل این نارضایتی ها 

چگونه است؟
سوم  عطف  نقطه  می کنم  فکر  من   
جمهوری اسلامی اعتراضات سال 1۴۰1 
بود. لذا دیگر نمی شد که صدای اعتراض 
را نشنویم. من فکر می کنم بخش هایی از 
حاکمیت در طی آن ۴ ماه متوجه اهمیت 
اعتراضات شدند. حاکمیت متوجه شد که 
به خصوص جوانان و نسل های بعد از انقلاب 
و دهه های هفتاد و هشتادی ها منتقد و بعضا 
مخالف هستند. البته من معتقدم که خیلی از 
افراد داخل حکومت پیام اعتراضات 1۴۰1 را 
گرفتند. حال باز نمی کنند یا مصلحت اندیشی 
می کنند. این آگاهی در مجلس، دولت، 
برخی نهادهای خاص و... به وجود آمده و 
متوجه شدند که اعتراض مردم از چه باب 
است. البته یکی از چیزهایی که حاکمیت از 
اعتراضات 1۴۰1 تعبیر می کند این است که 
این اعتراضات اقتصادی است. لذا معتقدند 
اگر رئیسی بهتر کار کند؛ اگر روحانی بهتر در 
۸ سال کار می کرد یا احمدی نژاد و هاشمی 
رفسنجانی بهتر کار می کردند و اصلاح طلبان 
فقط به دنبال مسائل سیاسی و گفت و گوی 
تمدن ها نمی رفتند و به فکر اقتصاد می رفتند 
وضع ما این نبود. اگر آمریکا ما را تحریم 
نکرده بود وضعیت اینطور نبود. در حالی که 
اقتصاد نیست. آنچه بخشی از جوانان را به 
کف خیابان آورده ناامیدی است. من سال ۷۰ 
پس از اخذ مدرک دکترا از انگلیس به ایران 
بازگشتم و آن زمان درس خواندن خیلی 
ارزش داشت و کسی که درس می خواند 
همه به عنوان یک دانشجوی فکور و فهیم به 
او احترام می گذاشتند، اما اکنون اگر کسی 
خوب درس بخواند می گویند معلوم نیست از 

کدام شهرستان آمده و کسی به دنبال این مساله نیست. امروز 
همه به دنبال آن هستند که چگونه گلیم خود را از آب بیرون 
بکشیم، چگونه مهاجرت کنیم، چگونه پول دربیاوریم. این 

مساله را مسئولان نمی توانند نفهمیده باشند. 

 روند سرمایه اجتماعی طی دهه های مختلف در 
مقاطع متفاوت کاهش یا افزایش داشته است؛ اما اکنون 
شاهدیم که این روند بیش از آنکه در جهت حمایت از 
دولت و برخی نهادها باشد کاهشی شده است؛ این 

موضوع را از چه منظری می توان تحلیل کرد؟
امروز با نسلی تحت عنوان دهه هفتادی  و دهه هشتادی 
مواجهیم و یکی از اتفاقاتی که افتاده این است که مفهومی به 
نام سرمایه اجتماعی آسیب دیده است. من همیشه این مثال 
را می زنم که اگر فردی در دهه 6۰ از مریخ به ایران می آمد 
و برای مثلا پادشاه مریخ گزارشی تهیه می کرد که چرا مردم 
ایران علیه پهلوی قیام کردند می گوید به دلیل عواملی چون 
نارضایتی ؛ سانسور، شکنجه ۵ هزار زندانی سیاسی، عدم 
انتخابات و مطبوعات آزاد و... مردم علیه پهلوی ها شدند. 
آن فرد ده سال بعد به ایران می آید در دهه هفتاد دومرتبه 
گزارشی تهیه می کند و می گوید که مردم همچنان نسبت 
به پهلوی ها منزجر هستند و جنگ تمام شده و آقای هاشمی 
می خواهد کارهایی کند. مجددا ده سال بعد یعنی دهه هشتاد 
که بیست سال از انقلاب گذشته به ایران باز می گردد که 
گزارشی تهیه کند. می گوید مردم همچنان مخالف رژیم سابق 
هستند، پای انقلاب ایستاده اند ولی یک اعتراضات محدودی 
هم می کنند و به یک سیدی به اسم خاتمی رای دادند که 
فضای باز تر و آزادی مطبوعات به وجود بیاورد. آن فرد دوباره 
می رود و ۲۰ سال بعد می آید و این بار گزارش متفاوتی 
تهیه می کند و می گوید برخی معترضند و بعضا شعارهای 
ساختارشکنانه می دهند. آن زمان پادشاه مریخ به گزارشگر 
می گوید مطمئن هستی که به ایران رفته بودی؟ تا سال ها 
و دهه های گذشته در همه گزارش ها 
همه مردم موافق بودند پس چه شده 
که عده ای به این نارضایتی رسیده اند؟ 
مریخی دیگری می رود و جست وجو 
می کند تا منابعی پیدا کند و بفهمد علت 
نارضایتی مردم بعد از چند دهه چه بوده 
است. اما کتاب یا منابعی پیدا نمی کند 
که چرا مردم اعتراض می کنند و برخی 
شعارهایی ساختار شکنانه می دهند. 
پادشاه مریخ از وی می خواهد چند منبع 
از مطالعات و تحقیقاتی که دهفتادی ها و 
هشتادی ها انجام دادند که نشان می دهد 
بر اساس آن با دولت و حاکمیت مخالفت 
می کنند ارائه دهد که گزارشگر می گوید 
مریخ  پادشاه  ندارد.  وجود  منابعی 
می گوید مگر می شود بدون اینکه هیچ 
مطالعه ای صورت گرفته باشد فهمیده 
باشند عملکرد رژیم سابق چگونه بوده 
و حکومت فعلی چه عملکردی داشته 
است. اما اگر پادشاه مریخ به من بگوید 
که آقای زیباکلام چرا مردم برخلاف 
دهه های قبل معترض هستند می گویم 
اینها هیچ مطالعه ای نکردند و نسبت به 
انقلاب، جمهوری اسلامی و ما که انقلاب 
کردیم بغض و کینه پیدا کردند و عاشق 
برخی اپوزیسیون های خارج شدند و از 
بغض و کینه و نفرتی که از عملکردها 
پیدا کردند به این مسیر رفته اند. اما بغض 
و کینه و نفرتی که از روی احساس باشد؛ 
یا نظر سیاسی که از روی بغض و کینه و 
نفرت باشد ارزشی ندارد. چقدر قضاوت 
دهه هشتادی ها که یک کتاب نخوانده اند 

در انقلاب اسلامی ارزش دارد. 

صادق زیبا کلام در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

بخش هایی از حاکمیت 
پیــام نارضایتی هــــــای نارضایتی هــــــای 14011401 را گرفتند

کوتــاه
غرب مشکلات احیای برجام را حل وفصل کند  

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین در 
توییتی در واکنش به اظهارات مطرح شده از سوی آمریکا 
و اتحادیه اروپا در نشست شورای حکام نوشت: غرب در 
جلسه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی نگرانی ها 
و شکایت های متعددی را درخصوص برنامه هسته ای 
ایران مطرح کرد. جدی گرفتن آن ها سخت است؛ چراکه 
آمریکا و تروئیکای اروپایی می توانند با بازگشت به مذاکرات 
وین برای نهایی سازی توافق بر سر برجام به حل وفصل 
سریع مشکلات کمک کنند. میخائیل اولیانوف در توییت 
دیگری نوشت: آیا عدم آمادگی مذاکره کنندگان غربی برای 
نهایی سازی مذاکرات وین به معنای آن است که به رغم تمامی 
شکایت های شان، آن ها کم و بیش از وضعیت کنونی مسائل 
پیرامون برنامه هسته ای ایران راضی هستند؟ اگر نیستند چرا 

دیپلماسی را رها کرده اند؟

آرمان ملی- حمید شجاعی: دهه های پس از انقلاب اسلامی جامعه با فراز و فرودهای مختلفی مواجه بوده است و هر دولتی با رویکردها  و نوع 
تفکرات خود ۸ سال آنطور که می خواسته کشور را پیش برده است؛ هاشمی رفسنجانی به سازندگی پرداخت، خاتمی بر مدار اصلاحات پیش رفت، 
احمدی نژاد عدالت ورزی پیشه کرد و روحانی مسیر اعتدال را پیش گرفت. اما در این مسیر بعضا شاهد نارضایتی هایی نیز بوده ایم که خود را در قالب 
عدم شرکت در انتخابات یا اعتراضات خیابانی و... نشان داده است. با این حال از میانه های دهه نود به این سو اعتراضات مردم نسبت به عملکردها 
بیشتر شد. چنانکه برخی معتقدند اگر در سال ۸۸ نوع اعتراضات سیاسی بود؛ در سال های ۹۶ و ۹۸ این اعتراضات سویه های اقتصادی گرفت؛ اما 
به قرائت عده ای از تحلیلگران نارضایتی های شش ماهه دوم ۱۴۰۱ را نه می توان سیاسی دانست و نه اقتصادی قلمداد کرد بلکه آن را نوعی اعتراض 
سبک زندگی نام نهاد. حال پرسش اینجاست که با توجه به آنچه در جامعه در قالب مطالبات مطرح است و نوع رویکردهای حاکمیت تکلیف مفهومی 
به نام سرمایه اجتماعی چه می شود و اکنون این سرمایه در چه جایگاهی قرار دارد. در این خصوص »آرمان ملی« با صادق زیباکلام، استاد دانشگاه و 

فعال سیاسی به گفت و گو پرداخته است که در ادامه می خوانید. 

من معتقدم آخرین 
بار که مردم در 
انتخابات شرکت 
کردند به این امید 
که تغییری به 
وجود آید انتخابات 
دور دوم روحانی 
بود. لذا معتقدم 
چهار سال دوم 
آقای روحانی از 
96 تا 1400 نقطه 
عطف دیگری بود 
که مردم در سال 
96، 24 میلیون به 
آقای روحانی و 
17 میلیون به آقای 
رئیسی رای دادند و 
بالای 60 درصد در 
انتخابات شرکت 
کردند. این نشان 
می دهد که قطعا اگر 
مردم به این نتیجه 
رسیده بودند که 
هیچ امیدی نیست 
نمی آمدند 24 
میلیون رای بدهند

بعد8 سال آقای 
احمدی نژاد آمد و آن 
سرخوردگی هایی 
که مردم احساس 
کردند از اینکه 
اصلاحات موفق 
نشد و آقای خاتمی 
و همکارانش 
نتوانستند 
گام هایی را بردارند 
در حمایت از آقای 
احمدی نژاد خود را 
نشان داد. یک بار 
دیگر بین آنچه که 
حکومت فکر می کرد 
و در دور اول آقای 
 احمدی نژاد از
  84 تا 88 باز
 بین 17 میلیون 
از مردم یگانگی 
به وجود آمد

قضاوت ها نسبت به 
جمهوری اسلامی از روی 

بغض و کینه است
آخرین حضور پرشور مردم 

به امید تغییر در انتخابات 
دور دوم روحانی بود



مردی بود 
آراسته که به 

خلاف شاعران 
درویش صفت و اهل 

درد، اوقاتش در حشر 
و نشر با صاحبان 
جمال می گذشت تا 

دارندگان کمال 

  نادر نادرپور، یکی از چهره های خاص در تاریخ معاصر 
است که در عین شهرت به زعم برخی منتقدان، چندان 
در سیر تحول و تطور شعر مدرن فارسی، مورد توجه قرار 
نگرفت. به عنوان اولین سوال، تحلیل شما از نادرپور در 

تناسب با دوره  زیستی او چیست؟ 
نمی توان گفت که »چندان مورد توجه قرار نگرفت.« البته او 
پیش از سال ۵۷ شعر را برای شعر می گفت. در گفت وگویی که با 
نصرت رحمانی داشتم که متن کامل آن در کتاب »شاملو و عالم 
معنا« آمده، درباره نادرپور می گوید: »نادرپور و خود من درست 
برخلاف شاملو حرکت کردیم، چون ما فارسی زبان بودیم و آهنگ 
زبان فارسی در جان مان ریشه داشت.« بعد می افزاید: »منتها فرق 
من با نادرپور در این بود که او بالانشین بود، می فهمید که بالانشین 
یعنی چه. یعنی از طبقه مرفه بود، او تقریبا مشکل مادی نداشت و به 
خواست همان بالانشینان و خوش آمدشان رفت دنبال شعر تغزلی 
که اصلا با زمانه و طیف روشنفکری سازگار نبود. او اصولا طرفدار 
شعر نیمایی نیست، ولی بینش شعری او را تایید می کند. به عقیده  
وی، نیما در سنگلاخ پیچیدگی ها و ابهاماتی افتاد که هنوز در شعر 
فارسی وجود دارد و شعرش از لحاظ قالب و معنا چنان تعقیدی پیدا 
کرد که جز خودش، هیچ کس چیزی از آن نمی فهمد.« به عقیده 
وی »ذهن و منش نادرپور با تغزل مأنوس است. شاعرانی از این 
دست »بنده  لعبتان سیمین«اند. مگر توللی به مجرد اینکه دستش 
به عرب و عجمبی بند شد، تغزل را انتخاب نکرد. فضای فکری 
نادرپور هم اصولا تغزلی است.« طبیعی است آنان که با دنیای قلب 
مأنوس اند و به عقل عقیله عنایتی ندارند، با غالب اشعار نادرپور 
پیش از سال ۵۷ بیشتر مأنوس اند تا گرایش های فکری متفاوت 
او پس از مهاجرت.  نصرت سپس می افزاید: »این همان توللی 
است که از شهریور ۲۰ به بعد بر شعر فارسی اثر می گذارد، به شیوه  
خانلری نزدیک می شود و از نیما بسیار تاثیر می پذیرد. ولی بعد مثل 
نادرپور به هدونیزم ذهنی مبتلا می شود.... نادرپور خیلی تلاش 
کرد که با مردم باشد، ولی سخن او در آن ایام که ذهن انتقادی 
جامعه شکل می گرفت، بر دل مردم ننشست؛ بلکه بر دلشان ماند... 
البته زبان او هم زبان شسته ورفته همان بالانشینان است که مثل 
خودشان قرِوفرِدار است.« البته نباید فراموش کرد نظرات رحمانی 
و برخی از منتقدان نادرپور، به پیش از سال ۵۷ مربوط می شود و او 
نیز اگر قیاس مع الفارق نباشد، همانند برخی از چهره های مشهور 
شعر فارسی، سیری دوگانه در جریان فکری خویش داشته است. 

  نادرپور را معمولا با اشعار کلاسیک )غزلیات و 
چارپاره ها( می شناسیم. هرچند که تجربیات مبسوطی 
هم در قالب نیمایی از خود به جا گذاشت. اساسا شعر او را 

در نسبت با شعر سایرین چطور ارزیابی 
می کنید؟ 

نادرپور همان طور که می دانید، چندین دفتر 
شعر دارد؛ مثل دختر جام، آسمان و ریسمان، 
چشم ها و دست ها، بامداد دروغین، خون و 
خاکستر و چند دفتر دیگر. او را در واقع باید از 
سرایندگان پرکار معاصر دانست، ولی آنچه که نام 
او را بر زبان ها انداخت، شعر معروف »بت  تراش« 
است که روش تصویرپردازی او را در کاروبار شعر 
به خوبی نشان می دهد. اگر اخوان را شاعر روایی 
می نامند، نادرپور نیز صورتگر و تصویرپرداز 
ماهری است. شادروان معیری از قول مرحوم 
بهار نقل کرده است که اگر نشاط اصفهانی دیوانی 
دوازده هزار بیتی به نام »گنجینه« نمی داشت، 

فقط بیت »طاعت از دست نیاید، گنهی باید کرد/ در دل دوست 
به هر حیله رهی باید کرد« کافی بود که دارای همین معروفیت 
شود. این مثال را می توان در مورد شعر »بت تراش« نادرپور 
هم مطرح کرد. مضمون این شعر، یادآور تندیسی است که 
پیگمالیون، پیکرتراش قبرسی آفرید. نادرپور در حقیقت انسانی 
به قول حافظ، باب میل خود خلق می کند. ترکیبات، توصیفات 
تازه - مثل »تیشه  خیال«، »نگین چشم«، »وسوسه شست وشو«، 
»شراب کف آلود ماه«، »تراش تن«، »ناز هزار چشم سیه«، »نقش 
هوس« و »پرده ی نیاز«- ، مفردات و ترکیباتی که او در این شعر 
به کار برده، دارای چنان انسجام و هماهنگی دلنشینی هستند که 
خواننده آشنا به کلام و کلمه را به تحسین وامی دارد. مضمون شعر 
نه تنها حدیث نفس بسیاری از آدمیان است؛ بلکه در شعر فارسی 
نیز سابقه ندارد. به نظر می رسد که برخی از مضامین اگر در شیوه  
نیمایی گفته می شد، تاثیرگذاری قالب عروضی را نداشت. به نظرم 
تعریف شعر برای نادرپور خارج از معیارهای اصیل نیست، یعنی 
به وزن روشمند توجه دارد و قافیه را عامل موثری در زیبایی شعر 
می داند. از همین رو است که با روش نیمایی الفت چندانی نداشته 

و سروده هایش در این شیوه جذابیت اشعار کلاسیک را ندارد. 
  نادرپور از نوادگان نادرشاه افشار بود و طبقه اجتماعی 
او، همواره مورد انتقاد تفکرات ایدئولوژیک آن زمان قرار 
می گرفت. تا جایی که او را »شازده« می خواندند و... از 
این منظر، آیا شعر نادرپور در آن دوران، مصداق شعر 

غیرمتعهد بود؟ 
در این مورد  همان طور که اشاره شد، وابستگی چشمگیری به 
بالانشینان داشت و منش و رفتار اجتماعی اش مبین دورافتادن 
از توده  مردم بود. مردی بود پیوسته آراسته که سعی در نمایاندن 
شمایل نیکو داشت و به خلاف برخی از شاعران درویش صفت 
و اهل درد، اوقاتش در حشر و نشر اجتماعی با صاحبان جمال 
می گذشت تا دارندگان کمال. بنابراین تراوشات ذهن او نیز از 

همین حس وحال نشأت می گرفت. 
  در همین راستا، شاملو، نادرپور را در کنار کسایی، 

مشیری و ابتهاج، به عنوان مربع مرگ 
شعر خطاب قرار داد. 
این  باره  در  نظرتان 

رویکرد چیست؟ 
به نظرم شاملو در شعر 
نو«  »شعر  نه  و  جدید 
شهاب ثاقبی است که زود 

افول خواهد کرد. 

بیشتر به نظر می رسد می خواست خود را به منظر بنشاند، برای 
مثال آنچه درباره فردوسی و سعدی گفت، واقعا خنده آور است. 
همان طور که تصحیح هفت گنبد نظامی و دیوان حافظ هم نشان 
داد که پا از گلیم خود بیشتر دراز کرده. این نظری است که مورد 
تایید نظامی شناسان مثل شادروان بهروز ثروتیان و حافظ شناسان 
مثل آقای خرمشاهی قرار گرفته است. اهانت او به کاوه که از 
ارجمندترین اساطیر ایرانی است، از همین قماش است. اینکه او 
شعر نادرپور و مشیری و ابتهاج را »مرگ شعر« خطاب می کند، 
پیدا نیست بر چه اساسی است و این نظر را بر اساس چه معیاری 
بیان داشته؟! اگر معیار، ذوق و استقبال مردم است که شعر مشیری 
و ابتهاج به مراتب بیشتر از سروده های او بر سر زبان هاست. آنان 
به قول ابراهیم گلستان، نه از مفردات و ترکیبات تاریخ بیهقی 
بهره  مستقیم گرفتند و نه از اصطلاحات متفکران غربی مثل 
وینکنشتاین در به کارگیری »یقین گمشده.« به نظرم شعر »بت  
تراش« نادرپور، همانند عقاب خانلری-که  آن را هم شاملو به چشم 

عنایت نمی نگریست- از ماندنی ترین اشعار معاصر است. 
  به نظر شما، اصلی ترین ارکان شعر نادرپور تا پیش از 
انقلاب، چه مواردی را شامل می شود و اساس شعر او را در 

مقایسه با شاعران هم نسلش، چطور ارزیابی می کنید؟ 
مضامین و موضوعات شعر نادرپور، به طور کلی بر محور یأس 
فلسفی است. از زندگی و آنچه آدمی با آن روبه روست، شکوه 
می کند. از سرنوشت محتوم می نالد. از آنچه می بیند دلزده است. 
خود را زندانیِ زندان تقدیر می داند. از شکست در عشق و بی وفایی 
ایام می گوید، از طبیعت و زیبایی هایش سخن به میان می آورد و 
تأسف می خورد از اینکه همه این ها را باید نهاد و به سوی فنا کوچ 
کرد. بیشتر سروده هایش یادآور تفکر خیامی و کافکایی است، شاید 
از همین رو است که گفته اند در سال های پایان عمرش پریشیده و 

افسرده بود که هیچ شوقی برای زنده ماندن نداشت. 
  باتوجه به اینکه او، در سوربن فرانسه درس خواند و 
بخشی از کارنامه ادبی اش به ترجمه اختصاص داشت، به نظر 
شما چرا همچون برخی چهره های دیگر )نظیر رویایی و...( 
به ادبیات مدرن زمان خود توجهی نشان نداد و همچنان 

شعرش از قالب کلاسیک و یا نئوکلاسیک پیش تر نرفت؟ 
نادرپور سه سال از عمرش را در پاریس گذراند ولی عمده  زندگی 
او پیش از آنکه مهاجرت کند، در ایران گذشت. گرچه مانند اخوان 
و سیاوش کسایی علاقه خود را به سرزمینش در شعر به وضوح 
بیان نمی کند، ولی به واقع ایران اندیشی بود و به تاریح و ارزش های 
ایرانی، به خصوص شعر کهن فارسی عشق می ورزید. نادرپور به 
معنای واقعی کلمه، مردی ادیب و سخندان بود، در حقیقت باید 
گفت که در بحر شعر فارسی مستغرق بود. سواد و آگاهی ادبی او از 
بسیاری شاعران هم دوره اش بیشتر بود. از همین رو مدتی مسئولیت 
برنامه های ادبی رادیو تلویزیون ایران را به عهده داشت، ولی با این 
همه اقامت در فرانسه و آشنایی او با زبان فرانسوی تاثیراتی آگاهانه 
و ناآگاه در شعرش گذاشته است. او مدرنیسم را در اندیشه و مضمون 
دنبال کرد و آن را در ظرف ها یا قالب های مألوف شعر فارسی ریخت. 
شاید از همین روست که اقبال لاهوری را می ستاید و او را »فردوسی 
سرشت« می خواند، زیرا اقبال نیز اندیشه ها و مضمون های نو را در 
قالب کهن ریخت: »سخن تازه زدم، کس به سخن وانرسید/ جلوه 
خون گشت و نگاهی به تماشا نرسید/ کهنه را در شکن و باز به تعمیر 
خرام/ هرکه در ورطه لا ماند، به الا نرسید.« نتیجه اینکه نوبودن 
را باید در اندیشه و محتوا جست؛ نه در قالب و ساختار. آنچه مهم 

است، شعریت شعر است. 
  برخی معتقدند نادرپور را باید در شمار شاعرانی قرار 

داد که مهاجرتشان از ایران، به قیمت بازماندن از سیر تحول 
ادبی آنها دانست. اینطور فکر می کنید؟ 

با این نظر موافق نیستم، زیرا نادرپور را نمی توان با خویی 
سنجید. البته هردو آنان پس از مهاجرت در یک مسیر فکری 
به لحاظ سیاسی قرار گرفتند، ولی از آنجا که نادرپور شاعرتر از او 
است، از این بابت سیمایی بارزتر پیدا کرد. ناگفته پیداسست که 
در این خصوص می شود به اندازه »مقدورات« حرف زد، می فهمید 
که مقدورات یعنی چه؟ وگرنه سخن بسیار است. ناگفته نماند که 
نادرپور در سال های پایانی عمر، به نگارش مقالات تحقیقی هم روی 
آورد، از جمله دو رساله که درباره نظامی گنجوی و آثارش به تحریر 
آورد به نام های »شش قله در آفاق تاریخ« و »نظامی گنجوی، 
مست می نخورده« که در »فصلنامه ایران شناسی« در آمریکا به 
چاپ رسید. او در این دو پژوهش از شخصیت استوار و شعر حکیم 
گنجه ستایش می کند. حال آن که شاملو سروده های نظامی را 
شعر نمی داند. به نظر؛ نادرپور حکیم گنجه را پیرو »هدونیسم« یا 
لذت گرایی می داند. این تعریفی است که تاحدی مشمول دیدگاه او 
نیز می شود. به عقیده وی، ستایش نظامی از عشق برای برانگیختن 
نشاط در مردمی بوده که به سبب جزمیت حاکم بر جامعه، دلی 

غمگین داشتند و از شادی های حیات دور افتاده بودند. 
  به نظر شما کدام تمایزات و ویژگی هایی در نادرپور 
می تواند برای جوان های نسل حاضر، جذاب و  درس آموز 

باشد؟ 
شعر امروز ایران حتی در حد انتقاد هم نیست. اکثر آنان که به 
خیال خود شعر می گویند، آگاهی بایسته ای از ادبیات کهن فارسی 
یعنی بن مایه های شعر فارسی ندارند. نمی خواهم نام ببرم؛ ولی 
هستند کسانی که به نام شاعر شعر نو مطرح اند که در سروده هایشان 
ایرادات دستوری فاحش دیده می شود. اینان گمان می کنند که 
بی دود چراغ می توان پای در عرصه ادب نهاد. حال آن که به قول ایرج 
باید به آنان تذکر داد: »در شعر مپیچ و در فن او/ کاین کار ز کارهای 
گنده ست.« بنابر این غوطه خوردن در دریای شعر فارسی، شرط 
اول قدم است تا زمینه و پایگاهی باشد برای اظهار بی ایراد اندیشه. 
محصولات فکری هم با کسب معرفت و مطالعات وسیع و عمیق 
ارزش می یابد. از این رو ذوق شاعری بی مدد اندیشه های درخور 

توجه و مورد پسند جامعه مقبول اهل نظر قرار نمی گیرد. 
  از آنجا که شما در پیش از سال 5۷، برنامه ای فرهنگی 
در رادیو داشتید و نادرپور هم چنان که اشاره کردید در 
آن ایام با رادیو تلویزیون همکاری داشت، آیا خاطره ای 

از او دارید؟ 
خاطره مستقیمی از او ندارم، ولی خواسته یا ناخواسته با اهل 
شعر و ادب و فرهنگ که هر یک به  مناسبتی در محیط رادیو دیده 
می شدند، آشنایی داشتم. از جمله با مهدی سهیلی که برنامه ای در 
رادیو داشت به نام »در محفل شاعران« که در هر برنامه دو شاعر 
را برای گفت وگو دعوت می کرد، یکی از میان شاعران معروف و 
دیگری از بین شاعران نورسیده. روزی از من خواست شاعری جوان 
که هم سن و سال من باشد به او معرفی کنم تا با نادرپور در یک 
برنامه شرکت کند. من در آن زمان با حسین منزوی در دانشگاه 
تهران هم کلاس بودم.  او در آن زمان معروفیتی نداشت، طوری که 
سهیلی هم با همه اشرافی که نسبت به شعر و شاعران قدیم و جدید 
داشت، او را نمی شناخت. ولی او را مطمئن ساختم که اگر برخی 
از سروده هایش را بخواند، تصدیق خواهد کرد که شاعری نامبردار 
خواهد شد. چنین هم شد و منزوی در یک برنامه رادیویی در کنار 
نادرپور قرار گرفت و برخی از غزل هایش را خواند که مورد ستایش 

نادرپور و سهیلی قرار گرفت. 
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تجربه  زیستی و زیست تجربی
در »زمستان معشوق من است«

دفترِ شعر »زمستان معشوق من است« اثری 
است از خانم مانا آقایی که در سال 13۹۸ توسط 
نشرِ سیپرس به چاپ رسیده است. قبل از این 
دفتر، آثار دیگری هم از این شاعر منتشرشده 
است؛ هم در حوزه شعر و هم در حوزه ترجمه. 
آثار آقایی را می توان در دو نگاه بررسی کرد: یکی 
نگاه به شعر و ادبیات و دودیگر؛ نگاه به فرهنگ 
ترجمه که البته این دو درجوانبی می توانند در 
کنار یکدیگر زیست کنند. آقایی در این دفتر از 
مجموعه نشانه هایی)طبیعی- اجتماعی( برای 
تقویت و پالندگی و بالندگی زبان خود استفاده 
می کند. سُراینده در سروده ها، تابع زبانی سلیس و 
روان همراه با عاطفه و خیال است. عاطفه و خیال 
توأم با تصویر به نوبه  خویش در شعر آقایی جایگاه 
و پایگاه دارد؛ اما مهم تر از این می توان به احساس 
صمیمانه  زبان شاعر اشاره کرد که به خوبی و با 
لطافت، با کلمات ارتباط می گیرد. بسامد خیال در 
اشعار شاعر، از مهم ترین عناصری است که به چشم 
می خورد. اشعار به دو دسته تقسیم شده اند؛ در 
بخش نخست ما با اشعاری نیمه ماکسی مال تصادم 
داریم و در بخش دوم، شاعر شعر کوتاه فارسی و 
ژانر هایکو را تجربه  می کند. او در بخش نخست؛ 
بهتر خودی نشان داده و در اشعار کوتاه، اگرچه ما 
با مضامینی انتزاعی و هایکوگونه برخورد می کنیم، 
ولی به آن حد و نصاب سراینده نتوانسته خودش 
را در جرگه  شعر هایکو با مؤلفه هایی که دارد نشان 
دهد. آقایی در اشعارش گاهی خودش را می سُراید 
و گاهی هم به دنبال سرایش جامعه و زبان طبیعت 
مانند زمستان و پاییز است. یک تجربه  زیستی و 
زیست تجربی در اشعارش هویداست که نشان 
از مهاجرت زبان و تبعید لباس معنا هم دارد و 
این نوستالژی می خواهد خودش را در همان 
دنیای واقعی خودش پیدا کند. یک رئالیسم 
جادویی؛ نه به سبک بورخس؛ بلکه به سبک 
خَسُ و خِسِ فرهنگ ایرانی مشاهده می کنیم که 
پیشینه در ازمنه  تاریخ این کهن بوم دارد. آقایی 
شاعری دردمند نیست؛ اما عاطفی و خیال پرداز 
است که مخاطب با آثارش، در زوایایی احساس 
دردوارگی نیز می کند. شاعری مونولوگ محور 
در جهت نیل به دیالوگ هایی چندجانبه است 
که در ابعادی خوب ظاهر شده است: »زمستان 
معشوق من است/ مردی که حافظه ای سفید 
دارد/ و گردن بلندش را/ با غرور بالا می گیرد/ زیر 
برف ها به قوی زیبایی می ماند/ که روی دریاچه ی 
یخ زده ای می رقصد/ درآغوشش می کشم/ آب 
می شود/ کم کم/ کم کم آب می شود/ و می ریزد/ 
انگار هیچ وقت نبوده/ مرد مهاجری که قرار بود 
گرمم کند.« شعری با بافتار زبانی متفاوت که 
شاعر از دیالوگ های نهفته  چندجانبه برای تشریح 
و بیان مؤلفه های زمستان درون بهره می گیرد. 
درواقع شاعر، زمستان بیرون را با زمستان 
درونش که معشوق آن 
است، به گفت و گو 
دعوت کرده است. 
آشنازُدایی  صنعت 
دراین سُروده به خوبی 
از  می شود؛  احساس 
این رو که آقایی به دنبال 
از  متفاوت تری  پیرنگ 

مفهوم زمستان است. 
تقابل های درونی- بیرونی 
قابل  زبان،  حیث  از  شاعر 
تأمل اند. استفاده از صنعت 
تشبیه و استعاره و توجه به صنعت آشنازُدایی 
از مهم ترین دستاورد و فکرآورد شاعر دراین شعر 
محسوب می شوند. تجربه  زیستی شاعر و زیست 
تجربی آن هر دو در این شعر با روش و شیوه ای 
متفاوت حضور دارند. تشخص دادن به شخصیّت 
خیالی زمستان و کاراکترهای واقعی آن و 
پیوندزدن معنا بین این دو در ابعاد مختلف با زبانی 
هنرمندانه از عمده تکنیک های تیپیک شاعر به 
شمار می روند. درباره  شعرِ زمستان بسیار گفته اند؛ 
اما درباره  زمستانِ شعر، کمتر گفته و نوشته اند، 
که شعر زمستان آقایی از این طیف است. نکته  
دیگر، من اجتماعی شاعر است که با استفاده 
ازدیالوگ های چندجانبه در بعضی از اشعارش 
به خوبی دیده می شودمانند شعر پاییز. صنعت 
واژه گزینی مهم ترین فرآیند فکری شاعر است که 
در قالب و بافت این شعر به طرز مطبوع و مطلوبی 
گزینش و چینش شده است. شعری ناتورال که 
از کلماتی طبیعی بهره مند شده و در ابعادی 
نوعی ناتورالیسم معنایی است.  چینش کلمات 
و بینش مفاهیم درکنار هم نوعی همنشینی را 
به جای آلترناتیو خلق کرده اند؛ به گونه ای که 
ازحیث معنا فرآیندی واحد و پیوسته را درجهتِ 
نیلِ به مفهومی دلبسته و وابسته طی می کنند. 
دیالوگ ها چندجانبه است و پیامد این دیالوگ ها، 
تبدیل به یک گفت وگومندی شده است. پلی 
فونی )چند صدایی( و دیگری در متن نیز در 
این دفتر به چشم می خورد؛ زیرا آقایی ازکلمات 
طبیعی و اجتماعی به خوبی استقبال می کند تا که 
یکدیگر را در شعر در جهت گفت وگویی هدفمند 
و هوشمند یاری کنند. حسن کلام اینکه، آقایی 
شاعری معناگرا با رویکردی ناتورال است و زبان 
شعرش نیز از لحنی صمیمی و سلیس و عاطفی 
برخوردار شده. امید می رود که این شاعر بتواند 
در دفاتر بعدی به یافته ها و دریافته های دیگری از 

جهان معنا دست یابد. 

یادداشت

عابدین پاپی
 شاعر و منتقد

      بقایی ماکان به مناسبت سالروز تولد شاعر: 

نادرپـورنادرپـور یک ادیب واقعی بود یک ادیب واقعی بود

رضا روشنی
 منتقد ادبی

با شمس لنــگرودی 

این اواخر فرصتی پیدا شد تا دو کتاب؛ یکی »از جان گذشته 
به مقصود می رسد« پیرامون شعر و اندیشه نیما و دیگری 
»جایی پشت واژه ها« را بخوانم. کتاب مربوط به نیما چندان 
برایم رضایت بخش نبود اما کتاب »جایی پشت واژه ها« 
گفت وگو مظفری ساوجی با شمس لنگرودی برایم بسیار جالب 
و جذاب آمد و همین هم بهانه ای شد برای نگارش این یادداشت. 
اول چیزی که در این کتاب نظر مرا گرفت، پاسخ های ساده و 
صمیمی و در عین حال دقیق و سرراست لنگرودی درباره خود 
و اعتقادات شخصی اش و نیز دیگران بود. دومین مسأله، سیر 
تاریخی این گفت وگوی ادبی بود که از مقدمه به نتیجه می رسید. 
به نظرم آقای مظفری و لنگرودی با برنامه به این  گفت وگو 
پرداخته بودند و از طریق چندخطی و چندروایتی کردن 
گفت وگو، فرم درستی به آن داده بودند. در جایی پشت واژه ها 
چند روایت با هم پیش رفته اند:- روایت ادبی - روایت تاریخی - 
روایت سیاسی - روایت اجتماعی و فرهنگی. این روایت ها در هم 
تنیده شده و متن واحد و منسجمی را تولید کرده اند. نمی توانم 

این کتاب را در کنار گفت وگوی هوشنگ گلشیری با بهار را از 
بهترین کتاب های گفت وگوی که سال های اخیر خوانده ام، قرار 
ندهم. »جایی پشت واژه ها« از موضوع پردست انداز و ابهام آلود 
فرم شروع می شود و با موضوع انقلاب و سنت و مدرنیته به نقطه 
پایان می رسد، اگر چه موخره  دو صفحه ای که به آخر کتاب 

اضافه شده، به نظرم زائد است و  کمکی به کتاب نکرد. 
در بحث فرم، لنگرودی تاریخچه مختصری به دست داده و 
ضمن تایید جنبش فرمالیست، عنوان می کند که از اساس فرم 
توسط چپی ها در ایران به اشتباه مطرح شده و همین سبب ساز 
قرائت های نادرستی از فرم و حقیقت فرم شده است. او می گوید؛ 
فرم، جان و روح اثر است، در مقابل ساختار که به مثابه جسم 
است. او بیان فرمی و هنری را با سخن هذیان گویی می سنجد 
و می گوید »فرق هذیان با فرم این است که در هذیان هیچ 
ساختاری وجود ندارد« ص 33. لنگرودی به تفکیک ناپذیری 
فرم و محتوا از هم در اثر هنری اذعان دارد. او فرم شعر فارسی را 
در رباعی می بیند و نمونه کامل آن را هم کارهای خیام معرفی 
می کند و دیگر رباعی سراها از جمله باباطاهر را به جهت فرم، رد 
می کند. نیز قصیده و غزل را به جهت فرمی، مشکل دار می بیند؛ 
می گوید غزل، بیت به بیت فرم دارد، و قصیده نیز با اینکه از 
مضمون و محتوا برای انسجام بخشی بهره می گیرد، اما به تشکل 

و فرم هنری نمی انجامد. یکی دیگر از بخش های ارزشمند 
این گفت وگو به صحبت های لنگرودی درباره سبک هندی 
برمی گردد. شمس در این گفت وگو نشان داده که شناخت 
جامع و دقیقی از سبک هندی و اوضاع و احوال شاعران آن دارد. 
او در توضیح سبک هندی به مسائلی چون مضامین بکر و عالی، 
تخیل فراوان اشاره می کند و در عین حال می گوید؛ بزرگ ترین 
مشکل سبک هندی، کلمه است و شاعران سبک هندی کلمه 
را وسیله پنداشته و تک بعدی دیده اند و مثل حافظ، کلمه را از 

ابعاد گوناگون ندیده و به استخدام خود درنیاورده اند.  
لنگرودی در »جایی پشت واژه ها« به خلق و خو و عقاید و 
کار افراد گوناگونی می پردازد. او در گفت وگویش نه به افراط 
می گرایید و نه به تفریط. او از هرجهت میانه رو بوده و میانه روی 

 »جایی پشت واژه ها«
کرده و به جای چپ و راست، میانه میدان را در اختیار می گیرد. 
هرکدام از افراد را در حد خود و با توجه به  شرایط موجودش 
می ستاید یا به نقد می گیرد. او آثار داستانی چون »خروس و ماهی« 
از گلستان، »گرگ« و »شازده احتجاب« از گلشیری، »بوف کور« 
و »داش آکل« از هدایت، »سنگ صبور« از چوبک را می ستاید و در 
حین گفت وگو، پیرامون این آثار نکات ریز و جالب توجهی را مطرح 
می کند. مثلا »ملکوت« را اثری شاخص نمی داند و می گوید این اثر 
در یک شب نوشته شده و فرم درستی ندارد و تصاویرش وهم آلود 
است و زبانش مشکل زا. و اینکه صادقی تنبل بود و آخر سر هم شد 
داستان گوی شفاهی. او به »کلیدر« نقد وارد می کند که چیزی 
بین نقل و رمان است. به گلشیری می گوید سیاسی ترین نویسنده 
اما تایید می کند که او سیاسی نویسی نکرده و کارش هنری است. 
داستان »گرگ« گلشیری را که شرح حال خانم معلمی است در 
روستا که شب پشت پنجره اش می آید و زمانی از حضورش و زمانی از 
غیبتش می ترسد، کاری برجسته می بیند. نیز داش آکل را هنری تر 
از بوف کور می خواند و می گوید: »داش آکل از بوف کور داستان تر 
است... یک داستان تراژیک ایرانی است. ص163. او در این گفت وگو 
به نویسندگانی چون کسرایی، سایه، صمد و نیز جریان حزب توده 
اشاره ها داشته و نکات تازه ای را رو می کند. شمس لنگرودی گاهی 
به خصوصی ترین و کم اهمیت ترین و ریزترین اتفاقات اشاره می کند. 
او به فوبیا شاملو اشاره می کند، به این مورد که فروغ دو روز قبل از 
مرگ با گلستان به کافه می رود و به شوخی به زن فالگیر می گویند؛ 
فال ما را بگیر و دو روز بعد، زن فالگیر احوال فروغ را می پرسد و وقتی 
می گویند تصادف کرده و مرده، زن فالگیر با اندوه می گوید این را 
می دانستم... در کنار نکات تازه و خواندنی »جایی در پشت واژه ها«، 
مباحث مناقشه برانگیزی نیز وجود داشته که خلاف منطق عمومی 
و برداشت های رایج است که این موارد می توانند دستمایه گفت وگو 

و چالش های نظری دیگرگونه ای قرار گیرند. 

در

آرمان ملی- هادی حسینی نژاد: نادر نادرپور )۱۳۰۸ - ۱۳۷۸( شاعر و مترجم، یکی از چهره های شناخته شده ادبیات معاصر به شمار 
می آید؛ هرچند که شعر او با مشخصه های کلاسیک در فرم و زبان، چندان نسبتی با جریان های پیشرو در شعر فارسی پیدا نکرد. 
مسلک شعری او را می توان مصداق روشن تعبیر »هنر برای هنر« دانست؛ چیزی که شاعران هم نسل او چندان برنمی تابیدند و او را 
)هم به  دلیل طبقه اجتماعی اش( شاعری فارغ از جامعه و دغدغه های اجتماعی می خواندند. با این همه، مخاطبان او را با شعرهایی چون 
»عنکبوت درشت شکستگی« )بر شیشه عنکبوت درشت شکستگی/ تاری تنیده بود/ الماس چشم های تو بر شیشه خط کشید/ و 
آن شیشه در سکوت درختان شکست و ریخت/ چشم تو ماند و ماه/ وین هر دو دوختند به چشمان من نگاه( در خاطر دارند. آنچه در 
ادامه می خوانید؛ متن گفت وگو با محمد بقایی ماکان، شاعر، محقق و روزنامه نگار است که به سیاق گفت وگوهای پیشین، به مناسبت 

سالروز میلاد نادرپور تهیه و منتشر می شود. 

منش بالانشینی او را از مردم دور می کرد 
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 علل کاهش شنوایی

 بهبود »مغز« با چرت زدن کوتاه

یاد د اشــــت

ویــــژه

دانــستنی هـــا

جد ول کلمات متقاطع                                                 شماره  ۱5۶۷                                          جد ول سود وکو

حل جد ول   ۱5۶۶

آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

طب سوزنی در کاهش وزن موثر استمصرف قند بر بیماری آلزایمر تاثیر منفی دارد
 تحقیقات جدید نشان می دهد که مصرف بیش از 
حد قند ممکن است خطر ابتلا به آلزایمر را افزایش 
دهد. محققان دریافتند: کانال هایی در سلول های 
مغزی مختلف وجود دارند که در بیماری آلزایمر تغییر 
می کند. محققان می گویند: غیرفعال کردن این کانال ها 
در مدل موش از افزایش معمول سطح بتاآمیلوئید 
و تشکیل پلاک های آمیلوئید ناشی از قندخون بالا 
جلوگیری می کند. مشخص شده است که دیابت نوع۲ 

احتمال ابتلا به بیماری آلزایمر را افزایش می دهد. 
هنگامی که سطح قندخون بالا باشد، می تواند مغز را 
فعال تر کند و منجر به ترشح ماده ای به نام بتا آمیلوئید 
شود که با بیماری آلزایمر مرتبط است. محققان  پی 
برده اند که افزایش مصرف قند و افزایش سطح گلوکز 
خون به تنهایی می تواند باعث تجمع پلاک آمیلوئید 
در مغز شود که عاملی در خطر ابتلاء به این بیماری 

آلزایمر است.

 یک مطالعه نشان داد که طب سوزنی با استفاده از 
مهره های روی گوش ممکن است در کاهش وزن مؤثر 
باشد. محققان اطلاعات ۸1 شرکت کننده را جمع آوری 
کردند. آنها به دنبال مقایسه اثر کاهش وزن با زنانی 
بودند که تحت برنامه کاهش وزن مشابهی قرار گرفته 
بودند. شرکت کنندگان در برنامه کاهش وزن با استفاده 
از مهره های طلایی کوچک که زیر نوار چسب قرار داده 
شده بودند، تحریک طب سوزنی گوش را در شش ناحیه 

کلیدی گوش دریافت کردند. به آنها دستور داده شد 
که میزان غذای مصرفی خود را به نصف کاهش دهند. 
شرکت کنندگان مکمل های غذایی خاصی را برای 
اطمینان از عدم بروز کمبود دریافت کردند. محققان 
دریافتند که شرکت کنندگان به طور متوسط ۸.6 کیلوگرم 
کاهش وزن داشتند و دور کمرشان کاهش یافت. مردان 
نسبت به زنان بهبود بیشتری در نسبت توده عضلانی به 

چربی نشان دادند. 

کم آبی بدن، مسبب بسیاری از بیماری هاست
 طبق مطالعات متعدد، مصرف یک و نیم لیتر آب در طول 
روز نیاز بدن را آب تامین می کند. کارشناسان توضیح می دهند 
افرادی که مصرف آب خود را به بیش از یک و نیم لیتر افزایش 
می دهند، می توانند در سال 1۷ هزار و ۴۰۰ کیلوکالری بسوزانند 
و افزایش متابولیسم را در حد شگفت انگیزی تجربه کنند. 
کم آبی جدی بدن می تواند منجر به مشکلات گوارشی، کلیوی، 
خستگی، سردرد، مشکلات پوستی، و مشکلات مثانه شود. حتی 
ثابت شده که نوشیدن آب در اوایل صبح بسیار بهتر از قهوه و 
سایر نوشیدنی ها منجر به کنترل فشارخون می شود. آبمیوه های 
مختلف و نوشابه های سودا به هیچ وجه نمی توانند جایگزین آب 
آشامیدنی شوند. مصرف منظم آب علاوه بر افزایش متابولیسم، 
منجر به احساس سیری طولانی مدت خواهد شد. هنگامی که 
بدن کم آب است، بدن به دلایل متعددی چاقی و ابتلا به بسیاری 

از بیماری ها را تجربه می کند:
  آلرژی و آسم

هنگامی که بدن آب خود را از دست می دهد، راه های هوایی را 
برای ذخیره کردن آب محدود می کند و این دلیلی برای ابتلا به 
آسم و آلرژی است. همچنین ثابت شده که کم آبی بدن موجب 
می شود برخی گلبول های سفید اسید آمینه هیستیدین را به 
هیستامین تبدیل کنند که واکنش های آلرژیک را تحریک 
می کند. هنگامی که آب کافی به بدن می رسد، این گلبول ها 
تولید هیستامن خود را کاهش می دهند و نشانه های تنفسی 

از بین می روند.
 دیابت بزرگسالان

 دیابت بزرگسالان براثر کم شدن آب بدن به وجود می آید. 
بدن با کاهش ترشح انسولین، به کم شدن آب پاسخ می دهد. 
انسولین، اگر به میزان طبیعی ترشح شود، آب را به تمام 
سلول های بدن عرضه می کند و اندام های مهمی مانند مغز از 

کم آبی بدن رنج نمی برند.
 مشکلات مثانه و کلیه

هنگامی که بدن شما به مقادیر کافی آب دریافت نمی کند، 
سموم و زباله ها شروع به رشد می کنند و این روند التهاب، درد و 

عفونت کلیه ها و مثانه را به همراه دارد.
 آرتریت

 آرتریت روماتوئید یکی از عوارض کم شدن آب بدن است. این 
وضعیت موجب درد مفاصل می شود. علائم این بیماری تا حد 

زیادی با مصرف آب و تامین املاح بدن کاهش می یابد.
 گرسنگی کاذب

 اگر خیلی تشنه باشید، ممکن است بدن تان سیگنال های 
غلط به گیرنده های گرسنگی در مغز بفرستد. در بسیاری موارد، 
وقتی بدن کم آب می شود، تمایل فرد به مصرف غذاهای نمکی 
افزایش می یابد. پس باردیگر که احساس گرسنگی کردید، بد 
نیست یک لیوان آب بنوشید و ببینید آیا احساس گرسنگی تان 
برطرف می شود یا خیر. بسیاری از افراد در مواقعی که بدن شان 
کم آب شده است، به مصرف غذاهای شیرین تمایل پیدا 
می کنند. این مورد معمولا در صورتی اتفاق می افتد که بدن در 

تولید گلیکوژن مشکل داشته باشد.
 خشکی پوست

کم آبی بدن همچنین احتمال بروز اگزما، آکنه و پسوریازیس 
را افزایش می دهد. ترک و خشکی پوست لب نیز یکی دیگر از 

نشانه های کم آبی بدن است.
 مشکلات گوارشی

مقادیر کم آب و مواد معدنی قلیایی مانند منیزیم و کلسیم 
منجر به مشکلات هضم مانند گاستریت، زخم معده و ریفلاکس 
اسید می شود. کاهش متابولیسم بدن شما برای سوزاندن کالری 
به آب نیاز دارد. اگر حتی به طور خفیف دچار کم آبی شوید، 
ممکن است سوخت و ساز بدنتان کند شود. در یک مطالعه، افراد 
بزرگسالی که در یک روز، ۸ لیوان آب یا بیشتر نوشیده بودند 
نسبت به آنهایی که ۴ لیوان آب خورده بودند، کالری بیشتری 
سوزاندند. برای هیدراته ماندن، قبل از هر وعده غذایی یا میان 
وعده، یک لیوان آب یا یک نوشیدنی غیر شیرین دیگر بنوشید. 
همچنین در میان وعده بجای چوب شور یا چیپس از میوه ها و 
سبزیجات تازه استفاده کنید زیرا آنها به طور طبیعی حاوی آب 

هستند. 

نکتــــه 
بهبود حافظه با مصرف روزانه مولتی ویتامین 
 یک مطالعه جدید نشان می دهد که مصرف روزانه مولتی 
ویتامین می تواند ساعت شناختی پیری را بیش از سه سال 
به عقب بازگرداند. از دست دادن حافظه مرتبط با افزایش 
سن ممکن است حداقل در کوتاه مدت با مصرف روزانه مولتی 
ویتامین بهبود یابد. محققان دریافتند که یکسال مصرف 
مولتی ویتامین ها اثری مشابه با برگرداندن ساعت شناختی 
پیری به بیش از سه سال قبل دارد. محققان مشاهده کردند افراد 
مبتلا به بیماری های قلبی وعروقی که مو لتی ویتامین مصرف 
می کردند بیش ترین بهبود را در حافظه داشتند. هنوز مشخص 
نیست که کدام ویتامین های موجود در مولتی ویتامین ها به 
تقویت حافظه کمک کرده اند، که نیاز به تحقیقات بیشتر را 
نشان می دهد. برای این مطالعه، 3۵6۲ سالمند به طور تصادفی 
به دو گروه تقسیم شدند. گروه اول یک مولتی ویتامین روزانه به 
مدت سه سال مصرف کردند. گروه دوم دارونما مصرف کردند. 
هر سال، خاطرات شرکت کنندگان از طریق آزمون های عصبی 
روان شناختی آنلاین ارزیابی می شد. محققان در درجه اول 
به اندازه گیری قدرت حافظه دوره ای یا یادآوری فوری افراد 
علاقه مند بودند. پس از 1 سال مصرف مولتی ویتامین ها، 
شرکت کنندگان در مطالعه بهبود کمی را در حافظه تجربه 
کردند که در مقایسه با گروه کنترل معادل 3.1 سال به عقب 
برگشتن بود. نویسندگان این مطالعه دریافتند که مهم ترین 
بهبود حافظه در افراد مبتلا به بیماری های قلبی وعروقی رخ 
داد. دلیل این امر مشخص نیست. دکتر »جوآن منسون«، 
عضو تیم تحقیق از دانشگاه هاروارد، می گوید: »مولتی ویتامین 
روزانه ممکن است ایده خوبی باشد. یافته های ما نشان می دهد 
که مکمل های مولتی ویتامین به عنوان یک رویکرد ایمن، در 
دسترس و مقرون به صرفه برای محافظت از سلامت شناختی در 
سالمندان نویدبخش است.« وی خاطرنشان می کند: »مولتی 
ویتامین ها و سایر مکمل های غذایی نباید به عنوان جایگزینی 
برای یک رژیم غذایی سالم یا سبک زندگی سالم تلقی شوند، 

حتی اگر به عنوان یک رویکرد مکمل استفاده شوند.« 

 عمــود ی  افقــی

 اینفوگرافیک : آرمان ملی
ویتامین B به دلیل انواع مختلفی که دارد ممکن است برای مصرف عموم گیج کننده به نظر برسد با این حال هشت نوع ویتامین B وجود دارد که 
 B1، B2،  B3، B5، با گونه های متعدد خود که شامل B بعضی  از آنها بسیار معروف هستند و بعضی دیگر کمتر مورد توجه قرار گرفته اند. ویتامین

B6، B7، B9 و B12 می شود.

  کاهش شنوایی به ارتباط کانال ویتامین مفید برای سلامت پوســـــت
خارجی با پرده گوش یا استخوانچه های 
گوش مربوط است. درباره انواع کاهش 
شنوایی بهتر است نخست به تعریف 
بپردازیم.  )نرمال(  معمول  شنوایی 
شنوایی معمول از نظر ما بین محدود 
۰ تا ۲۵ دسیبل است یعنی اگر فرد در 
حد صفر بشنود شنوایی بهتر دارد و 
اگر از ۲۵ تا 3۰ دسیبل به بالا بشنود 
کاهش شنوایی به حساب می آید. کاهش 
شنوایی می تواند خفیف، متوسط یا 
عمیق باشد و آنچه در تشخیص مهم 
است نوع کاهش شنوایی است. منظور 
از نوع کاهش شنوایی این است که آیا 
کاهش شنوایی مربوط به ارتباط کانال 
خارجی به پرده گوش یا مربوط به 
استخوانچه های گوش است و کاهش 
شنوایی ها را می توانیم به سه دسته 
شنوایی انتقالی، حسی عصبی و مختلط 
تقسیم کنیم. کاهش شنوایی انتقالی 
در محدوده گوش میانی و استخوانچه 
گوش میانی است و در کودکان به علت 
سرماخوردگی و وضعیت شیپور استاش 
زیاد اتفاق می افتد که ممکن است با یک 
درمان دارویی برطرف شود. همچنین 
کاهش شنوایی که در بچه ها خیلی اتفاق 
می افتد همان کاهش شنوایی حسی 
عصبی است که به دلایل مختلف ایجاد 
می شود، اما با درمان دارویی بر طرف 
نمی شود و ممکن است برای این افراد 
سمعک تجویز شود. کاهش شنوایی 
مختلط ترکیبی از شنوایی انتقالی و 
حسی عصبی است. ممکن است فرد در 
زمان تولد کاهش شنوایی ژنتیکی داشته 
باشد، که شامل پارگی پرده یا عفونت 

گوش میانی است.

  چند دقیقه چرت زدن، می تواند به 
بهبود فعالیت مغز کمک کند. محققان 
می گویند چرت زدن می تواند برای حل 
مشکلات خلاقانه مفید باشد؛ حتی چند 
دقیقه چرت زدن می تواند به بهبود فعالیت 
مغز کمک کند. داشتن یک چرت کوتاه 
)در حالت ایده آل ۲۰ دقیقه و حداکثر 
3۰ دقیقه( و با فاصله  ۷ تا ۸ ساعت قبل 
از خواب شبانه، می تواند مزایای زیادی 
عملکرد  بهبود  باشد؛  داشته  به همراه 
مغز، تسکین استرس و بسیاری از فواید 
دیگری  عامل  هیچ  دیگر.  ارزشمند 
نمی تواند به اندازه  چرت زدن در ترمیم و 

بازیابی موثر باشد.

 پریسا رسولی فرد
 متخصص شنوایی شناسی

  »B3«

B3 یا همان نیاسین در صدها واکنش 
شیمیایی در بدن ما که به سوخت وساز و متابولیسم 

انرژی ربط دارند، دخالت دارد .نیاسین کلسترول »بد« 
)از جمله LDL و تری گلیسیرید( را در بدن کاهش می دهد، 

در حالی که میزان کلسترول »خوب« از جمله HDL را بالا می برد. 
نیاسین یک مولکول کلیدی است که به انواع عملکردهای بدن کمک 

می کند و به   ویژه برای پوست مفید است. دکتر شاد مروستی، متخصص 
پزشکی خانواده می گوید: نیاسین می تواند فشارخون را کاهش دهد، 

از سلول های پوست محافظت کند و به طور بالقوه به پیشگیری از 
دیابت نوع ۱ کمک کند همچنین دکتر مایا توسنی، پزشک متخصص 

پوست، می گوید: مصرف نیاسین به شکل نیاسینامید )یا 
نیکوتین آمید( یک گزینه درمانی ایمن، مفید و کم هزینه 

برای موارد پیش سرطانی و سرطان های پوست غیر 
ملانوم محسوب می شود. 

 B12
ویتامین B12 یا 

کوبالامین ویتامینی است که 
وجودش برای تشکیل گلبول های 
قرمزخون، DNA، انرژی، عملکرد 

مغز و سایر بافت های عصبی 
حیاتی است. 

منابع 
 B3 غنی از

نیاسین را می توان در بسیاری از غذاها 
یافت با این حال این ماده در برنج قهوه ای، 

سیب زمینی ها، مرغ و آجیل به ویژه بادام زمینی 
وجود دارد. متخصصان تغذیه می گویند: مصرف 

نیاسین به عنوان یک مکمل نیز به طور کلی 
بی خطر است، زیرا در داخل بدن تبدیل به 
یک ویتامین محلول در آب می شود. قبل 

از مصرف مکمل ها با پزشک خود 
حتما مشورت کنید.

  1- فیلمی با بــازی امین حیایــی- زینت کردن ۲- 
پوشاک وجامه- از شــاعران 3- نام ترکی- امانتداران- 
عادت وخصلت- کتاب  هنــدوان ۴- یک چهارم- حرف 
فاصله- گیــاه تاجریزی- در معرض اتهام ۵- حاشــیه 
کتاب- منزل- ســخن از خشــم- از افعــال ربطی 6- 
شبیه ومثل- ازاساطیریونان ۷-  آخرین عدد یک رقمی 
- چــرک بــدن- ســوره ۲۷ قرآن کریم- شــهری در 
آذربایجان شرقی ۸- حکم وفرمان- مرکز گیلان- دشت- 
شکستن ۹- چهره وصورت- آهک- امر به گفتن- حرف 
تردید 1۰- ازدحام- نوعــی حکومت 11- ابر نزدیک به 
زمین- تکیه دادن- اندازه- معشــوق 1۲- از فیلم های 
آلفردهیچکاک-  فریاد- رمق آخر- میوه ای خوشــمزه 
در تابســتان 13- ازجانوران زیباچشم- جهت وطرف- 
روزنامه معروف آلمان- صدای درد 1۴- عمل پرکردن 
پوســت جانوران- آسودگی وآســایش 1۵- کشوري 

آفریقایي- نالایق
 

   1- منجم- درجات ۲- گیاه کاسنی- گل چهارفصل 3- حرف همراهی- خواهرپدر- شن وریگ 
نرم- ازغذاهای ایرانی ۴- چین وچروک پوست- طلای قالبی- قبل از ثانیا- میزان عمر ۵- هریک 
از سلول های جنســی گیاهان- زادگاه ابراهیم)ع(- غصه- آقاومولا 6- خساست- نوعی ماهی یا 
عینک! ۷- سوره ۷۸ قرآن کریم- اشاره به دور- گیره ســر خانم ها- دیگروغیر ۸- خطاب بی ادبانه- 
پایتخت انگلیس- از القاب مبارک امام چهارم- خودم ۹- سردابه مردگان- بالاآمدن آب دریا- نت 
سوم موســیقی- امربه آمدن 1۰- صبرزرد- معادل فارسی پمپاژ 11- رفوزگی- جای جمع شدن 
آب- امربه نگفتن- حرف اول یونانی 1۲- نفس بلند- مدرسه قدیم- دعای زیرلب- فارسی امروزی 
13- خوشی وشادی-  نوعی زردآلوی وحشی- آزادورها- برگ برنده 1۴- معادل فارسی فولکلور- 

شیوایی 1۵- بداقبالی- مشتعل وشعله ور



 

  ادعای عجیب درباره فعالیت 
»مراکز همسریابی«

رئیس کمیسیون مشترک طرح جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده گفته: در یکی از مراکز همسریابی که زیر نظرم 
تشکیل شده بود، نزدیک به ۵۰۰ ازدواج صورت گرفت که 

تنها یکی از این ازدواج ها منجر به طلاق شد. 
امیرحسین بانکی پور فرد در گفت وگو با ایلنا بیان این 
مطلب که »در گذشته افراد و خانواده ها در محلات اکثرا 
یکدیگر را می شناختند و ارتباطات همسایگی پررنگ  تر بود و 
رفت و آمدهای دوستانه و خویشاوندی به شکل گسترده تری 
وجود داشت و همین موجب می شد مسیر همسریابی 
آسان تر و روان شود«، ادامه داده: در حال حاضر در شهرهای 
بزرگ، همسریابی سخت شده؛ به دلیل همین تحولات 
زندگی در شهرهای بزرگ، مراکز همسریابی که مورد اعتماد 
مردم و از سویی خانواده محور و مشاور محور باشند، به 
عنوان یک نیاز شناسایی شده و در قانون جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده، راه اندازی این مراکز را پیش بینی کردند 

تا فعالیت های آن ها رسما صورت بگیرد. 
این نماینده مجلس توضیح داده که »مجوزهای این مراکز 
همسریابی از سوی وزارت ورزش و جوانان صادر می شود و احراز 
آن را سازمان تبلیغات اسلامی برعهده دارد. تعدادی از این مراکز 
همسریابی مجوزهای خود را گرفته اند و برنامه اصلی این است 

که مورد اعتماد جامعه، مردم و خانواده ها واقع شوند.«
بانکی پور به ۵۰۰ ازدواج و یک طلاق در یکی از مراکز 
همسریابی که در اختیار او قرار داشته اشاره کرده و توضیح 
داده که »در این مراکز همسریابی، مشاوران دانشگاهی 
هم حضور دارند و به کلی استانداردهایی برای این مراکز 
تعیین شده است؛ خانواده محوری و مشاور محوری از جمله 
استانداردهای این مراکز است. خانواده محوری یعنی اقدامات 
در مراکز همسریابی به صورت فردی صورت نمی گیرد و 
اینطور نیست که صرفا دختر و پسر باهم آشنا شوند، بلکه به 
خانواده های یکدیگر معرفی می شوند و خانواده در این امر 
درگیر است. مورد دیگر، مشاورمحور بودن تمام مراحل در 

این کار است.«
او همچنین در مورد نظارت بر امتیازها و تشویق هایی که 
برخی دانشگاه ها در راستای اجرای این قانون برای اعضای  
علمی خود در نظر می گیرند، گفته: واقعیت این است که خیلی 
وقت ها برای اجرای مواردی که در قانون جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده آمده است، مجبور هستیم فشار وارد کنیم 
تا عمل به موارد مورد نظر صورت بگیرد. بنابراین اولین مشکل 
ما قبل از اینکه بخواهیم روی میزان این تشویقی ها در دانشگاه 
نظارت کنیم، این است که دستگاه ها برای اجرای طرح جوانی 

جمعیت و حمایت از خانواده مقاومت می کنند. 
بانکی پور افزوده: ما در قانون جوانی جمعیت و حمایت از 
خانواده ۴۰ حکم و تسهیلات مختلف برای مادران دانشجو، 
کارمند، خانه دار و ... به صورت جداگانه طراحی کرده ایم، ولی 
مشاهده می کنیم که دستگاه ها در مقابل عمل به این احکام 
مقاومت از خود نشان می دهند؛ چه برسد به اینکه احیانا 

بخواهند تسهیلات اضافه تری هم بدهند!
نماینده اصفهان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اینکه اگر یکی از اساتید به مناسبتی مربی نمونه شده باشد، 
می توانیم به او یک پایه علمی ترفیع بدهیم، عنوان کرده: این 
ترفیع فقط حقوق او را زیاد می کند ولی رتبه علمی جدیدی 
شامل حالش نخواهد شد. دانشگاه تشخیص می دهد ترفیع 
سالیانه به چه مناسبت هایی، به کدام استاد اعطا شود. 
این دست اقدامات بسیار خوب است و دانشگاه هایی که 
چنین تصمیماتی می گیرند مورد قدردانی قرار می گیرند 
و واقعا حق هم هست و مادرانی که هم کار علمی می کنند 
و هم فرزندآوری داشته اند باید ترفیع بگیرند به این دلیل 
استادان خانم بعد از فرزندآوری نمی توانند تدریس اضافه تر 
داشته باشند و باید از حجم حق التدریس هایشان نیز کم 
کنند. طبیعتا این کار باید جایی جبران شود و مادری که 
در فرزندآوری و حمایت از این قانون در کار علمی دچار 

سختی هایی شده، باید مورد حمایت قرار بگیرد. 

 مواد مخدر خطرناک
چرا مواد مخدر خطرناکی چون شیشه که جوان های ما 
را خیلی راحت به سمت نابودی می کشاند اینقدر در کشور 
فراوان شده و راحت در دسترس جوانان هاست. چرا پلیس 
مبارزه با مواد مخدر اقدام ویژه ای در این رابطه نمی کند. چرا 
جلوی تولید این مواد مخدر و آشپزخانه هایی که زده اند را 
نمی گیرند؟ از رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تقاضا داریم 

هر چه زودتر تدابیری در این مورد بیندیشند.
بیگی از تهران

بازنشستگی
وقتي فردي بعد از گذشت سال ها تلاش بازنشسته مي شود، 
قطعا وقت استراحت اوست و باید هنگام بازنشستگي به قدري 
تامین باشد تا پس از بازنشستگي مجبور به کار نشود. در حال 
حاضر برخی بازنشستگان ترجیح مي دهند به جاي استراحت، 
خود را مشغول کنند که هم سرگرمي برایشان باشد و هم 

بتوانند درآمدی برای زندگی و خانواده خود کسب کنند.
حقی از اصفهان

تک فرزندی
آنقدر مشکلات زندگی زیاد شده است که تک فرزندی در 
جامعه ما رایج شده است و یا اینکه اصلا زوجینی که اقدام 
به ازدواج می کنند قصد بچه دار شدن ندارند. سرمنشأ تمام 
اینها گرانی، بیکاری و مشکلات اقتصادی است. از مسئولان 
درخواست داریم که به این معضل بزرگ جامعه رسیدگی 

کنند.
شریف زاده از تهران

آرمان ملی: بازار بزرگ تهران در چهارراه گلوبندک )خیابان 
1۵خرداد( از جمله اماکن بسیار ناایمن در برابر خطر آتش سوزی 
و سایر بلایای طبیعی است. فرسودگی و عدم مقاوم سازی و البته 
مناسب سازی این مکان تاریخی دلیل اصلی عدم تاب آوری بازار 
بزرگ تهران در برابر مخاطراتی همچون آتش سوزی است. به 
تعویق انداختن رسیدگی به اماکن و ساختمان های ناایمن از جمله 
همین بازار بزرگ تهران، موید این نکته است که گرفتارشدن و به 
خطر افتادن اماکن عمومی نام برده نه تنها دیرو زود که سوخت و 

سوز هم دارد. 
روز سه شنبه 16خرداد، حوالی ساعت 1۰، حادثه آتش سوزی 
در بازار سید ولی به سامانه 1۲۵ گزارش شد و به گفته سخنگوی 
سازمان آتش نشانی »بی درنگ ماموران پنج ایستگاه با امکانات 
کامل به محل حادثه اعزام شدند« و معلوم شد که یک انبار چسب 
در خیابان خیام قبل از چهارراه گلوبندک کوچه امین )منطقه 1۲( 
دچار آتش سوزی شده و آتش نشان ها هم در محل وقوع حادثه 

مشغول مهار آتش شدند. 
اهالی تهران از فواصل نسبتا دورتر از حادثه هم متوجه این آتش 
سوزی شدند و آن را از روی دود و ابر سیاهی تشخیص دادند که 
به محدوده بازار منتهی می شد. سرهنگ علی اصغر شریفی، رئیس 
مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران درباره وسعت آتش سوزی 
گفت: با توجه به وقوع حریق در محدوده خیابان خیام و گستردگی 
آن، محدودیت ترافیکی از میدان محمدیه به سمت شمال و 

چهارراه گلوبندک به سمت جنوب اعمال شد. 
جلال ملکی، سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری تهران، اندکی بعد با بیان اینکه آتش کاملا شعله ور است، 
به خبرنگارانی که در محل حاضر بودند، گفت: سقف های این بازار، 
شیروانی و قدیمی است که آتش نشانان از چند طرف مشغول مهار 
این آتش سوزی گسترده هستند. او درباره میزان خدمت رسانی 
برای مهار آتش، ادامه داد که: »با توجه به وسعت آتش سوزی ابتدا 
ماموران پنج ایستگاه و اکنون ماموران هشت ایستگاه با استفاده 
از خودروهای پشتیبانی و تانکرهای آب شهرداری منطقه 1۲ در 
محل مشغول مهار آتش هستند.« او توضیح داد که »کانون اصلی 
آتش در یک ساختمان سه طبقه با چندین باب مغازه و انبار به 
وسعت بیش از یکهزار متر است که در واقع محل نگهداری و تولید 
چسب است.« در خصوص مصدومان حادثه هم تا آخرین اخبار 
و اطلاعاتی که منتشر شد، محمداسماعیل توکلی، سرپرست 
اورژانس استان تهران از اعزام یک آمبولانس و یک موتورلانس 
به محل این آتش سوزی خبر داد و با بیان اینکه »آتش سوزی در 
بازار بزرگ تهران، پاچنار، کوچه سید ولی، پاساژ موسوی در طبقه 
منفی یک رخ داده« احتمال داد که دو نفر در این حادثه مصدوم 

شده باشند. 
بازار سید ولی در محله بازار تهران و در خیابان سیدولی واقع 
شده است و این مجتمع یکی از 1۲1 بازار و مرکز خرید در بازار 

بزرگ پایتخت است که به تولید و فروش کفش اختصاص دارد. 

   هشدار یک مقام مسئول درباره بازار تهران
اما روز گذشته، مسئولین هم با نامه هایی که نوشتند. معاون 
نظارت و بازرسی امور سیاسی و قضائی سازمان بازرسی کل کشور 
در نامه ای به مسئولان ذی ربط خواستار تسریع در ایمن سازی 

و رفع خطر از بازار تهران شد و ۲ پیشنهاد برای رفع خطر از 
قدیمی ترین مرکز داد و ستد در پایتخت مطرح کرد. به گزارش 
سازمان بازرسی کل کشور، محمدمهدی بلندیان با توجه به 
وضعیت بازار تهران از منظر فرسودگی و پایین بودن ایمنی 
ساختمان ها همچنین مالکیت های متعدد املاک آنکه شامل 
اشخاص حقیقی و حقوقی و نهادها است؛ در نامه ای به مسئولان 

ذی ربط خواستار تسریع در ایمن سازی این بازار شد. 
معاون نظارت و بازرسی امور سیاسی و قضائی در همین زمینه 
به گزارش این سازمان در خرداد سال گذشته خطاب به وزیر 
کشور و استاندار تهران، مبنی بر وجود معضلات و مشکلاتی مانند 
معابر و گذرگاه های کم عرض، وجود املاک متروکه و مخروبه، 
عدم دسترسی نیروهای عملیاتی آتش نشانی در مواقع حریق، 
غیراستاندارد بودن زیرساخت های بازار تهران مانند شبکه های 
جمع آوری فاضلاب و آب های سطحی، توزیع برق، گازرسانی، 
مشکلات گره های ترافیکی منطقه و حومه بازار همچنین مکاتبه 
در شهریور سال گذشته با وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی مبنی بر وجود ناهماهنگی بین وزارتخانه مزبور و 
شهرداری منطقه 1۲ در زمینه اعمال ضوابط میراث فرهنگی در 
نقشه های اجرایی ساختمان های در شرف صدور پروانه اشاره 

کرد. 
بلندیان تاکید کرد: نظر به اینکه مسائل و مشکلات بازار 
تهران فرادستگاهی است و تعدادی از وزارتخانه ها و دستگاه های 
اجرایی کشور از جمله وزارتخانه های نیرو، نفت، تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، راه و شهرسازی، میراث فرهنگی و گردشگری و 
صنایع دستی، شهرداری تهران و سازمان اوقاف و امور خیریه از 
لحاظ اجرایی و مدیریتی در بازار تهران اعمال وظیفه می کنند، 
به منظور ایجاد عزم جدی، برنامه ریزی صحیح و اجرای 
برنامه های کارشناسی و عملیاتی، وزارت کشور به عنوان متولی 
نقش راهبری و هماهنگی بین دستگاه های دیگر را بر عهده 
داشته باشد و با توجه به اینکه هرگونه اقدام اجرایی نیازمند 
صرف هزینه مالی است، ضرورت دارد تأمین اعتبار مناسب با 
حجم فعالیت های اجرایی در راستای ایمن سازی و رفع خطر از 

بازار تهران در اولویت قرار گیرد. 
معاون نظارت و بازرسی امور سیاسی و قضائی سازمان بازرسی 
به مسئولان مربوطه تأکید کرد که در صورت عدم اقدام مقتضی 
بنابر قانون با خاطیان و مسئولانی که مرتکب ترک فعل شوند، 

برخورد خواهد شد. 

   کسبه و مردم مطالبه کنند
اما آتش گرفتن بازار تهران محدود به همین بازار سیدولی 
نمی شود. پیش از این تیمچه ها و بازارها و بازارچه های دیگری 
هم در آتش سوخته اند اما همان طور که گفته شد اقدام موثری 
انجام نگرفته. تیمچه حاجب الدوله یکی از آن هاست. کسبه و مردم 
محل می گویند که شبکه برق بازار ایرادات فراوانی دارد طوری که 
علت بسیاری از حریق ها، اتصال برق بوده چراکه اداره برق اتصال 
تا پشت سراها، پاساژها و غیره را انجام می دهد و اتصالات داخل 
سراها، پاساژها و... برعهده مالکین است و متاسفانه شاهدیم 
که انشعابات غیرمجاز متعدد در بازار وجود دارد و این انشعابات 

غیرمجاز و بعضا غیراصولی منشا بسیاری از حریق هاست. 

برخی کارشناسان هم معتقدند که حلقه مفقوده ایمن سازی 
بازار، حساسیت و مطالبه عمومی است؛ چراکه اگر حادثه ای رخ 
دهد، جان و مال تعداد زیادی از شهروندان در معرض خطر قرار 
می گیرد اما حساسیت عمومی در جامعه ما زمانی شکل می گیرد 
که حادثه ای رخ دهد و معمولا اعتقادی به علاج واقعه پیش از 

حادثه نداریم .
پیشتر، علی محمد سعادتی، کارشناس شهری،  در گفت وگویی 
رسانه ای به این نکته اشاره کرده بود که »هرچند که ویژگی های 
تاریخی و معماری ارزنده بازار بر کسی پوشیده نیست، اما 
سیاست گذار در این حوزه که وزارت میراث فرهنگی است، باید 
چارچوب میراثی در بازار را تعیین کند و لازم است به طور شفاف 
به همه اعلام کند چه بخش هایی از بازار با چه سیاست و روشی 
حفظ شود و در چه بخش هایی از بازار، مرمت و احیا با استفاده 
از روش های معماری سنتی انجام شود و در چه بخش هایی نیز 
می توان اجازه تخریب و نوسازی داد؛ اما متاسفانه در حال حاضر 
جای این سیاستگذاری در بازار خالی است و تا امروز ضابطه، روش، 
شیوه نامه و یا حتی دستورالعملی که به ما بگوید در بازار چگونه 
عمل کنیم وجود ندارد؛ لذا ناچاریم برای هر پرونده ای که از سوی 
مالکان به شهرداری ارسال می شود از سازمان میراث فرهنگی 

استعلام بگیریم. 
اخیرا و حدود دو ماه پیش از این آتش سوزی هم جلال ملکی، 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران، ایمنی 
بازار را یکی از دغدغه های جدی سازمان آتش نشانی دانسته بود. 

او از اصلی ترین مشکلات بازار تهران را تغییر کاربری اعلام کرده 
و توضیح داده بود که »بازار تهران در چند دهه گذشته بیشتر 
مسکونی بوده؛ ولی اکنون بخش زیادی از آنجا، تغییر کاربری داده 
و اکنون به انبار، مغازه و کارگاه تبدیل شده است. از سویی دیگر، 
معابر بازار بسیار قدیمی هستند. در واقع این معابر زمانی طراحی 
شده اند که مردم با درشکه از آنجا گذر می کردند؛ ولی الان در 
همان مسیر، نیسان و ماشین های سنگین عبور می کنند. همچنین 
محدود بودن مسیرها مزید بر علت پر خطر بودن محدوده بازار 
شده است. جلوی هر مغازه ای در بازار، تا یک متر، یا بساط چیده 
شده است یا چرخی ها، مردم، ماشین و... عبور می کنند. این موارد 
باعث می شوند که اگر اتفاق ناگواری رخ دهد، دسترسی به محل 

حادثه سخت شود. 
ملکی سقف های شیروانی را یکی دیگر از مشکلات بسیار 
بزرگ این محدوده دانسته بود با این توضیح که »اتاق های زیر این 
سقف های شیروانی که عمدتا زنگ زده و آسیب دیده هستند نیز 

محل بسیار خطرناکی از لحاظ ایمنی آتش نشانی است.«
او با اشاره به اینکه بخش زیادی از حوادث آتش نشانی در بازار 
پایه برقی دارند، گفته بود: یک کارگروه ایمنی بازار تشکیل شده 
است که اتحادیه ها، صنوف، شهرداری منطقه 1۲، نمایندگان آتش 
نشانی و اداره برق در آن عضو هستند. در این کارگروه مشکلات 
مطرح شده است و در چند سال گذشته، بخش زیادی از ایرادات 
برقی از جمله تعویض برخی کنتورهای برق یا رسیدگی به شبکه 
برقی توسط اداره برق مرتفع شده؛ ولی اکنون مشکل اصلی در 
جای دیگری است. مسئولیت اداره برق تا پشت کنتور است ولی 
از کنتور به بعد که وارد واحد تجاری یا مسکونی می شود، بر عهده 

مالک است. ادارات گاز و آب هم همین قانون را دارند. 
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روی خط آرمان ملی

 تعطیلات هفتگی در ایران 
2 روز می شود

نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس گفته 
کلیات لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته به دو 
روز در کمیسیون اجتماعی به تصویب رسیده. 
هرچند که قرار شده در جلسه آتی کمیسیون 
اجتماعی در خصوص اینکه پنجشنبه  یا شنبه 
تعطیل باشد، تصمیم گیری شود.  ولی اسماعیلی 
در خصوص ساعت کاری کارمندان در صورت 
افزایش تعطیلات آخر هفته، توضیح داده: طبق 
لایحه دولت ساعت کار اداری در طول هفته یک 
ساعت و نیم کم می شود و پیشنهادهایی در 
کمیسیون اجتماعی برای کاهش ساعت کاری 
در هفته به ۴۰ ساعت وجود دارد که هنوز بررسی 
نشده است.  در حال حاضر ساعت کاری در طول 
هفته ۴۴ ساعت است که دولت در لایحه افزایش 
تعطیلات آخر هفته آورده که ساعت کاری در 

طول هفته به ۴۲ ساعت و نیم کاهش یابد. 

برخی پزشکان دلارفروشی 
می کنند

رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران 
با اشاره به وضعیت نامناسب برخی پزشکان، 
گفت: تعدادی از پزشکان شغل طبابت را رها 
کرده و به مشاغل دیگر روی آورده اند؛ حتی 
برخی از آنان به مسافرکشی یا دلارفروشی رو 
آورده اند.  ایرج خسرونیا، رئیس جامعه پزشکان 
متخصص داخلی ایران در آستانه سی و سومین 
کنگره سالیانه جامعه پزشکان متخصص داخلی، 
افزود: پزشکان هم مانند سایر صنوف باید زندگی 
کنند و وقتی درآمد های پزشک با هزینه های 
زندگی همخوانی نداشته باشد، مجبورند به 
شغل دوم رو بیاورند.   او گفت: مشکلات معیشتی 
و درآمد اندک پزشکان، مهاجرت آنان را افزایش 
داده است. تعداد زیادی از پزشکان و متخصصان 
نیز طبابت را ر ها کرده و به مشاغل دیگر رو 
آورده اند. وضعیت پزشکان جوان وخیم تر است 
و اغلب آنان امکان ازدواج و تأمین مسکن ندارند.  
خسرونیا افزود: بسیاری از پزشکان حتی پزشکان 
متخصص و فوق تخصص به علت مشکلات مالی 
از کشور مهاجرت کرده اند. در سه سال گذشته 
حدود 1۰ تا 1۲ هزار پزشک از کشور مهاجرت 
کرده اند.  به گفته او: این مشکلات باعث شده با 
اینکه در سال های اخیر تعداد زیادی دانشجوی 
پزشکی در کشور تربیت و فارغ التحصیل شده اند 
و ظرفیت رشته های پزشکی بیش از حد معمول 
شده است اما باز هم در اکثر مناطق کشور با 
کمبود پزشک مواجه هستیم. اگر مسئولان هر 
چه زودتر برای رفع این مشکلات اقدام نکنند، 
آینده پزشکی کشور و سلامت مردم با مخاطرات 

بسیار جدی مواجه می شود. 

وزیر آموزش و پرورش: مجلس 
ما بسیار عمیق است

رضامراد صحرایی درباره برگزاری جلسه  رأی  
اعتمادش در مجلس شورای اسلامی گفت: در 
فرآیند رای اعتماد بنده در مجلس ۲ نکته حائز 
اهمیت بود؛ مجلس ابتدا از من گلایه کرد که 
چرا پیش از معرفی به مجلس نمی آمدم؟ بنده 
هم عرض کردم هر کاری طبق آدابش است، 
زمانی که سرپرست هستم باید وزارتخانه را اداره 
کنم و زمانی که گزینه وزارتخانه شدم، باید برای 
کسب رای اعتماد به مجلس بیایم.  وزیر آموزش و 
پرورش ادامه داد: نکته دوم این است که به عنوان 
یک تحصیل کرده، کسی که خیلی از مدارج و 
رتبه های دانشگاهی را طی کرده است و در بیش 
از ۲۰ کشور تدریس کرده، باید بگویم مجلس 
ما بسیار عمیق است. این باعث افتخار برای 
من بود که آموزش و پرورش مسئله ذهن همه 
نمایندگان است، ان شاا... نمایندگان این مسئله 

را در زمین هم اجرایی کنند. 

انتقاد سلاجقه از نحوه دستگیری 
2 مدیر سازمان

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره 
به دستگیری ۲ مدیر سازمان محیط زیست 
در ماه های گذشته گفت: نحوه دستگیری این 
دو مدیر درست نبود و متاسفانه حرمت افراد 
حفظ نشد؛ کسانی که دستگیر شده بودند، در 
حال حاضر آزاد و در شغل خود مشغول هستند.  
علی سلاجقه، در نشست خبری به مناسبت 
هفته محیط زیست درباره تنش های آبی تالاب 
هامون هم گفت: هیات حاکمه افغانستان به 
مسئله حسن همجواری بی توجه است که این 
مورد ناشی از دخالت دولت های دیگر است اما 
خوشبختانه خودشان هم به این نتیجه رسید ه اند 
که مشکل باید از طریق مذاکرات حل شود. ما 
به هیچ وجه از حقابه مردم مان نمی گذریم و از 
تمام ظرفیت ها برای پیگیری حق مردم شریف 
سیستان استفاده می کنیم.  او درباره اقدام قوه 
قضائیه در برخورد با مدیران متخلف در زمینه 
اجرای قانون هوای پاک گفت: هر جا قصوری 
باشد باید برخورد شود و در این زمینه با قوه قضائیه 
همکاری خوبی داریم. آلودگی هوا یک مسئله 
چندوجهی است که پیش از همه وزارت کشور، 
نیرو، صمت و جهاد کشاورزی باید اقدامات لازم 
را انجام دهند، سازمان هم به عنوان ناظر وظایف 
خود را انجام داده است که گزارش ها را به طور 
مداوم برای دستگاه های مربوطه ارسال می کند.  
سلاجقه درباره قرق های اختصاصی تصریح کرد: 
در بحث قرق های اختصاصی چندین درخواست 
را داشته ایم. ما بر نقش مردم در محیط زیست 
تاکید داریم اما همزمان نقش نظارتی خود را نیز 

به بهترین شکل انجام خواهیم داد .

گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس از 
سلامت مدارس

۹۱ هزار 
مدرسه 
پایگاه 
تغذیه سالم 
ندارند

مجلس  پژوهش های  مرکز  ملی:  آرمان 
گزارشی از وضعیت سلامت در مدارس کشور 
ارائه داده است که در مقدمه آن آمده  آمارهای 
موجود نشان می دهد که به رغم تلاش ها و 
موفقیت های سال های اخیر در حوزه بهداشت 
مدارس هنوز تعدادی از مدارس در کشور فاقد 
امکانات و تسهیلات بهداشتی بوده و فضاهای 
آموزشی از استانداردهای لازم برخوردار 
نیستند. این در حالی است که همچنان شیوع 
برخی بیماری های واگیر و غیرواگیر، اختلالات 
رفتاری و... سلامت دانش آموزان را تهدید 
کرده و زمینه بروز مشکلات مرتبط با فراگیری 
و یا افت تحصیلی آنان را فراهم می کند؛ لذا 
شناخت به موقع و رفع مشکلات دانش آموزان 
اقدام مؤثری در بهبود سلامت و پیشرفت 

تحصیلی آنان خواهد بود. 
براساس آمارهای ارائه شده در گزارش 
وزارت آموزش و پرورش، از مجموع ۱۰۶ هزار 
و ۴۹۱ مدرسه دولتی در کل کشور، ۹۱ هزار و 
2۹2 مدرسه فاقد پایگاه تغذیه سالم هستند. 
براساس آمارهای مندرج در گزارش دفتر 
سلامت و تندرستی وزارت آموزش و پرورش 
در دی ماه سال ۱۴۰۱ به مرکز پژوهش های 
مجلس، از مجموع ۱۰۶.۴۹۱ مدرسه دولتی 
موجود در کشور ۱۱ درصد فاقد آب آشامیدنی 

لوله کشی شهری یا روستایی، ۸.۴ درصد 
فاقد توالت، ۱۷.۹۴ درصد فاقد دستشویی/ 
روشویی، 2۸.۸۶ درصد فاقد لوله کشی صابون 
مایع، ۸۳.۶۹ درصد فاقد اتاق بهداشت مجهز 
شده هستند. در این گزارش، موارد دیگر 
نظیر آمار چاقی و لاغری دانش آموزان هم 
ارائه شده و آمده: با توجه به اهمیت برنامه 
ارتقای سلامت دانش آموزان و ضرورت تأمین 
منابع انسانی مالی و شرایط فیزیکی مدارس 
و...، اما تخصیص نامناسب اعتبارات به این 
برنامه در قوانین بودجه سنواتی می تواند 
یکی از مؤثرترین عوامل در عدم اجرای 
مناسب برنامه مذکور و تحقق اهداف آن باشد. 
براساس گزارش وزارت آموزش و پرورش 
)اداره سلامت و تندرستی( در سال ۱۴۰۱ 
سرانه مطلوب سلامت برای هر دانش آموز 
۱۶۰ هزار تومان در یک سال بوده در حالی که 
براساس اعتبارات موجود حدود ۷۶۰۰ تومان 
در نظر گرفته می شود. این در شرایطی است 
که شاخص های سلامت دانش آموزان نیازمند 
ارزیابی مستمر در جهت پیشگیری از بروز 
بیماری هاست. بر این اساس ضرورت دارد 
برنامه ارتقای سلامت دانش آموزان با در نظر 
داشتن زیرساخت ها و منابع لازم در اولویت 
وزارتخانه های بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی و آموزش و پرورش قرار گیرد. 
در ادامه چالش هایی در خصوص ارائه 
خدمات سلامت در مدارس ایران هم برشماری 

شده که به شرح زیر است: 
الف( نامناسب بودن زیرساخت های فیزیکی، 

امکانات و تجهیزات بهداشتی مدارس
ب( کمبود نیروی متخصص سلامت مدارس

ج( نداشتن ساعت رسمی درس بهداشت در 
برنامه های درسی دوره ابتدایی و متوسطه اول

د( عدم تخصیص اعتبارات حوزه بهداشت 
مدارس

و در نهایت اینکه با توجه به موارد اشاره 
شده در گزارش، موارد زیر پیشنهاد شده که 
برنامه ریزی به منظور تأمین زیرساخت های 
فیزیکی تجهیزات بهداشتی انجام گرفته و 
همچنین تعداد کافی مراقب سلامت و پیش 
بینی اعتبارات لازم بدین منظور در قوانین 

بودجه سنواتی در نظر گرفته شود. 
شورای عالی آموزش و پرورش مکلف شود 
با همکاری وزارت بهداشت نسبت به تدوین 
»سند سلامت دانش آموزی« با در نظر داشتن 
شاخص های مطلوب سلامت دانش آموزان اقدام 
کرده و سالیانه گزارشی از رصد شاخص های 
مذکور و چالش های عدم تحقق به کمیسیون 

بهداشت و درمان مجلس ارائه کند. 

 فرسودگی و عدم مقاوم سازی و البته مناسب سازی بازار بزرگ تهران دلیل اصلی عدم تاب آوری
 این مکان تاریخی و اقتصادی اصیل و مهم است

هم دیر و زود دارد، هم سوخت و سوز
   روز گذشته بازار سیدولی در محله گلوبندک تهران دچار حریق شد
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کشف تریاک از بار گندم 
جانشین پلیس مبارزه با مواد مخدر پایتخت گفت: ماموران پلیس 
مبارزه با موادمخدر 1۸۰ کیلو تریاک در بازرسی از بار گندم یک 
دستگاه کامیون کشف کردند. سرهنگ حسین باباپور بیان داشت: 
ماموران عملیات ویژه پلیس مبارزه با موادمخدر تهران با یکسری 
کار گسترده اطلاعاتی به سرنخ هایی از بارگیری محموله موادمخدر 
و انتقال آن به شهر تهران دست یافته و رسیدگی به موضوع را به 
صورت ویژه در دستور کار خود قرار دادند. این مقام انتظامی افزود: 
در تحقیقات فنی مشخص شد یک سوداگر مرگ که به صورت عمده 
در قاچاق موادمخدر فعالیت دارد با همکاری همدستش با یکدستگاه 
کامیون باری مقادیر قابل توجهی موادمخدر را در بار گندم جاساز و در 
حال انتقال به شهر تهران است. جانشین پلیس مبارزه با مواد مخدر 
تهران تصریح کرد: محورهای مواصلاتی به شهر تهران تحت کنترل 
در آمد و با تلاش ماموران در نهایت خودروی متهم در محورهای 
مواصلاتی به جنوب شهر تهران مشاهده و متوقف شد. سرهنگ 
باباپور گفت: در این عملیات هر ۲ متهم دستگیر و در بازرسی از 
خودروی آنها 1۸۰ کیلوگرم موادمخدر از نوع تریاک کشف شد. این 
مقام انتظامی خاطرنشان کرد: هر ۲ متهم برای سیر مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی شدند.

انهدام باند سارقان مسلح تلفن همراه 
فرمانده انتظامی استان سیستان وبلوچستان از زمینگیر شدن 
باند سارق مسلح تلفن همراه و دستگیری ۴ سارق مسلح و کشف 
۲۰ فقره سرقت در زاهدان خبر داد. سردار دوستعلی جلیلیان  
بیان داشت: ماموران پلیس آگاهی استان در راستای ارتقاء امنیت 
اجتماعی و افزایش سطح رضایت مندی شهروندان و در اجرای 
طرح مقابله ای با جرائم مهم به خصوص سرقت و در پی وقوع چند 
فقره سرقت مسلحانه گوشی تلفن همراه در سطح شهر زاهدان 
شناسایی و دستگیری سارقان را در دستور کار خود قرار دادند. 
وی گفت: تیم های عملیاتی پلیس آگاهی با طراحی و اجرای ساز 
و کارهای ویژه و انجام اقدامات اطلاعاتی موفق به شناسایی باند 
سارقان مسلح سابقه دار و حرفه ای که در سطح شهر زاهدان اقدام 
به سرقت مسلحانه گوشی تلفن همراه می کردند شدند و آنها را 
تحت تعقیب قرار دادند. سردار جلیلیان تصریح کرد: کارآگاهان 
شعبه مبارزه با سرقت پلیس آگاهی استان پس از ساعت ها تحت 
نظر قرار دادن متهمان در فرصتی مناسب موفق شدند باند ۴ 
نفره سارقان مسلح سابقه دار را ضمن هماهنگی با مرجع قضائی 
طی عملیاتی ضربتی در مخفیگاهشان دستگیر کنند. این مقام 
ارشد انتظامی با اشاره به اینکه در بازرسی از مخفیگاه سارقان، 
دو قبضه سلاح کلت کمری، به همراه خشاب و مقداری فشنگ 
جنگی کشف شد، تصریح کرد: متهمان در بازجویی پلیس 
به ۲۰ فقره سرقت مسلحانه گوشی تلفن   همراه از شهروندان 
در سطح شهر زاهدان اعتراف کردند. فرمانده انتظامی استان 
سیستان وبلوچستان در پایان ضمن تقدیر از همراهی و حمایت 
شهروندان از طرح و برنامه های کنترلی پلیس، از عموم مردم 
خواست: در صورت مشاهده یا اطلاع از فعالیت مشکوک افراد، 

بلافاصله مراتب را به مرکز فوریت های پلیسی 11۰ اعلام کنید.

توقیف باتری های قاچاق 
فرمانده انتظامی استان لرستان از توقیف یکدستگاه کامیون 
حامل یک هزار و 3۸۸ عدد باتری قاچاق به ارزش 3۵ میلیارد 
ریال در الیگودرز خبر داد. سردار یحیی الهی اظهارداشت: 
ماموران در اجرای طرح مبارزه با کالای قاچاق حین کنترل 
محورهای مواصلاتی این شهرستان به یکدستگاه کامیون 
حامل بار مشکوک و آن  را متوقف کردند. وی افزود: در بازرسی از 
این خودرو یک هزار و3۸۸ عدد باتری قاچاق فاقد مجوز خودرو 
کشف شد. فرمانده استان لرستان با بیان اینکه کارشناسان 
ارزش محموله کشف شده را 3۵ میلیارد ریال برآورد کردند، 
گفت: در این رابطه یک نفر دستگیر و تحویل مراجع قضائی شد.

کــوتــاه

توزیع چک پول های جعلی 
از  هرمزگان  استان  انتظامی  فرمانده 
شناسایی و دستگیری عاملان توزیع چک 
پول های جعلی و کشف 3۰۰ قطعه چک 
پول جعلی در شهرستان قشم خبر داد. 
سردار علی اکبر جاویدان گفت: ماموران 
11 جانبازان قشم در  انتظامی کلانتری 
ئه پول جعلی و  را پی خبر واصله مبنی بر ا
اقدام به کلاهبرداری توسط افرادی ناشناس 
درمجتمع های تجاری، موضوع را به صورت 
ویژه در دستور کار قرار دادند. وی افزود: 
ماموران با تلاش همه جانبه و گشت زنی های 
پنهان هدفمند در سطح بازار یکی از عاملان 
شناسایی  را  جعلی  اسکناس های  توزیع 
کردند. این مقام انتظامی استان اظهارداشت: 
ماموران با همکاری متهم ضمن شناسایی 
مخفیگاه متهمان با هماهنگی مقام قضائی 
به محل اعزام و دریک عملیات ضربتی ضمن 
دستگیری دو متهم دیگر در بازرسی از 
مخفیگاه آنان 3۰۰ قطعه اسکناس جعلی 1۰۰ 
درهمی مجموعا ۴ میلیارد و 3۵۰ میلیون 
ریال چک پول جعلی کشف کردند. فرمانده 
انتظامی استان هرمزگان با بیان اینکه در 
این رابطه 3 متهم دستگیر و با تشکیل پرونده 
جهت سیر مراحل قانونی به دستگاه قضائی 
معرفی شدند، خاطرنشان کرد: تحقیقات لازم 
برای شناسایی ودستگیری دیگر متهمان 

احتمالی ادامه دارد.

واژگونی اتوبوس با 3 کشته 
رئیس پلیس راه استان قزوین گفت: 
حادثه واژگونی اتوبوس اسکانیا در ورودی 
شهر قزوین 3 کشته و 16مصدوم برجای 
ذاکری منش  فرهاد  سرهنگ  گذاشت. 
اظهارداشت: درپی اعلام مرکز فوریت های 
پلیسی 11۰ مبنی بر واژگونی یکدستگاه 
اتوبوس مسافربری در لاین شمالی اتوبان 
قزوین- کرج در ورودی شهر قزوین، بلافاصله 
عوامل امدادی و پلیس راه به محل اعزام 
شدند. وی افزود: پس از حضور ماموران و 
در بررسی محل مشخص شد یکدستگاه 
اتوبوس مسافربری که از استان تهران عازم 
استان زنجان بوده به دلیل نامعلومی واژگون 
شده است. رئیس پلیس راه استان ادامه داد: 
متاسفانه این حادثه 3 کشته و 16زخمی 
برجای گذاشت که مجروحان توسط عوامل 
امدادی به مراکز درمانی منتقل شده و اجساد 
متوفیان نیز تحویل عوامل بهشت فاطمه شد. 
سرهنگ ذاکری منش در پایان با اشاره به 
اینکه علت بروز این حادثه توسط کارشناسان 
پلیس راه در دست بررسی است، خاطرنشان 
کرد: با توجه به بارش نزولات آسمانی و 
طولانی تر شدن مسیر توقف وسایل نقلیه، 
رانندگان باید ضمن رعایت فاصله طولی و 
مطمئن با سعه صدر بیشتری رانندگی کرده 

و از هر گونه عجله اجتناب کنند.

برخورد پراید با تیربرق 
فرمانده انتظامی شهرستان خلیل آباد از 
برخورد یکدستگاه خودرو سواری پراید با 
تیربرق با یک کشته و 6 مصدوم خبر داد. 
سرهنگ مهدی حسن زاده بیان داشت: در پی 
اعلام مرکز فوریت های پلیسی 11۰ مبنی بر 
یک مورد حادثه رانندگی در یکی از روستاهای 
شهرستان خلیل آباد، بلافاصله گشت تصادفات 
به همراه نیروهای امدادی به محل اعزام شدند. 
وی افزود: با حضور مأموران در محل و در 
بررسی های اولیه مشخص شد، یکدستگاه 
خودرو سواری پراید به دلایل نامعلومی با تیر 
برق برخورد که متاسفانه در این حادثه یک 
تن کشته و 6 تن دیگر نیز مصدوم که توسط 
نیروهای امدادی به مراکز درمانی منتقل 
شدند. فرمانده انتظامی شهرستان خلیل آباد 
به رانندگان وسایل نقلیه توصیه کرد که با 
رعایت قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی 
به حقوق خود و دیگران احترام بگذارند و از 
مواردی که موجب غفلت و حواس پرتی در 

رانندگی می شود پرهیز کنند.

سرپرست پلیس فتا استان قم از دستگیری فردی خبر داد که 
در فضای مجازی با وعده خواستگاری و ازدواج از دختران جوان 
اخاذی می کرد. سرهنگ مهدی فرازپور، گفت: دختر جوانی با 
در دست داشتن شکایتی به پلیس فتا مراجعه کرد و مدعی شد 
که در فضای مجازی با شخصی ناشناس آشنا شده بود که بعد 
از چند ماه چت کردن وارد رابطه صمیمی تری شده بودند. وی 
افزود: اخاذ اینترنتی در شبکه های اجتماعی با چرب زبانی و 
جلب اعتماد دختران با وعده ازدواج، به عکس های خصوصی 
دست پیدا می کرد و با تهدید به اینکه تصاویر خصوصی را به 
مخاطب های او ارسال می کند شروع به اخاذی برای رسیدن 
به اهداف شوم خود می کرد. این مقام انتظامی بیان داشت: 
موضوع بلافاصله پس از اخذ اظهارات و بررسی مستندات 
شاکی، برای پیگیری در دستور کار پلیس فتا قرار گرفت؛ 
در بررسی های اولیه مشخص شد متهم با فریب دختران 
در فضای مجازی با وعده خواستگاری و ازدواج اعتماد افراد 
را جلب می کرد سپس با تهدید به انتشار این تصاویر، قصد 
اخاذی از آنها را داشت. سرهنگ فرازپور ادامه داد: با اقدامات 
فنی و تخصصی کارشناسان پلیس فتا، عامل اخاذی در تهران 
شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی دستگیر شد. این متهم با 
مشاهده مستندات موجود، به اقدام مجرمانه اش اعتراف کرد 
و در نهایت پرونده برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی 
تحویل داده شد. سرپرست پلیس فتا استان قم ضمن تاکید بر 
اینکه اینگونه افراد شیاد در فضای مجازی کم نیستند، گفت: 

کاربران در فضای مجازی به افراد ناشناس اعتماد نکنند و مراقب 
اطلاعات خصوصی خود باشند و هیچ وقت تصاویر خصوصی 
را روی اینترنت و شبکه های اجتماعی بارگزاری نکنند. وی 
بیان داشت: کارشناسان پلیس فتا از طریق وب سایت پلیس 

فتا به آدرس اینترنتی www.cyberpolice.ir  و یا مرکز 
پاسخگویی به فوریت های سایبری به شماره تماس ۰۹63۸۰ به 
صورت شبانه روزی در جهت رفع مشکلات پاسخگوی سوالات 

شهروندان هستند.

 وعده خواستگاری و ازدواج
دام اخاذان اینترنتی

نکـــــته
چطور در دام کلاهبرداران گرفتار نشویم؟  

رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرائم سایبری پلیس 
فتا در خصوص کلاهبرداری به روش پیامکی هشدار داد. 
سرهنگ علی محمد رجبی در برنامه تلویزیونی »سلام تهران« 
به موضوع جرائم سایبری و کلاهبرداری به روش پیامکی اشاره 
و اظهارداشت: حدود ۷۰ درصد از جرائم سایبری با انگیزه  مالی 
صورت می گیرد. وی بیان داشت: یکی از جرائم شایع در این 
حوزه، کلاهبرداری از طریق پیامک است؛ عموما این پیامک ها 
دارای لینک هایی است که به سایت های جعلی ارجاع داده  شده 
و وقتی شخص وارد این نوع لینک ها می شود بدافزاری بر روی 
سیستم نصب شده و مجرم از این طریق می تواند به طرق مختلف 
شخص را مورد سوءاستفاده قرار دهد؛ به عنوان مثال این امکان 
برای مجرم وجود دارد تا با دسترسی به لیست مخاطبان شخص، 
پیام های متعددی را به دیگران ارسال کند. رئیس مرکز تشخیص 
و پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتا تصریح کرد: در رابطه با 
دریافت پیامک باید چند موضوع را در نظر داشته باشیم؛ اول 
اینکه شماره شخصی به معنای جعلی بودن پیامک است؛ لذا اگر 
با شماره شخصی پیامک ارسال شد، در جعلی بودن پیامک شک 
نکنید. همچنین متن پیامک از اهمیت بالایی برخوردار است 
و عموما می توان با مقایسه  ساده آنها با پیامک هایی که توسط 
سازمان های رسمی فرستاده می شوند، متوجه جعلی بودن شان 
شد. وی افزود: در قدم بعدی باید در نظر داشت که آدرس ها و 
لینک هایی که در این گونه پیامک ها ارسال می شود، معمولا حتی 
اگر شامل اسم یک سازمان رسمی مانند ثنا هم باشند، ممکن 
است با com.  به پایان برسند در صورتی که در همه سازمان های 
رسمی کشور این آدرس با ir. است. سرهنگ رجبی گفت: نکته 
مهم این است که پیامک های سامانه های قوه قضائیه مانند ابلاغ، 
  ADLIRAN نظرسنجی و اطلاع رسانی بدون شماره و با عبارت
ارسال می شود لذا شماره های شخصی که پیامکی مبنی بر 
رسیدگی به پرونده های دادگاهی برای شما ارسال می کنند قطع 
به یقین جعلی هستند. وی به شهروندان توصیه کرد که اگر در دام 
چنین کلاهبردارانی افتادند قبل از هر چیزی اینترنت تلفن همراه 
خود را خاموش کرده و حساب بانکی مرتبط را تخلیه یا مسدود 
کنند؛ همچنین به دوستان و مخاطبان خود اطلاع رسانی کنند که 
هر نوع پیامکی که از سمت وی دریافت می کنند جعلی است؛ بعد 
از آن هم لازم است که در اسرع وقت به پلیس فتا مراجعه کرده و 

پیگیری قضائی را انجام دهند.

کلاهبرداری 
با هک حساب 
تلگرامی

گفت:  گلستان  استان  فتا  پلیس  رئیس 
کلاهبرداران با ترفند هک شبکه های اجتماعی 
)داخلی و خارجی( و ارسال پیام نیاز فوری به کمک 
مالی برای مخاطبان از طرف صاحبان این اکانت ها 
اقدام به کلاهبرداری ۸۰۰ میلیون ریالی کردند. 
سرهنگ دوم سعید تجری اظهارداشت: در پی 
شکایت یکی از شهروندان با موضوع هک و نفوذ به 
حساب تلگرام و ارسال پیام درخواست وجه برای 
مخاطبان وی، موضوع به  صورت ویژه در دستور کار 
کارشناسان پلیس فتا قرار گرفت. این مقام انتظامی 
ادامه داد: با توجه به اظهارات شاکی مشخص 
شد فرد کلاهبردار با دسترسی به اکانت تلگرام 
وی مبلغ 5 میلیون تومان از هریک از مخاطبان 

درخواست نموده و آنها نیز به واسطه اعتماد و 
آشنایی که با مالک اکانت داشته اند مجموعا مبلغ 
۸۰ میلیون تومان توسط مالباختگان به حساب 
بانکی فرد کلاهبردار واریز شده است. این مقام 
انتظامی بیان کرد: با اقدامات فنی و شگردهای 
پلیسی و ردگیری مبلغ یاد شده؛ حساب های 
مقصد که مربوط به اشخاص مختلف بود مسدود و با 
هماهنگی های قضائی به حساب مالباختگان عودت 
داده شد. سرهنگ تجری از شهروندان درخواست 
کرد: در صورت دسترسی غیرمجاز مجرمان به  
حساب کاربری در اولین فرصت به طریقی موضوع 
را به دوستان و آشنایان خود اطلاع دهند، همچنین 
کاربران شبکه های اجتماعی نباید بدون بررسی 

شماره حساب و هویت فرد درخواست کننده وجه، 
مبلغی را به حساب دیگری واریز کنند و حتما از 
صحت پیام دریافت شده و مشخصات صاحب 
حساب اطلاع یابند و پس  از آن نسبت به جابه جایی 
و انتقال پول اقدام کنند. رئیس پلیس فتا استان 
گلستان تصریح کرد: عموم مردم برای امنیت 
بیشتر و جلوگیری از نفوذ صفحات اجتماعی و پیام 
رسان های خود حتما بعد از نصب نرم افزار بر روی 
سیستم از فعال نمودن رمز دومرحله ای اطمینان 
حاصل کرده و هر از گاهی نشست های فعال را 
بررسی نمایند تا افراد ناشناس به این پیام رسان ها 
ورود نکرده و اسباب کلاهبرداری مجرمان فراهم 

نگردد.

عاملان قتل دستگیر شدند
فرمانده انتظامی استان سیستان وبلوچستان از شناسایی و دستگیری عاملان قتل شهروند 
زابلی در عملیات ویژه ماموران پلیس آگاهی این شهرستان خبر داد. سردار دوستعلی 
جلیلیان بیان داشت: در پی وقوع یک فقره قتل عمد فردی ۴6 ساله با سلاح شکاری در یکی 
از محلات شهرستان زابل و متواری شدن قاتل و ۲ همدستش، بررسی موضوع و دستگیری 
عاملان این قتل به صورت ویژه در دستور کار ماموران پلیس آگاهی این فرماندهی قرار گرفت. 
وی افزود: در تحقیقات اولیه کارشناسان پلیس مشخص شد عامل این قتل و۲ همدستش 
پس از ارتکاب جرم به مکان نامعلومی متواری شده اند. سردار جلیلیان با اشاره به بررسی های 
دقیق پرونده و اظهارات شاکی تصریح کرد: کارآگاهان پلیس آگاهی تحقیقات جامعی را در 
خصوص ابعاد جرم و شناسایی قاتل آغاز کردند که با بهره گیری ازاقدامات تخصصی پلیسی 
مأموران توانستند عامل این قتل به همراه دو همدستش را دریکی از محلات شهرستان زابل 
شناسایی و طی یک عملیات غافلگیرانه و ضربتی در مخفیگاهشان دستگیر کنند. سردار 
جلیلیان در پایان اظهارداشت: متهمان پس از انتقال به پلیس آگاهی در مواجهه با مستندات 
پلیس به جرم قتل اعتراف و اذعان داشتند که علت و انگیزه آنها از ارتکاب قتل، اختلافات 
خانوادگی با فرد مقتول بوده که متهمان پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی 

تحویل مراجع قضائی شدند.

دستگیری سارق منزل در لحظه سرقت
رئیس پلیس پیشگیری تهران از دستگیری مرد جوانی که اقدام به سرقت از منزل 
کرده بود، خبر داد. سرهنگ محمد گودرزی بیان داشت: ماموران کلانتری 1۲6 
تهران پارس در حال گشت زنی در محدوده خیابان مقدس تهران بودند که به ۲ نفر که در 
حال زاغ زنی منزلی بودند مشکوک و تحت مراقبت های ویژه پلیسی قرار می دهند. وی 
گفت: متهمان در همین حین به طرف یکی از منازل رفته و با تخریب درب اقدام به ورود 
به منزل می کنند که مأموران به سرعت برای دستگیری متهمان وارد عمل شدند. این 
مقام انتظامی به اقدامات پیش دستانه پلیس و آمادگی هر چه تمام تر مأموران کلانتری 
اشاره کرد و افزود: متهمان که متوجه حضور مأموران شده بودند خودرو را رها و پیاده 
اقدام به فرار می کنند که یکی از متهمان پس از اندکی تعقیب و گریز به مأموران حمله ور 
می شود که با روش های پلیسی متهم دستگیر ولی متهم دیگر موفق به فرار شد. رئیس 
پلیس پیشگیری تهران ادامه داد: در بررسی های بیشتر از خودروی متهم آلات و ادوات 
سرقت کشف شد و مشخص شد متهم دارای سوابق متعدد در امر سرقت بوده است. 
سرهنگ گودرزی در پایان با اشاره به سوابق متهم 3۵ ساله در امر سرقت خاطرنشان 
کرد: متهم به ۸ فقره سرقت مشابه اعتراف، به مراجع قضائی معرفی و همچنین تلاش 

برای دستگیری متهم متواری در دستور کار کلانتری قرار دارد.

فرمانده انتظامی شهرری از دستگیری سارق کارگاهی 
در یک دامداری متروکه در این شهرستان خبر داد و گفت: 
از مخفیگاه متهم 3 میلیارد ریال اموال کشف شد. سرهنگ 
محمدقاسم طرهانی اعلام کرد: در پی اعلام سرقت توسط 
مالک کارگاهی در محدوده قلعه نو، تیمی از مأموران کلانتری 
۲11 این فرماندهی برای بررسی موضوع به نشانی اعلامی اعزام 
شدند. وی عنوان کرد: تحقیقات اولیه نشان از این داشت سارق 
با ورود به کارگاه تعدادی کابل برق صنعتی و اموال با ارزش در 

مجموع به ارزش 3 میلیارد ریال اموال سرقت کرده است. وی 
افزود: در این رابطه مأموران پلیس با جمع آوری سرنخ های 
موجود و اقدامات هوشمندانه پلیسی موفق شدند هویت متهم را 
شناسایی و مخفیگاه عامل این سرقت را در یکی از دامداری های 
متروکه روستای قلعه نو شناسایی کنند و پس از هماهنگی با 
مرجع قضائی در عملیاتی ضربتی وی را در مخفیگاهش دستگیر 
کنند. فرمانده انتظامی شهرری با اشاره به کشف اموال مسروقه 
در مخفیگاه سارق و تحویل آنها به مالباخته تصریح کرد: متهم 

در تحقیقات اولیه به بزه ارتکابی اعتراف که پس از تشکیل پرونده 
برای انجام اقدامات قانونی به مرجع قضائی تحویل داده شد. این 
مقام انتظامی در پایان خاطرنشان کرد: استفاده از نگهبانان 
مطمئن و تجهیز کارگاه های صنعتی به دوربین های مداربسته 
علاوه بر کمک به پیشگیری از وقوع سرقت می تواند در کشف 
سریع سرقت و دستگیری سارقان مؤثر باشد، ضمن اینکه از 
شهروندان می خواهیم در صورت مشاهده افراد و موارد مشکوک 

از طریق تماس با شماره 11۰ موضوع را به پلیس اطلاع دهند.

کشف اموال مسروقه از یک دامداری 

 رهایی نوجوان ۱۴ ساله
 از چنگ آدم ربایان

رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از رهایی گروگان ۱۴ ساله از چنگ آدم ربایان 
در تهران و دستگیری ۳ گروگانگیر از اتباع کشور همسایه خبر داد. سرهنگ 
محمد گودرزی گفت: در پی ربایش نوجوانی ۱۴ ساله در راه مدرسه در شرق تهران 
بلافاصله تیم هایی از پلیس وارد عمل شدند. رئیس پلیس پیشگیری تهران ادامه 
داد: در بررسی های به عمل آمده از شاهدان عینی در محل حادثه مشخص شد ۳ نفر 
مرد از اتباع کشور همسایه دختر را ربوده و به سرعت از محل متواری شده اند. وی 
با اشاره به اینکه در ادامه مأموران با بررسی دقیق اظهارات خانواده فرد ربوده شده و 
سرنخ های به دست آمده تحقیقات گسترده ای را آغاز کردند، گفت: رباینده ها طی 
تماسی با خانواده دختر درخواست 2۰ عدد سکه تمام برای آزادی دختر کردند. این 
مقام انتظامی ضمن بیان اینکه پس از تحقیقات گسترده پلیسی و اعلام مشخصات 
دختر نوجوان به سایر واحدها سرانجام در روز ۱۴ خرداد مأموران کلانتری 2۰۸ پایانه 
جنوب به سه نفر مرد و ۱ دختر که از شهر بم وارد تهران شده بودند مشکوک شده و 
برای بررسی بیشتر به متهمان مراجعه کردند، بیان داشت: متهمان با رویت مأموران 
قصد پنهان کردن هویت دختر نوجوان را داشتند که پلیس با درایت دختر ربوده 
شده را شناسایی و در اقدامی غافلگیرانه موفق شدند وی را صحیح و سالم از چنگال 
آدم ربایان آزاد نمایند و عامل اصلی و 2 نفر همدست وی را دستگیر کنند. سرهنگ 
گودرزی با اشاره به اینکه متهمان ۱۸ تا ۳۰ ساله در همان بازجویی های اولیه لب به 
اعتراف گشودند و به آدم ربایی با همدستی یکدیگر اعتراف کردند، گفت: پلیس با 
کسانی که بخواهند نظم و امنیت جامعه را برهم بزنند با قاطعیت برخورد کرده و اجازه 

جولان به آنها نخواهد داد.

 زورگیری با تهدید
 سلاح سرد 

سرکلانتر دوم پلیس پیشگیری تهران از دستگیری مرد جوانی که از 
شهروندان با تهدید سلاح سرد زورگیری می کرد، خبر داد و گفت: متهم 
با 5 شاکی روانه دادسرا شد. سرهنگ حسین مافی بیان داشت: ماموران 
کلانتری ۱۳۹ مرزداران در حال گشت زنی در محدوده بلوار مرزداران 
تهران بودند که به یک موتورسیکلت هوندا تکرو که پلاک آن جعلی 
بوده مشکوک می شوند. وی گفت: متهم در همین حین به طرف خودروی 
2۰۶ با دو نفر سرنشین که در حال گذر از خیابان بوده حمله ور و با تهدید 
سلاح سرد اقدام به تخریب خودرو و زورگیری می کند که مأموران به 
سرعت برای دستگیری زورگیر وارد عمل شدند و متهم به محض رؤیت 
خودروی گشت با موتورسیکلت از محل متواری شد. این مقام انتظامی 
به اقدامات پیش دستانه پلیس و آمادگی هر چه تمام تر مأموران کلانتری 
اشاره کرد و ادامه داد: مأموران انتظامی در ادامه این عملیات به تعقیب 
موتورسیکلت متهمان پرداختند که موتورسیکلت پس از برخورد با ۳ 
دستگاه خودرو پارک شده متوقف و متهم که قصد فرار داشت در پارک 
نهج البلاغه دستگیر و در بازرسی از وی یک قبضه سلاح سردی که با آن 
اقدام به زورگیری و تخریب خودرو کرده بود کشف شد. سرکلانتر دوم 
پلیس پیشگیری گفت: متهم ۳2 ساله در تحقیقات اولیه به جرم خود و ۱۰ 
فقره سرقت مشابه معترف شد. سرهنگ مافی در پایان با اشاره به سوابق 
متهم در امر سرقت خاطرنشان کرد: در این رابطه 5 شاکی شناسایی و 

شناسایی مالخر اموال مسروقه در دستور کار پلیس قرار دارد.



آرمان ملی: در حالی که قرار بود روز گذشته مجمع 
فوق العاده باشگاه های سرخابی پایتخت برگزار شود، این مجامع 

به روز یکشنبه ۲1 خردادماه موکول شد.
  مجمع استقلال 

صبح دیروز مجمع فوق العاده باشگاه استقلال با حضور 
نماینده های وزارت ورزش، وزارت امور اقتصاد و دارایی و وزارت 
دادگستری برگزار شد. درحالی که پیش از این اعلام شده بود 
جلسه دیروز برای تغییر و تحولات هیات مدیره باشگاه استقلال 
برگزار می شود، اما غیبت مدیران این باشگاه سوال برانگیز بود و 
می توان گفت این اتفاق نشانه اعتراض به اصرار حسین قربانزاده 
)رئیس سازمان خصوصی سازی( برای برگزاری هرچه زودتر 
مجمع باشگاه استقلال و مشخص شدن ترکیب هیات مدیره 
این باشگاه است. بر اساس پیگیری ها مشخص شد لیست 
ارائه شده توسط قربانزاده برای معرفی اعضای هیات مدیره 
باشگاه استقلال حاوی افرادی است که مطرح نیستند. به همین 
خاطر وزارت ورزش پیش از این به وزارت اقتصاد و دارایی اعلام 
کرده بود باید بررسی بیشتری روی این افراد صورت بگیرد و 
مجمع به تعویق بیفتد، اما قربانزاده با این مسأله مخالفت و اعلام 
کرد که این جلسه باید حتما در تاریخ اعلام شده )16 خرداد( 
برگزار شود و همین مسأله مورد اعتراض وزارت ورزش و باشگاه 
استقلال قرار گرفت. با این حال جلسه در حالی برگزار شد که 
۲ نفر به عنوان سهامداران استقلال در جلسه حضور داشتند تا 
به صحبت در مورد مشکلات این باشگاه بپردازند. ضمن اینکه 
در جلسه نماینده وزارت دادگستری به قربانزاده اعلام کرد افراد 
معرفی شده برای حضور در هیات مدیره باشگاه استقلال افراد 
مطرحی نیستند و بررسی رزومه آنها نیاز به زمان دارد که همین 
موضوع باعث شد تا این مجمع به روز یکشنبه ۲1 خردادماه 
موکول شود که این موضوع با موافقت فلاح نماینده وزارت 
ورزش و جوانان هم همراه شد و در نهایت در مجمع بر اساس 

قانون تنفس اعلام شد. 
  مجمع پرسپولیس

مجمع عمومی عادی باشگاه پرسپولیس با حضور فلاح 
مدیرکل حقوقی وزارت ورزش و جوانان و پیله فروش عضو هیات 

عامل سازمان خصوصی سازی با اعلام تنفس به پایان رسید. 
  توضیح وزارت ورزش 

مدیرکل امور حقوقی وزارت ورزش، توضیحاتی را در 
خصوص برگزاری جلسه مجمع سرخابی ها ارائه کرد. مرتضی 
فلاح در خصوص برگزاری جلسه مجمع باشگاه استقلال، 

اظهار داشت: قرار بود در این مجمع تعیین اعضای هیات مدیره 
باشگاه استقلال اقدام شود. عدم هماهنگی بین وزارت اقتصاد، 
سازمان خصوصی سازی و وزارت ورزش مقرر شد مدتی 
بها عنوان تنفس برای مجمع اقدام شود تا نسبت به بررسی 
کامل صلاحیت تخصصی فنی و اجرایی اعضای هیات مدیره 
از طریق دستگاه ورزش اقدام شود و در جلسه بدوی با اعمال 
صلاحیت های مدیریتی و سایر موضوعات به معرفی افراد دارای 
صلاحیت اقدام شود. مدیرکل امور حقوقی وزارت ورزش در 
مورد اینکه ملاک و معیار انتخاب افراد چیست، گفت: بحث های 
تخصصیِ مالی و معاملاتی، آشنایی به مسائل ورزشی وحقوق 
ورزشی، کلیات دو باشگاه و معضلاتشان، درآمدزایی و ایجاد 
درآمدهای پایدار برای دو باشگاه است. مهم ترین شاخصه این 
است که وفادار باشند و به آن شرکت تعهد داشته باشند. در 
راستای اعمال نظارت حداکثری وزارت ورزش و وزارت اقتصاد، 
مقرر شد اعضای هیات مدیره تیمی باشند که در کلیه امورات 
هم پوشانی داشته باشند و نسبت به انجام امورات دو شرکت 
به نحو احسن اقدام کنند. وی در مورد اینکه متولی برگزاری 
جلسه امروز چه نهادی بود، عنوان کرد: 3 دستگاه وزارت 
اقتصاد، ورزش و دادگستری عضو اصلی مجمع هستند. طبق 
رویه و سنوات گذشته متولی عام و خاص در حوزه تخصصی 
ورزش، وزارت ورزش است و مجمع را برگزار می کند اما با 
توجه به اختلاف نظراتی که قبلا بین دو دستگاه ایجاد شده 
بود، با تعاملات انجام شده برای رفع اختلافات، فی الحال این 
مجمع با هماهنگی وزارتخانه برگزار شده، اما قرار نبود اعضای 
هیات مدیره مشخص شوند فلاح افزود: قبلا قرار بود کارگروهی 
برای تعیین و بررسی صلاحیت اعضای هیات مدیره و حتی 
صلاحیت امنیتی آن ها از سوی مراجع مربوطه، اقدام کند که 
این موضوع در حال بررسی است. امیدوارم در چند روز آتی این 
کار انجام شود. مجمع باشگاه پرسپولیس هم ان شاا... به همین 

منوال خواهد بود. 
  کنایه؟

فارس نوشت: رئیس سازمان خصوصی سازی پس از برگزاری 
مجمع باشگاه استقلال در مصاحبه ای کنایه آمیز اعلام کرد: 
هیات مدیره پرسپولیس و استقلال نیاز به ابوالمشاغل ندارد. 
این صحبت های کنایه آمیز قربان زاده به نظر می رسد خطاب به 
سه عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس که علاوه بر عضویت 
در هیات مدیره این باشگاه، سمت های دیگری را هم برعهده 
دارند. حسین شهریاری رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس، 

سرپرست صندوق حمایت از پیشکسوتان است و علاوه بر آن 
مدیرعاملی یکی از زیرمجموعه های شرکت خودروسازی سایپا 
را برعهده دارد. محمد دلبری دیگر عضو هیات مدیره باشگاه 
پرسپولیس، رئیس هیات مدیره صندوق فرهنگیان است و به 
عنوان معاون یکی از بخش های آستان قدس رضوی هم فعالیت 
می کند. دیگر عضو هیات مدیره پرسپولیس پوراحمدی است که 
مدیرعامل صندوق حمایت از هنرمندان است. این صحبت های 
قربان زاده در حالی مطرح شده که این سه عضو هیات مدیره 
پرسپولیس به عنوان اعضای مؤظف مشغول به کار نیستند و 

فقط در جلسات هیات مدیره حضور پیدا می کنند. 
  جلسه بعدی؟

معاون رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: مجمع دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس ۲1 خرداد برای معرفی اعضای 
هیات مدیره برگزار خواهد شد. میثم پیله فروش، معاون 
رئیس سازمان خصوصی سازی درباره مباحث مطرح شده در 
جلسه مجمع باشگاه پرسپولیس گفت: قرار بود مجمع باشگاه 
پرسپولیس برای انتخاب اعضای هیات مدیره 3۰ اردیبهشت 
برگزار شود، اما با درخواست وزارت ورزش برگزاری مجمع 
تا پایان لیگ و جام حذفی به تعویق افتاد و به 16 خرداد 
موکول شد. از ۲۷ فروردین بعد از اینکه وزیر اقتصاد برگزاری 
مجامع دو باشگاه را به سازمان خصوصی سازی تفویض کرد 
جلسات هیات نظارت بر فرآیند واگذاری دو باشگاه با حضور 
وزارت ورزش شکل گرفت. وی افزود: اولین دستور کار این 
هیات برگزاری جلسات مصاحبه با داوطلبان هیات مدیره بود. 
نزدیک به 3۰ نفر داوطلب رزومه ارائه کردند و در جلسات 
مصاحبه شرکت داشتند که برخی جلسات بیش از یک ساعت 
به طول انجامید. ۷ یا ۸ جلسه برگزار شد و نمایندگان وزارت 
ورزش نیز در برخی جلسات حضور داشتند. معاون سازمان 
خصوصی سازی افزود: از نظر سازمان خصوصی سازی جمع 
بندی حاصل شد و می توانستیم امروز اعضای هیات مدیره 
دو باشگاه را معرفی کنیم اما با درخواست وزارت ورزش 
چند روز مجمع به تعویق افتاد تا هماهنگی بیشتری صورت 
بگیرد. ان شاءا... صبح ۲1 خرداد مجمع استقلال و بعد از ظهر 
همان روز مجمع پرسپولیس برای معرفی اعضای هیات مدیره 
برگزار خواهد شد. وی درباره احتمال ماندن درویش در تیم 
پرسپولیس خاطرنشان کرد: یکشنبه همه این مسائل شفاف 
سازی خواهد شد. هماهنگی های لازم با وزیر ورزش صورت 

می گیرد. 
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دیدگـاه

گفت وگو

آرمان ملی: تیم های ملی ایران و ژاپن در 
نخستین دیدار خود از لیگ ملت های والیبال 
۲۰۲3، در شهر ناگویا به مصاف هم رفتند که 
این دیدار با حساب 3 بر صفر به سود ژاپن 

به پایان رسید. 
 گزارش بازی 

ژاپنی ها با حمایت تماشاگران خودی، 
شروع بهتری داشتند و با برتری 3 بر صفر، 
عطایی را مجبور به استفاده از نخستین وقت 
استراحت فنی خود کرد. بازی هوشمندانه 
تیم ملی ژاپن بعد از این وقفه هم ادامه پیدا 
کرد که باعث برتری 1۷ بر ۷ این تیم شد. 
اختلاف امتیاز ایجاد شده، تمرکز ملی پوشان 
ایران را تا حد زیادی از بین برد تا اینکه ست 
نخست با حساب ۲۵ بر 16 به سود ژاپن به 
پایان رسید. تیم ایران در ست دوم به جو 
سنگین سالن، تطابق پیدا کرد و عملکرد 
بهتری در حمله داشت. برتری تیم ایران تا 
امتیاز 1۵ ادامه پیدا کرد ولی بازی عجولانه 
شاگردان عطایی، کار دستشان داد و بازی 
به تساوی کشیده شد. سرویس های خوب 
بازیکنان ژاپن با دریافت های خوبی در زمین 
ایران مواجه نمی شد و به تبع آن با حملات 

خوبی همراه نمی شد. محمدطاهر وادی در 
پایان این ست برای تغییر جریان بازی به 
زمین آمد ولی در نهایت چشم بادامی ها 
۲۵ بر ۲۲ برنده شدند. تیم ایران اگرچه 
در دفاع، آمار بهتری داشت و کم اشتباه تر 
بود اما در حمله حریف ژاپن نشد. حملات 
و توپگیری داخل میدان موثر، مشخصه 
بازی ژاپن در این دیدار بود ولی تیم ایران در 
مقابل از ترکیب ثابتی استفاده نمی کرد. جواد 
معنوی نژاد در ست سوم، جای امیرحسین 
اسفندیار را گرفت تا شاید توپ های بهتری 
به دست وادی برسد. توصیه های کادر فنی 
در این ست هم در زمین عملی نشد و به 
کار ملی پوشان نیامد. ژاپن، ست سوم را 

با پیروزی ۲۵ بر 1۹ به ست پایانی تبدیل 
کرد و 3 بر صفر برنده شد. تیم ایران در بازی 
بعدی خود از ساعت 1۲: 3۰ روز پنج شنبه 

به مصاف لهستان خواهد رفت. 
 صحبت عطایی 

بهروز عطایی، سرمربی تیم ملی والیبال 
ایران بعد از پایان بازی اظهار کرد: پیش بینی 
می کردیم بازی سختی داشته باشیم. با 
توجه به اینکه ژاپن در خانه خودش بازی 
می کرد، عملکرد قابل قبولی ارائه داد. هیچ 
چیز برای تیم ملی والیبال ایران تمام نشده 
است. معمولا لیگ ملت ها را بد شروع 
می کنیم. در روزی که مخصوصا در کارهای 
تهاجمی خوب نبودیم، نتیجه را واگذار 

کردیم. سرمربی تیم ملی والیبال ایران در 
ادامه گفت: ژاپن هم امروز فوق العاده نبود 
و یک بازی متوسط کم خطا را به نمایش 
گذاشت. سعی می کنیم این بازی را فراموش 
کنیم. حداقل یازده مسابقه دیگر پیش رو 
خواهیم داشت که برای آن ها برنامه ریزی 
می کنیم. عطایی تاکید کرد: قطعا نمایشی 
که از بچه های ایران در بازی های بعدی 
خواهید دید، متفاوت از این خواهد بود. 
خیلی اهمیتی به این باخت نمی دهیم و 
سعی می کنیم مسیر پیش رو را به بهترین 
شکل ادامه دهیم. وی درباره اشتباهات ایران 
در ست دوم مسابقه با ژاپن تصریح کرد: در 
ست دوم یک سری اشتباهات ساده و به 
نوعی بچگانه اتفاق افتاد. سه، چهار امتیاز 
جلو بودیم و می توانستیم شرایط را مدیریت 
کنیم. یک خطای ارنج بد و دو خطای حمله 
بدتر اتفاق افتاد. ژاپن کاملا کم خطا بود و از 
اشتباهات تیم ایران استفاده بهینه داشت. 
آنها در کار توپ گیری فوق العاده بودند، اما در 
سرویس و حمله عالی نبودند. جلوی تیمی 
مثل ژاپن باید با تمام قدرت، کم اشتباه و با 

حوصله بازی کرد. 

  کوتاه 
تسنیم: امیر عابدزاده با انتشار ویدئویی در حساب 
کاربری اش در شبکه اجتماعی »اینستاگرام« که حاوی پیام 
خداحافظی اش از تیم پونفرادینا و هوادارانش است، گفت: 
»به پونفرادینای عزیزم و خانواده ام از برسیانو )لقب این تیم 
اسپانیایی(؛ دو سال پیش یک چالش انفرادی را در شهری 
ناشناخته شروع کردم، اما الان می توانم بگویم که تنها نیستم، 
بلکه هزاران دوست در این مرحله از زندگی ام پیدا کردم و 
بخشی از وجودم برای همیشه در اینجا خواهد ماند. نمی توانم 
بیشتر از این از شما تشکر کنم که چقدر خوب از من استقبال 
کردید که باعث شد تا احساس کنم در خانه هستم. همچنین 
با هر پیروزی چه حس خوبی به من دادید و ما را به تلاش برای 
پیشرفت پس از شکست سوق دادید و بعد از هر مهار توپ و 

هر حرکت من را مورد تشویق و دلگرمی خود قرار دادید.« 

بیــن المــلل 
از  باشگاه میلآن که  فنی  مالدینی، مدیر  پائولو   
تصمیم گیرندگان ارشد این باشگاه در سالیان گذشته بود، از 
سمت خود برکنار شد. به گزارش فوتبال ایتالیا، پائولو مالدینی 
و ریکی ماسارا پس از یک جلسه پرتنش با جری کاردیناله، 
مالک میلان از سمت های خود اخراج شدند. قرار بود در این 
جلسه برنامه های میلان برای فصل بعد مشخص شود، که 
در نهایت بین دو طرف مجادله صورت گرفت و در نهایت 
حکم خروج مالدینی و ماسارا اعلام شد. این اتفاق به معنای 
دگرگونی کامل در ساختار باشگاه میلان است، جایی که 
مالدینی و ماسارا مسئولیت نقل وانتقالات و مذاکره قراردادها 
را بر عهده داشتند. این یک جدایی دردناک برای هواداران 
میلان است چرا که مالدینی در تمام دوران حرفه ای خود در 
این باشگاه بوده است، ابتدا به عنوان بازیکن و سپس از سال 
۲۰1۸ مدیر فنی این باشگاه بود. میلان فصل قبل نتوانست 
از عنوان قهرمانی خود در لیگ ایتالیا دفاع کند و تنها توانست 
سهمیه لیگ قهرمانان اروپا را به دست بیاورد و در لیگ 
قهرمانان نیز در مرحله نیمه نهایی ناکام ماند و از رسیدن به 
دیدار نهایی بازماند. گزینه اول برای جایگزینی پائولو مالدینی 
در پست مدیر فنی »ایگلی تاره« است که دیروز صبح اعلام 
کرد قراردادش را به عنوان مدیر ورزشی لاتزیو تمدید نخواهد 
کرد و گفته می شود او به زودی راهی میلان می شود تا به جای 

مالدینی معرفی شود. 

   مبهم
صالح حردانی با انتشار یک استوری، ضمن تشکر 
از هواداران استقلال، جملات مبهمی را به زبان آورد. 
صالح حردانی که از فولاد آمد و خود را خیلی زود به 
کادر فنی و در رأس آنها، فرهاد مجیدی، ثابت کرد 
ولی در فصل گذشته نتوانست به عملکرد خوب خود 

ادامه دهد. 

 توافق 
باشگاه نساجی مازندران رسماً اعلام کرد، تیم فوتبال 
این باشگاه در دو فصل پیش رو با هدایت سیدمهدی 
رحمتی به میدان خواهد رفت. سید مهدی رحمتی دیروز 
بعد از نظر جمعی اعضای هیات مدیره باشگاه نساجی، 
به عنوان سرمربی جدید این تیم مازندرانی، قرارداد دو 

ساله ای را با باشگاه امضا کرد. 

       جایزه 
جک گریلیش قهرمانی در جام حذفی انگلیس را به 
سبک ویژه ای جشن گرفت. او لامبورگینی خود را به 
رنگ آبی آسمانی درآورد. ارزش این مدل از لامبورگینی 
پیش از شخصی سازی حدود 2۰5 تا 2۱۰ هزار پوند است 
و مهاجم تیم ملی انگلیس ماشین خود را به رنگ آبی 

آسمانی درآورده است. 

ـت
وشـ

س ن
عک

 
دختر هندبالیست ایران در لیگ 

رومانی
ایسنا: دروازه بان تیم ملی هندبال زنان 
ایران راهی لیگ رومانی شد. فاطمه خلیلی 
بهفر دروازه بان تیم ملی هندبال زنان ایران 
 csm برای فصل پیش رو در باشگاه هندبال
Iasi رومانی بازی خواهد کرد. او قرار است 
در تیرماه امسال در جلسه تیمی این باشگاه 
حاضر شود. خلیلی تا سال ۲۰۲1 در لیگ 
هندبال ایران در چهار تیم  هدف پویان جوان، 
نفت و گاز گچساران، چمران لارستان و 
اشتادسازه بازی کرد و بعد از آن به آنادولو 
آنتالیا در ترکیه پیوست و با 1۲۹ سیو در 
جمع ۵ دروازه بان برتر سوپرلیگ ترکیه قرار 
گرفت. این دروازه بان همراه تیم ملی هندبال 
زنان ایران در مسابقات قهرمانی آسیا جواز 
حضور در مسابقات جهانی را کسب کرد و در 
مسابقات جهانی اسپانیا با 1۸ سیو مقابل نروژ 

برترین بازیکن آن دیدار شد. 

سقوط حسن یزدانی و تیلور در 
رنکینگ ۸۶ کیلو

تیلور  دیوید  و  یزدانی  حسن  تسنیم: 
آمریکایی با نتایج رقم خورده در سومین 
تورنمنت رنکنیگ دار اتحادیه جهانی به رنک 
۴ و ۵ وزن ۸6 کیلوگرم سقوط کردند. در پایان 
تورنمنت رنکینگ دار سوم اتحادیه جهانی که 
در غیاب دو تیم کشتی آزاد ایران و آمریکا طی 
روزهای 11 تا 1۴ خرداد در بیشکک برگزار 
شد، جایگاه کشتی گیران در اوزان دهگانه با 
تغییراتی مواجه شد که براساس آن، تنها کسی 
که همچنان به واسطه امتیاز بالای مدال طلای 
جهانی اش، رنک یک را در وزن خود در اختیار 
دارد، رحمان عموزاد است که البته با توجه به 
فاصله امتیازی اش با نفر دوم که دیاکو میهالیس 
است، اگر کشتی گیر آمریکایی بعد از برگزاری 
فاینال ایکس تصمیم به شرکت در آخرین 
تورنمنت رنکینگ دار بگیرد، می تواند جایگاه 

اول این وزن را از آن خود کند. 

خارج ازمستطیل سبز

برکناری آرش میراسماعیلی  
از ریاست فدراسیون جودو

رئیس فدراسیون جودو از سمت خود 
برکنار شد. با حکم وزیر ورزش و جوانان نصرا... 
پریچهره به عنوان جانشین آرش میراسماعیلی، 
سرپرست فدراسیون جودو شد. مراسم معارفه 
فردا  جودو  فدراسیون  جدید  سرپرست 
چهارشنبه برگزار می شود. مدیرکلی ورزش 
و جوانان استان تهران از جمله سوابق پریچهره 
در ورزش کشور است. آرش میراسماعیلی 
برای دومین مرتبه متوالی در تاریخ ۲۲ اسفند 
سال گذشته به عنوان رئیس فدراسیون جودو 

انتخاب شده بود. 

خبـــــر

پنج دلیل برای موفقیت پرسپولیس 

پنج عامل در موفقیت هر تیمی نقش دارد که در پرسپولیس 
هم وجود داشت. مدیریت باشگاه که همه جوره پشت سر تیم 
باشد، کادرفنی که در هر شرایطی پشت بازیکنان باشد، 
حمایت پیشکسوتان از تیم در کل فصل ادامه یابد، هواداران 
که صاحبان حقیقی باشگاه هستند پشتیبانی را از تیم 
قطع نکنند و بازیکنان که بدون توجه به حاشیه در خدمت 
خواسته های کادرفنی باشند. در این فصل دو عامل دیگر علاوه 
بر پنج موردی که لازمه قهرمانی تیم است به پرسپولیس 
کمک کرد تا قهرمان دو جام شود و ناخواسته فاتح سوپرجام 
هم شده است. اول اینکه طرفداران که یار دوازدهم هستند 
یکپارچه و متحد پشت سر تیم بودند. مورد دوم که خیلی 
تأثیر داشت ریکاردو ساپینتو بود چون او استقلال را نابود کرد 
و عملًا کمک کرد تا پرسپولیس دو قهرمانی به دست آورد و 
دبل کند. در دربی جام حذفی که به جای داشتن برنامه برای 
گلزنی به پرسپولیس به خطای مشکوک به پنالتی معترض 
بود و به شکلی رفتار کرد تا تمرکز بازیکنانش را بگیرد. در 
فینال جام حذفی هم تیمش در بهترین زمان ممکن گل 
تساوی را زد و آب سردی بر پیکر حریف سنتی بود ولی به 
جای آنکه فضا را به سمتی ببرد که تیمش با روحیه بهتر 
به دنبال گل برتری در وقت های اضافه باشد کاری کرد تا از 
داور کارت قرمز بگیرد و بعد هم جنجال هایی که کنار زمین 
ایجاد کرد عملا باعث شد تا پرسپولیس به بازی برگردد و در 
نهایت برنده شود. دلیل دشنام دادن تماشاگران به یکدیگر 
اشتباهات داوری است. وقتی پنالتی مسجل بر روی عیسی 
آل کثیر شبیه سازی مهاجم پرسپولیس تلقی می شود و داور 
کارت زرد هم می دهد، آن وقت تماشاگران اشتباه فاحش 
داور را استقلالی یا پرسپولیسی بودن او می دانند و به همدیگر 
توهین می کنند. از سویی دیگر برخی بازیکنان نمی توانند 
در جریان بازی گلزنی کنند یا به شکلی دیگر برای تیم مؤثر 
باشند آن وقت کم کاری و ناتوانی خود را گردن تیم حریف 
می اندازند. گل محمدی و پیروانی خیلی خوب حاشیه ها را در 
پرسپولیس جمع کردند اما در استقلال سرمربی تیم خودش 
عامل حاشیه بود تا قهرمانی ها به پرسپولیس برسد. تعصب 
ظاهری برخی بازیکنان که می خواهند حمایت تماشاگران 
را جلب کنند آفت فوتبال ما شده، اگر بازی بلد هستید درون 
زمین خودتان را ثابت کنید در فضای مجازی که نمی توان 
بازیکن طراز اول شد. در بازی های بزرگ و سخت به بن بست 
می خورید و ضعف هایتان علنی می شود. همان هفته دوم که 
به برانکارد نیروهای خدوم هلال احمر لگد زد باشگاه استقلال 
باید برخورد لازم را با سرمربی اش می کرد چون او پیش از 
استقلال در دیگر تیم ها نیز تجربه رفتارهای مشابه را داشت 
اما باشگاه استقلال برخوردی نکرد و حکم کمیته انضباطی 
هم خیلی بازدارنده نبود. نمی دانم کدام دلالی ساپینتو را به 
استقلال آورد تا این مربی تیمش و هودارانش را عصبی کند 
و مقابل بیشتر تیم های لیگ برتر قرار بگیرد. مشکل استقلال 
فقط و فقط ساپینتو بود وگرنه با این همه بازیکن خوب، 
قهرمانی از دست استقلال پر نمی کشید. هرچند در تیم 
فقدان بازی ساز حس می شد و در خط دفاعی هم ایرادهایی 
وجود داشت ولی به اندازه ای که یک تیم برای قهرمانی بازیکن 
می خواهد در استقلال بازیکن بود. اگر سرمربی استقلال 
ایرانی بود و با این همه بازیکن به قهرمانی نمی رسید، چنین 
رفتارهایی هم کنار زمین می کرد بدون شک منتقدان زیادی 
در میان پیشکسوتان و طرفداران داشت و باشگاه هم سرمربی 
را جریمه می کرد ولی با ساپینتو مماشات بسیار زیادی کردند. 

ناصر ابراهیمی پیشکسوت و مربی سابق 
پرسپولیس در خصوص قهرمانی این تیم در 

لیگ برتر و جام حذفی صحبت کرد. 
  در خصوص قهرمانی پرسپولیس در 

سه جام امسال چه نظری دارید؟
 این فصل پرسپولیس من را یاد تیم سال 
۷۸ انداخت که با علی پروین در آن سال هم 
لیگ را بردیم و هم جام حذفی را. آن زمان 
مثل الان مد نبود بگویند سوپرجام هم داریم 
و آن را بفرستند دم در باشگاه ولی خب الان 
چنین چیزی اضافه شده است. به مجموعه 

تیم تبریک می  گویم. 
  در مورد عوامل قهرمانی پرسپولیس 

در این فصل توضیح می دهید؟
 چند عامل دست به دست هم داد تا این 
اتفاق رخ دهد. اولینش مدیریت خوب 
باشگاه بود. از شخص مدیرعامل گرفته 
لجیستکی  مسائل  که  هیات مدیره  تا 
و زیرساختی را برطرف کرده و در نقل و 
انتقالات هم یارگیری خوبی انجام شد. عامل 
بعدی مدیریت مالی بود. مدیریت مالی یک 
کار گروهی در تمام مجموعه است. یعنی 
مدیرعامل به موقع پول بازیکن را بدهد و از 
آن سو اگر هم احیانا پول بازیکنان دیر شد 
آنها صبر و تحمل داشته باشند و انگیزه شان 
را از دست ندهند و کادرفنی هم اجازه ندهد 
این مشکل به تیمش ضربه بزند. موضوع 
بعدی هم مساله سرپرستی کنار تیم است 
که هم افشین پیروانی و هم کریم باقری 
به خوبی مجموعه را مدیریت کردند. عامل 
بعدی کادرفنی و در رأس آنها یحیی گل 
محمدی است و در نهایت هم بازیکنان و 
عملکرد خوبشان دست به دست هم دادند تا 

یک مجموعه موفق شود. 
  در مورد مقایسه این تیم با تیم سال 

۱۳۷۸ چه نظری دارید؟
 این تیم به هیچ وجه با آن تیم قابل مقایسه 
نیست. بازیکنانی در تیم مان داشتیم که 
در تاریخ فوتبال ایران کم نظیر هستند و با 
احترام به این تیم من در حد تیم خودمان 
نمی دانم و اگر این دو تیم با هم بازی 

می کردند تیم ما با اختلاف برنده می شد. 

بهزاد داداش زاده
کارشناس فوتبال 

ابراهیمی: 
شاگردان یحیی

 با تیم سال 137۸
لجبازی هیات مدیره با خصوصی سازی؟!لجبازی هیات مدیره با خصوصی سازی؟! قابل مقایسه نیستند 

حاشیه های مجامع حاشیه های مجامع 
سرخابـــی هاسرخابـــی ها

شکست والیبال ایران در اولین گام لیگ ملت ها 
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دریـــچهغیـــر محرمانـــه

تجمع بازنشستگان مخابرات 
بازنشســتگان مخابــرات ایران  دیــروز، در اعتراض 
به عدم اجــرای آیین نامــه ۸۹ در تهران، خوزســتان، 
سیســتان و بلوچســتان، چهار محال و بختیاری، یزد، 
کرمانشاه و... تجمع کردند.  این بازنشستگان همچنین 
خواستار کاهش سهم بیمه تکمیلی از ۵۰ به ۲۰ درصد 

و پرداختِ رفاهیات و سهم خواربار هستند.
بازداشت طالب توهین کننده  

منابع خبری گــزارش داده اند اســتخبارات طالبان 
جنــرال مبیــن، یکــی از فرماندهان معــروف طالبان 
بازداشت شده است. دلیل بازداشت وی مشخص نیست. 
طالبان به گونه رســمی در این مــورد چیزی نگفته اند. 
جنرال مبین از اعضای معروف طالبان اســت که پس از 
تســلط این گروه موضع های متفاوتی در برابر برخی از 
سیاســت های طالبان به ویژه آموزش زنان داشته است. 
پیــش از این ، وی ادعا کرده بود که از ســوی برخی از 
مقام های نظامــی طالبان تهدید به زندان و حتی مرگ 

شده است.
 بازداشت مسئول باشگاه ورزشی  

دادســتان عمومــی و انقلاب باغملــک در پی غرق 
شدن ۲ برادر در رودخانه باغملک، از بازداشت مسئول 
باشگاه ورزشی خبر داد. بهنام انصاری با اعلام این خبر 
اظهار کرد: ظهر دیروز اعضای یکی از باشگاه های رزمی 
شهرســتان ایذه در قالب اردوی تفریحی به این منطقه 
سفر کرده بودند که ۲ عضو این باشگاه در رودخانه غرق 
شدند. وی ادامه داد: در پی وقوع این حادثه، دستورات 
قضائی برای شناسایی مقصران این اتفاق صادر و مسئول 
باشگاه ورزشی تا روشن شدن علت حادثه بازداشت شد. 

بازداشت اعضای شورای شهر مریوان 
رئیس کل دادگستری اســتان کردستان: یک نفر از 
اعضای شورای شهر مریوان و برادر یکی دیگر از اعضای 
شورای شهر این شهرستان بازداشت شدند. در چند روز 
گذشته مدیران شهرداری مریوان بازداشت شده بودند. 
این افراد مبالغی در قالب رشــوه در حدود ۲۰ میلیارد 
تومــان در پرونده هــای تخلفات ساخت وســاز دریافت 

کرده اند.
دلیل مرگ منصوره  سگوند 

عمــوی مرحومه منصــوره ســگوند در گفت وگو با 
خبرنگار خبرگزاری صدا و سیمای استان لرستان گفت: 
بنابر گزارش های پزشکی برادر زاده ام دچار سکته شده 
و بر اثر ایســت قلبی جان خود را از دســت داد. عموی 
مرحومه منصوره ســگوند افزود: برادرزاده ام در شــهر 
آبدانان استان ایلام دانشجوی رشته حقوق دانشگاه پیام 
نور بود. ولی ملک خانی افزود: منصوره بنابر گزارش های 
پزشکی، دچار سکته شده و بر اثر ایست قلبی جان خود 
را از دست داد و کسی در این زمینه حق شایعه پراکنی 

و ایجاد شبهه ندارد. 

 

 

 

 رئیس سازمان سینمایی:
 سینما یکی از ابزار های مهم 

دیپلماسی است

رئیس سازمان سینمایی کشور به منظور تبادل نظر 
در خصوص گسترش تعاملات بین المللی و همکاری های 
فرهنگی و ســینمایی، با حضور در محــل وزارت امور 
خارجــه با ســخنگوی وزارت امور خارجــه و برخی از 
سفرای ایران در کشور های مختلف به گفت وگو و تبادل 

نظر پرداخت.
 این نشســت مشــترک با حضور ناصــر کنعانی، 
سخنگوی وزارت امور خارجه، علیرضا دلخوش مدیرکل 
دیپلماسی عمومی وزارت امور خارجه و سفرای ایران در 
کشور های چین، هند، اندونزی، لبنان، تونس، آفریقای 

جنوبی و برزیل حضور داشتند.
محمد خزاعی در این نشســت با اشاره به جایگاه و 
دستاورد های بین المللی ســینمای ایران گفت: سینما 
به عنوان یکی از دریچه های مهم شناخت فرهنگ یک 
جامعه و ملت از ابزار های مهم دیپلماســی عمومی در 
دنیاست و خوشبختانه، ســینمای ایران از مطرح ترین 

محصولات فرهنگی کشور برند شناخته شده ای دارد. 
به گفته وی، ایــن وضعیت البته به معنای وضعیت 
مطلــوب و ایــده آل نیســت و هنوز ســینمای ما در 
دیپلماسی عمومی و فرهنگی جایگاه و شانیت خودش را 
پیدا نکرده است. هنوز کار های بر زمین مانده بسیاری در 

بخش بین الملل سینمای ایران داریم.
خزاعی ادامه داد: متاســفانه به دلایل مختلف سطح 
نفوذ سینمای ایران در کشور های منطقه نسبت به سایر 
کشور ها بسیار کم اســت که علت های مختلفی دارد و 
طبعا بخشی از این علت ها به عملکرد خودمان و بخشی 
دیگر به ســاختار فرهنگی آن کشور ها مربوط می شود. 
سفرا هم در این سال ها حوزه های اقتصادی و سیاسی را 

بر اولویت های فرهنگی ترجیح داده بودند.
خزاعی با اشــاره به اینکــه فعالیت ها و حرکت های 
فرهنگی باید باعث تقویت و توســعه مناسبات با دیگر 
کشــور ها شــود، ادامه داد: آنچه در سینما مانند سایر 
عرصه هــا اهمیت دارد بحــث عرضه و تقاضاســت و 
اگر فیلمی این قابلیت را داشــته باشد که بتواند مورد 
اســتقبال قرار گیرد و به فروش خوبی برســد قطعا، از 
طرف کشور های مختلف و شرکت های سینمایی مورد 
توجه قرار می گیرد. صنعت انیمیشن و برخی از تولیدات 
ســینمایی ما در بازار های محدودی کــه حضور پیدا 
کرده اند موفق ظاهر شدند. در این عرصه می توان از آثار 
انیمیشن با توجه به شاخصه های ساختاری و محتوایی 
فراگیر آن ها و نیز، اکران برخی فیلم های ســینمایی در 

بازار کشور های مختلف بهره گرفت.
وی با بیان اینکه بخش بزرگی از محصولات سینمای 
ایران مبتنی بر کلان ارزش های انسانی و خانواده است 
تصریح کرد: به عنوان مثال سینمای ایران با چین، هند، 
اندونزی، لبنان، تونس و بســیاری از کشور ها از جهات 

گوناگون ظرفیت های مشترک بالقوه دارد. 
وی با تاکید بر اینکه ســینمای ایــران به بازار های 
منطقه ای و بین المللــی نیاز دارد، افــزود: می توان در 
قالب تفاهمنامه همکاری بین سازمان سینمایی و مراکز 
ملی فیلم یا کمپانی های پخش سینمایی و یا از طریق 
دســتگاه های اداری و دولتی این کشور به تعریف های 
مشخصی برسیم. نمایش و عرضه تجاری آثار با توجه به 
ظرفیت های موجود، تسهیل شرایط حضور سینماگران 
در جشــنواره ها، هفته های فیلم، مشــارکت نیرو های 
تخصصی دو کشور در پروژه های سینمایی، فراهم کردن 
شرایط انجام پروژه های تولید مشترک آثار سینمایی از 
جمله بســتر های این همکاری ها می تواند باشد و لازم 
اســت زیرساخت مناسبات از طریق وزارت امور خارجه 

و رایزنی های فرهنگی فراهم شود.
ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه نیز در این 
نشست با بیان اینکه سینما، ابزاری قدرتمند و دریچه ای 
هنرمندانه برای گفت وگوی مردم یک کشور و ملت های 
جهان با یکدیگر است. تصریح کرد: امروزه جایگاه سینما 
و سینماگران جمهوری اسلامی ایران در عرصه جهانی، 
جایگاهی بلند و قابل احترام است. وی ادامه داد: سینما 
ابزار قدرتمند دیپلماســی عمومی کشورمان است که 
می تواند قوی تر و بلیغ تر از گذشته، باور ها و آرمان های 
انسانی، اخلاقی، دینی، مذهبی و انقلابی مردم ایران را به 

بهترین شکل در منظر جهانیان به تصویر کشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: مرکز دیپلماسی 
عمومی وزارت امــور خارجه، هنر هفتم را زبانی گویا و 
جهانی برای تبیین گفتمان فرهنگــی - تمدنی ایران 
اســلامی دانســته و برای کمک به تجلی بیشــتر آن 

همچنان در کنار سینماگران هنرمندمان است.
در این نشست مشترک، حسین قریبی، سفیر ایران 
در برزیل، مهدی آقاجعفری ســفیر ایــران در آفریقای 
جنوبی، محسن بختیار سفیر ایران در چین، ایرج الهی 
سفیر ایران در هند، بروجردی سفیر ایران در اندونزی، 
محمدرضا رئوف شیبانی سفیر ایران در تونس و مجتبی 
امانی ســفیر ایران در لبنان به صورت جداگانه محور ها 
و مواردی را در راســتای تقویت و توسعه همکاری های 
ســینمایی و اکران فیلم در کشور های مورد نظر مطرح 

کردند.

عکسنامه  عکس:  فروغ مولایی همیشه و در آغاز هر کلام

توصیه های سیما فردوسی به تلویزیون و نمایش خانگیمنبع:  ایرنا    اینفوگرافیک

 نگذارید حسرت بخوریم
سیما فردوسی با ارائه توصیه هایی به صداوسیما و همچنین 
شبکه نمایش خانگی، بر ایرانیزه کردن تولیدات، جلب اعتماد 
مردم و همچنین برگزاری میزگردهای آسیب شناســانه بعد 
از پخش سریال ها تاکید کرد. ســیما فردوسی ـ روانشناس 
فعال حوزه اجتماعــی ـ درباره عملکرد تلویزیون در تولید و 
پخش محتوای نمایشی به ایسنا گفت: تلویزیون صرفا جنبه 
سرگرمی ندارد بلکه جنبه آموزشی هم دارد و یک منبع موثق 
آموزشی برای مردم اســت. وقتی صداوسیما به دلیل مسائل 
مالی و یا دلایل دیگر، کــم کاری دارد و ضعیف عمل می کند، 
تولیدات نمایش خانگی افزایش پیدا می کند تا احســاس نیاز 
جامعه به محتواهای نمایشی، تامین شــود.   وی با اشاره به 
تاثیر محتواهای نمایش خانگــی در فرهنگ عمومی جامعه، 
عنوان کرد: نمایش خانگی برای مردم، سرگرم کننده و آموزنده 
اســت ولی فعالان این حوزه باید توجه داشته باشند که این 
آموزش ها از نظر مردم شناسی و فرهنگ شناسی، کارشناسی 
شده باشد. تطابق محتواهای نمایش خانگی با فرهنگ ایرانی، 
تاثیر مثبتی دارد زیرا مردم رغبت و گرایش زیادی به تماشای 
این سریال ها دارند.   این روانشــناس فعال اجتماعی تاکید 
کرد: از نگاه اجتماعی بهتر اســت عوامل سریال ها پس از به 
پایان رســیدن کار، یک میزگرد آسیب شناسانه برگزار کنند 

و در مورد پیام های این ســریال برای مخاطبان صحبت کنند. 
برخی از سریال ها حرف های زیادی برای گفتن دارند و نکاتی 
در آنهاست که اثر بخشی قابل توجهی در جامعه دارد و لازم 
است که روی آنها کار شود.   فردوسی ضمن انتقاد از کم کاری 
صداوسیما، رسیدگی به مشکلات رسانه ملی را لازم و فوری 
دانســت و افزود: رسانه ملی باید مشکلاتش را بررسی و حل 
کند؛ چرا که اگر این کار انجام نشود، نقش تلویزیون در جامعه، 
کمرنگ و کمرنگ تر می شــود.   وی در همین زمینه افزود: در 
شرایط فعلی، تلویزیون به تعداد انگشت شماری سریال جدید 
پخش می کند و بقیه محتواها تکراری و قدیمی است در صورتی 
که مردم خواهان محتواهای جدید با اطلاعات به روز هستند. 
در جامعه فعلی بســیاری از مردم مخاطب تلویزیون نیستند 
و برنامه های نمایش خانگی یا شــبکه های ماهواره ای را دنبال 

می کنند.
سیما فردوسی در پایان عنوان کرد: کسانی که مسئولیت 
ارتقای ســطح فرهنگ و دانش مردم را به عهده دارند نباید 
رســانه ملی را رها کنند و باید مشکلات موجود را بررسی و 
حل کنند. اگر در حوزه فرهنگ، ضعیف عمل شود، شبکه های 
خارجی جایگزین می شوند و آثار مخرب آن ها را در سال های 

آینده می بینم و افسوس می خوریم.

 جواد عزتی
  و پژمان جمشیدی 
در اکران تابستانی

آغاز پیش 
فروش 
فیلم های 
جدید

چرمی«،  »کت  فیلم های  فروش  پیش  آغاز  با 
»مصلحت« ،»شهر هرت« و »نگهبان شب« سینماها 
مخاطبان  تا  رفتند  تابستانی  اکران  استقبال  به 
فیلم هایی را با گروهی از بازیگران نام آشنا تماشا 
تمام  و  پایان خردادماه  به  نزدیک شدن  با  کنند. 
از  که  فیلم هایی  برخی  نمایش  زمان  مدت  شدن 
اواخر اسفند سال گذشته روی پرده سینماها بودند، 
راهی  جدیدی  فیلم های  خردادماه(  امروز)۱۷  از  
اکران می شوند تا ترکیب تازه تری در چرخه اکران 
شکل بگیرد. در ان چند ماه بعضی فیلم هایی که 
پیش بینی می شد به اکران درآیند، با توجه به ۱۰۰ 
برنامه ریزی  تغییر  با  کمدی  یک  شدن  میلیاردی 
در نمایش عمومی مواجه شدند ولی حالا ترکیبی 
سیاسی  و  اجتماعی  کمدی،  فیلم های  از  متنوع 

میزبان تماشاگران خواهند بود.
در حال حاضر امکان خرید بلیت چند فیلم که از 
امروز)چهارشنبه( روی پرده می روند در سایت های 
فروش بلیت آغاز شده است و در ادامه فیلم هایی 
از  گروهی  با  و  می شوند  اکران  چهارشنبه  از  که 
فیلمسازان باسابقه و جوان و نیز بازیگرانی مختلف، 

ساخته شده اند را مرور می کنیم.
اکران  فیلم ها  این  میان  در  توجه  قابل  نکته 
شدن فیلمی دیگر از کریم امینی است که همزمان 
»فسیل« را به عنوان پرفروش ترین فیلم سینما در 
حال اکران دارد. یکی از فیلم های جدید »نگهبان 
شب« رضا میرکریمی است، این کارگردان با دهمین 
ساخته خود پس از حدود پنج سال فیلم تازه ای را 

عرضه می کند. این فیلم در چهلمین جشنواره فیلم 
فجر رونمایی شد و جایزه بهترین کارگردانی را هم 

گرفت.
پوراحمد  کیومرث  مرحوم  شب«  »نگهبان  در 
ویشکا  او  کنار  در  و  کرده  کوتاهی  نقش آفرینی 
آسایش هم حضوری افتخاری داشته است. محسن 
کیایی، تورج الوند، لاله مرزبان، علی اکبر اصانلو، 
صفورا خوش طینت، فهیمه هرمزی، زهرا اسلامی، 
غابشی،  علی  ملک،  محمدصادق  غلاملو،  پرهام 
دیگر  بانی  نوید  سلگی،  ایمان  اکبرآبادی،  مهراد 
بازیگران »نگهبان شب« را تشکیل می دهند. فیلم 
سینمایی »مصلحت« که پس از رونمایی در سی و 
نهمین جشنواره فیلم فجر دچار حاشیه ها و موانعی 
برای اکران شد، سرانجام قرار است از فردا روی پرده 
برود. در این فیلم سیاسی - معمایی به کارگردانی 
حسین دارابی که دیپلم افتخار بهترین کارگردانی 
فیلم اول را هم برای کارگردانش به همراه داشت، 
فرهاد قائمیان، وحید رهبانی، نازنین فراهانی، مجید 
نوروزی، مهدی حسینی نیا، امیر نوروزی، سهی بانو 

ذوالقدر بازی کرده اند.
فیلم های  از  دیگر  یکی  هم  چرمی«  »کت 
غیرکمدی سینماهاست که به کارگردانی حسین 
خرداد   ۱۷ از  و  است  شده  ساخته  میرزامحمدی 
اکران می شود. این فیلم سال گذشته در جشنواره 
فجر به نمایش درآمد و در ۱۰ رشته نامزد جایزه شد 
و سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش مکمل زن را 
نیز گرفت. جواد عزتی، صابر ابر، گلاره عباسی، با 

هنرمندی پانته آ پناهی ها، ستاره پسیانی، عباس 
جمشیدی فر، مائده طهماسبی، بهزاد خلج، امین 
میری، محمد صدیقی مهر، آیدا ماهیانی، با معرفی 
تیموریان  رویا  افتخاری  حضور  با  و  حاتمی  سارا 
چرمی«  »کت  بازیگران  گروه  احصایی  سیامک  و 
فیلم جدید سینماها،  را تشکیل می دهند. دیگر 
نخستین ساخته بلند علی بهراد با نام »تصور« است 

که سال قبل در جشنواره فیلم کن رونمایی شد.
این فیلم که در بخش هفته منتقدان جشنواره 
نمایش داشت با بازی لیلا حاتمی و مهرداد صدیقیان 

ساخته شده است.  
»عروسی مردم« که مجید توکلی آن را در سال 
۱۳۹۸ ساخته شده، سرانجام پس از حدود چهار 

سال به اکران درمی آید.
داوودنژاد،  زهرا  شجره،  شکیب  بیاتی،  نازنین 
خسرو بامداد، افسانه تهرانچی، سجاد تابش، محمد 
حیدری و با حضور احترام برومند از جمله بازیگران 

این فیلم هستند.
یکی از کمدی های جدید سینما »شهر هرت« 
خواهد بود که توسط کریم امینی ساخته شده است. 
کریمی  بابک  و  مقدمی  شبنم  جمشیدی،  پژمان 

بازیگران اصلی این فیلم را شامل می شوند.
اگرچه پیش تر تاریخ دقیق تمام فیلم هایی که 
اخیرا در شورای پروانه نمایش قرارداد اکران ثبت 
»معجزه  فیلم های  اما  نشده  رسمی  اعلام  کردند، 
»ارثیه  و  ممتاز  محمدرضا  کارگردانی  به  عشق« 

فامیلی« حامد رضی هم آماده اکران هستند.


